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 وزیر آموزش و پروش تاکید کرد: دانش آموزان ما از همان دوران ابتدایی روزنامه صبح ایران
مشق کنکور انجام می دهند و ما قطعا با مافیای آن که یک گردش 
مالی بزرگ در کنار آموزش و پروش شکل داده است مقابله می کنیم. 
محسن حاجی میرزایی درباره اینکه در سیستم آموزش و پروش ۲۳ نوع 
مدرسه وجود دارد که خانواده دانش آموزان نسبت به وجود برخی از 
آن ها اعتراض دارند، آیا در برنامه هایش برای ساماندهی مدارس، محوری 
وجود دارد یا خیر، گفت :سیاست ما توسعه مدارس دولتی و غیردولتی 
است؛ یعنی آن ۲ الگوی مهمی که از مدرسه مورد توجه ماست، مدارس 

دولتی و غیر دولتی است. وزیر آموزش و پروش با بیان اینکه بر تقویت 

»محمد جواد ظریف« وزیر امور خارجه ایران در مصاحبه اختصاصی 
به  ایران  به  ان ان هشدار داد، حمله نظامی  با شبکه خبری سی 
»جنگی تمام عیار« منجر می شود.  ظریف در مصاحبه با سی ان ان 
گفت، ایران امیدوار است وارد  درگیری در منطقه نشود و خواستار 
مذاکره با رقبای منطقه ای خود و امارات است. اما امکان مذاکره  با 
آمریکا وجود ندارد مگر این که واشنگتن طبق توافق هسته ای سال 
۲۰۱۵ تحریم های ایران را به طور کامل لغو کند. سی ان ان افزود: 
وزیر امور خارجه ایران دخالت تهران در حمله به تاسیسات نفتی 

عربستان را بار دیگر تکذیب کرد و گفت : حوثی های )انصارالله( که

وزیر آموزش و پروش:

باید با پدیده گردش مالی کنکور مقابله کنیم 
حمله نظامی به ایران به »جنگی تمام عیار« منجر می شود

هشدار جدی ظریف برای اقدام نظامی علیه ایران

موافقان و مخالفان طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضائیه چه می گویند

شیشه ای شدن دیوارها یا قضایی بودن 
ماهیت زندان ها

آیا بازار پر نوسان مسکن به ساحل آرامش می رسد؟

پیش بینی بازار مسکن در شش ماهه دوم سال

زمان پرداخت سود سال ۹۷ سهام عدالت

هدف بزرگی که ناکامان انتخابات گذشته در پی تحقق آن هستند

 رویای تشکیل مجلس »نو« 
بهانه تضعیف پاستور و بهارستان

طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضائیه در حالی از سوی 
هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی اعلام وصول شده که 
موافقان و مخالفان از زوایای مختلفی به آن نگاه می کنند 

حال باید دید نمایندگان به قضایی بودن ماهیت اجرای احکام 
زندانیان رای می دهند یا شیشه ای شدن دیوارها. 

طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضاییه و الحاق آن به 
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معاون وزیر کشور:

صندوق های رأی تعیین کننده چرخش قدرت در کشور است

آیا راهبرد تخریب جریان رقیب  جواب خواهد داد؟
تاکید بر تشکیل مجلسی نو، انقلابی و خالی از »این« و »آن« در موسم انتخابات از زبان برخی شخصیت های سیاسی و تریبون 
داران کشور گرچه سوژه طبیعی همین ایام است اما به نظر می رسد این بازار گرمی های انتخاباتی به بهانه ای برای تضعیف مجلس 
و تخریب  دولت تبدیل شده است.  همزمان با نزدیک شدن به انتخابات مجلس در اسفندماه سال جاری، طرح های انتخاباتی 
جریان های سیاسی کشور در قالب کلماتی کهنه و ترکیباتی نو آشکار می شود. ترکیباتی که در پشت ظاهر موجه خود مقدمه ای 
برای دو قطبی های کاذب در کشور هستند. »اگر در انتخابات آینده جریان انقلابی و اسلامگرا نتواند به فهرست واحد برسد هیچ
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سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی 
مشاغل شهری شهرداری قم 

 

در نظر دارد بیست و چهار باب غرفه را از طریق مزایده عمومی با مشخصات و شرایط کلی زیر به اشخاص واجد شرایط 
واگذار نماید.

موضوع مزایده: واگذاری سرقفلی و اعیانی غرفه با کار بری سبزی فروشی واقع در بلوک ۱۲ میدان بزرگ میوه و تره 
بار شهید رجایی . 

مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شرکت در مزایده  و به شرح ذیل می باشد:

شماره 
غرفه

ارزش اعیانی و سرقفلی 
) ریال (

شماره 
غرفه

شماره ارزش اعیانی و سرقفلی ) ریال (
غرفه

ارزش اعیانی و سرقفلی 
) ریال (

شماره 
غرفه

ارزش اعیانی و سرقفلی
 ) ریال (

۱۱۱/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰77/4۵۰/۰۰۰/۰۰۰۱۳۵/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱9۵/۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰

۲9/۵6۰/۰۰۰/۰۰۰87/۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱44/۵6۰/۰۰۰/۰۰۰۲۰۵/47۰/۰۰۰/۰۰۰

۳9/۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰96/7۵۰/۰۰۰/۰۰۰۱۵4/7۰۰/۰۰۰/۰۰۰۲۱۵/6۵۰/۰۰۰/۰۰۰

48/6۵۰/۰۰۰/۰۰۰۱۰6/4۲۵/۰۰۰/۰۰۰۱64/8۵۰/۰۰۰/۰۰۰۲۲۵/8۲۰/۰۰۰/۰۰۰

۵8/۲۵۰/۰۰۰/۰۰۰۱۱6/۲4۰/۰۰۰/۰۰۰۱7۵/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰۲۳6/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰

67/8۵۰/۰۰۰/۰۰۰۱۲6/۵۵۰/۰۰۰/۰۰۰۱8۵/۱۵۰/۰۰۰/۰۰۰۲46/6۵۰/۰۰۰/۰۰۰

مبلغ و نوع تضمین شرکت در مزایده :
مبلغ تضمین شرکت در مزایده برای غرف ) 1 الی 10 ( 550/000/000 ریال و غرف ) 11 الی 24 ( 350/000/000 ریال 
می باشد که می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار 
شعبه مرکزی  به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم 

گردد.
تذکر: شرکت کنندگان در مزایده می بایست کل مبلغ تضمین شرکت در مزایده را طی یک فقره ضمانت نامه بانکی و در صورتیکه 

وجه نقد باشد طی یک فیش واریزی ارائه نمایند در غیر اینصورت از فرایند مزایده حذف می گردند.
محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید 

رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- واحد درآمد مراجعه نمایند ، تلفن 36641174 .
- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد.

نحوه پرداخت: برنده مزایده می بایست 30% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه و در 12 قسط پرداخت 
نماید.

-مشخصات غرف به شرح ذیل می باشد:
مساحت عرصه :  126 متر مربع   -  مساحت اعیانی : 166/30 متر مربع.

الف ( اسکلت غرف فلزی سنگین با سقف ورق گانوانیزه و پوشش داخلی آن پشم شیشه و کارتن پلاست می باشد . ب( غرفه 
با بر 10 متر و طول 60*12 متر.

تذکر1: غرف فوق  صرفاً به افرادی که در میدان پامنار غرفه سبزی فروشی دارند و مدارکی مبنی بر حق کسب و پیشه یا سرقفلی 
یا مالکیت ارائه نمایند واگذار می شود بنابر این شرکت کنندگان در مزایده می بایست مستندات ارائه شده در این خصوص که مورد 

تأیید سازمان میادین و مبادی ذیربط واقع شده را ارائه نمایند در غیر اینصورت از فرایند مزایده حذف می گردد.
تذکر 2: برنده مزایده موظف است پس از انعقاد قرارداد غرفه سبزی فروشی واقع در میدان پامنار را تعطیل نماید .

مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادها : تا  پایان وقت اداری ۹8/0۷/0۹ می باشد .
-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه 

پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.
محل تسلیم پیشنهادها :قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری مرکز طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور 

اجتماعی – واحد حراست تحویل  نمایند.    

 روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی تجدید مزایده محدود ) نوبت دوم (

تاریخ آگهی نوبت دوم:98/06/30

بدلی سازی برای 
شهید رجایی مایه 
شرمساری بود

فرشاد مومنی: 

استاندارقم گفت: باید پروژه های استان اولویت بندی شود و پروژه هایی که با اعتبار اندکی 
به بهره برداری می رسند مورد بررسی قرار گیرند. بهرام سرمست قبل از ظهر پنج شنبه 
در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم که در محل سالن امام جواد)ع( استانداری 
قم برگزار شد، با اشاره به بهره گیری از ظرفیت های نمایندگان مجلس، افزود: برای پیگیری 
پروژه ها از ظرفیت نمایندگان مجلس  و وزیران استفاده می کنیم تا برحسب اولویت بندی 
پروژه های مهم تر بررسی و مورد بهره برداری قرار گیرد و منابع مالی این پروژه ها با پیگیری 
نمایندگان مجلس از اعتبارات استانی و یا ملی اختصاص یابد. وی بیان کرد: مدیریت استان 
برای بحث های مشاوره و مشورتی نمایندگان خود در مسیر برنامه ریزی و توسعه استان 
استقبال می کند ولی این مشورت ها در مداخله در زمینه اجرای سیاست های کلان پذیرفتنی 
نیست و پاسخگویی به مردم و نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی وظیفه همه مدیران

جانشین فرمانده سپاه استان قم برنامه های هفته دفاع مقدس در این استان را تشریح کرد.
سرهنگ پاسدار احمد بیطرفان روز پنجشنبه در گفت وگو با خبرنگاران بیان کرد: امروز 
نیروهای مسلح کشور به فناوری های پیشرفته ای درزمینهٔ پهپادهای نظامی دست یافته اند که 

نمایش این دستاوردها در نمایشگاه یادیاران قم موجب غرور ملی در میان مردم خواهد شد.
وی در ادامه با اشاره به اجرای ۲۳۰ برنامه به مناسبت گرامیداشت هفته دفاع مقدس در قم 
گفت: هشت سال دفاع مقدس، عرصه شکوهمند جانفشانی ها و ایثارگری های ملت ایران بود 
که باید یاد و خاطره آن دوران همواره در ذهن مردم زنده بماند. وی افزود: برنامه های هفته دفاع 

مقدس در قم با رژه نیروهای مسلح استان در صبح روز سی و یکم شهریورماه آغاز می شود.
بیطرفان گفت:  این مراسم از ساعت هشت و سی دقیقه در بلوار پیامبر اعظم)ص( اجرا 

خواهد شد و عموم مردم می توانند برای مشاهده آن در مکان برگزاری مراسم حضور یابند.

استاندار قم:

پروژه های عمرانی قم باید اولویت بندی شوند
جانشین فرمانده سپاه استان قم  تشریح کرد

برنامه های هفته دفاع مقدس دراستان قم

88

رئیس محترم سازمان 
جهاد کشاورزی استان قم

جناب آقای دکتر پورمیدانی 
کسب رتبه برتر سازمان 

جهاد کشاورزی استان قم 
در جشنواره شهید رجایی 
)ارزیابی عملکرد ۱۳97( 

را به حضرتعالی و همکاران 
گرامیتان تبریک عرض 

می نماییم.

اتحادیه دامداران استان قم

عکس: ایوب قادری

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
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اخبار

مرحله جدید تقابل
تقابل بین ایران و آمریکا و شرایط منطقه در حال ورود 
به  ها  حوثی  گسترده  حمله  است.  جدیدی  مرحله  به 
تاسیسات آرامکو در عربستان و سرنوشت ابتکار ماکرون دو 
موضوع بسیار مهمی هستند که طی یکی دو هفته آینده در 

مرکز توجه خواهند بود و سفر رئیس جمهور روحانی به مقر سازمان ملل تقریبا بطور کامل 
تحت تاثیر آنها قرار خواهد داشت. 

4 نکته زیر در این رابطه حائز اهمیت است:
1- حمله به تاسیسات آرامکو توسط حوثی ها در عمل در جهت تغییر زمین بازی بین 
ایران و آمریکا و متحدان منطقه ای آمریکا عمل کرده است. می توان فرض کرد که بحران 
تاکنون در زمین تحریم و فشار اقتصادی جریان داشته و در چنین زمینی آمریکا دست 
بالا را داشته است. در نتیجه، کشیده شدن بحران به زمین متفاوتی ممکن است آمریکا را 
با دشواری های جدی مواجه کند. حملات مشکوکی که در خرداد گذشته علیه تعدادی 
نفتکش در تنگه هرمز رخ داد و نهایتا سقوط پهباد آمریکایی، می توانستند زودتر بحران را 
در مسیر مشابهی قرار دهند، اما محدود بودن دامنه آن وقایع در عمل مانع از تغییر جدی 
زمین بازی شد. حمله به آرامکو، یعنی حمله به یک دارایی باارزش عربستان در عمق 
قلمرو آن و حمله به نقطه ای در قلمرو نفوذ آمریکا، تحولی نیست که بتواند تاثیر جدی بر 

روند بحران نداشته باشد.
2- در نتیجه این تحول و با اطلاع از آثار آن، ترامپ که قطعا تا این مقطع مخالف جنگ 
بوده، به نحوی بی سابقه صحبت از جنگ کرده و در عین حال، نوسان و تزلزل زیادی 
در مواضع اش داشته است. در چنین شرایطی مهم است که ما دچار اشتباه محاسبه 
نشویم. اگر در شرایط عادی به دلیل قول های انتخاباتی ترامپ و خستگی افکار عمومی 
در آمریکا از جنگ، اجتناب از جنگ می توانسته برای او امتیازی در انتخابات پیش رو 
باشد، معلوم نیست که در شرایط غیرعادی نیز حتما چنین باشد. تصور ترامپ تاکنون 
این بوده که تحریم ها علیه ایران دارد کار می کند و تنها باید صبور باشد. در حالی که از 
این پس ممکن است رقبای انتخاباتی او را به خاطر ضعف و ناتوانی از متوقف کردن ایران 

مورد انتقاد قرار دهند و افکار عمومی نیز دستخوش تحول شود.
3- این تصور که ترامپ در حال سبک و سنگین کردن انجام اقدام نظامی در دفاع از 
عربستان است، تصور درستی نیست. اولویت اول یک ابرقدرت حفظ موقعیت و هژمونی 
خود در مناطق مهم ژئوپلیتیک است و حمایت از متحدان نیز عمدتا در چارچوب مد نظر 
است. یکی از پیش فرض های مسلم در رقابت های ژئوپلیتیک بین ابرقدرت ها همیشه 
این بوده که اگر تفوق یک ابرقدرت در یک منطقه مهم، بویژه یکی از سه منطقه مهم 
ژئوپلیتیک )خاورمیانه به شمول خلیج فارس، اروپای غربی و خاور دور( تهدید شود، 
موقعیت آن ابرقدرت در دیگر نقاط و در قبال ابرقدرت های رقیب نیز به مخاطره خواهد 
افتاد. این مهم ممکن است در ذهن کاسبکار ترامپ چندان برجسته نباشد، اما ساختار 
سیاست خارجی آمریکا حتما به آن توجه دارد. به این دلیل، منتظر نظر عربستان ماندن 
یعنی موکول کردن نوع واکنش آمریکا به نظر و برداشت کشوری دیگر تاکنون  سابقه 
نداشته است. چنین امری در این مقطع در حکم اختیار دادن به عربستان در ارتباط با 
تصمیمات آمریکا در حوزه سیاست خارجی و نظامی خواهد بود و بعید است ترامپ نهایتا 
بر این نظر بماند؛ اگر چه با توجه به خصلت عمدتا شخصی سیاست خارجی ترامپ هر 

چیزی ممکن است.
4- تغییر زمین بازی تنها تحت شرایطی می تواند دارای فوایدی باشد: نخست اینکه 
ظرفیت ترامپ برای هضم و قورت دادن وقایعی از نوع حمله حوثی ها به آرامکو را باید 
به صورت واقع بینانه سنجید. دوم اینکه باید توجه داشت که این تغییر زمین بازی بطور 
خودکار موجب تحولی عمده در مقوله تحریم ها نخواهد شد. به عبارت دیگر، این تغییر 
زمین بازی تنها در صورتی که بتواند به لغو تحریم ها کمک کند، ارزشمند است و لازمه 
این مهم نیز وجود طرحی برای هدایت آگاهانه امور در چنین جهتی است. سوم اینکه 
حمله ای که توسط حوثی ها علیه آرامکو انجام شده، تنها در عرصه های دیپلماتیک قابل 

نقد کردن است.
لذا، به موازات صحنه جدیدی که در منطقه در حال شکل گرفتن است، ضرورت دارد 
که از هم اکنون علائمی دال بر آمادگی ایران برای درگیر شدن در تلاش های دیپلماتیک 
به جانب اروپا و منطقه و حتی آمریکا )به دلایل تاکتیکی( فرستاده شود. چنین علائمی 
در عین حال می توانند موجب تخفیف احساس تهدید در واشنگتن و منطقه نیز بشود و 
حداقل در کوتاه مدت امید به دیپلماسی در واشنگتن را زنده نگه دارد. درغیر این صورت 
هم خطر برخورد و هم خطر ادامه تحریم ها می تواند به موازات یکدیگر ادامه یافته و حتی 
تشدید شود. بعلاوه، تغییر زمین بازی تنها در صورتی که به شکلی محتاطانه صورت گیرد 
و فراتر از آستانه تحمل ترامپ و سیاست داخلی آمریکا نرود، می تواند بدون اینکه به جنگ 

بیانجامد، دارای فایده باشد.

چالش ها و انتظارات حوزه 
آموزش و پرورش

نظریه پردازان اقتصادی، سرمایه، منابع طبیعی و 
نیروی انسانی را سه رکن اساسی رشد و توسعه پایدار 

می دانند که در این بین نیروی انسانی کارامد و متخصص، مهمترین آن به حساب 
می آید. وجه مشترک توسعه پایدار و متوازن جوامع پیشرو ، توجه به نظریه رشد 
درون زای اقتصاد دانان نئوکلاسیکی چون کنت ارو)Kenneth Arro( با اولویت 
از تولید  آموزش و پرورش است که برون داد آن تخصیص درصد قابل توجهی 
ناخالص داخلی GDP به حوزه تعلیم و تربیت پیش دبستانی، دبستانی و متوسطه 

است. 
حال آنکه از این منظر ما با تخصیص سهم 1.6 درصدی هم از متوسط 6 تا 8 
درصدی جهانی دوریم و هم در میان جوامع در حال توسعه نیز حرفی برای گفتن 
زیربنایی مولد سرمایه  این حوزه  نداریم. هیچگاه سهم  تخصیصی  و  نداشته 
اجتماعی از GDP که خود حلقه واسط بین نسلی است،  نسبتی با جایگاه و 
مسئولیت های حاکمیتی آن، مصرح در اسناد بالا دستی نداشته، لذا برون داد 
آن انباشت چالش هایی است که تاکنون بیش از 14 وزیر درون و برون حوزه ای، 
نتوانستند از پس حل ان برآیند و برگزاری بیشترین جلسات استیضاح 4 دهه اخیر 
در حوزه اموزش و پرورش خود بیانگر گفتار درمانی به جای عملگرایی است.  پر 
واضح است در صورت استمرار این روش و صرفه جویی در تخصیص اعتبارات لازم، 
در بر روی همین پاشنه خواهد چرخید. می طلبد که مجموعه مدیریتی جدید 
با اشرافی بیشتر بر چالش ها در گام  اول به تغییر نگرش سیاستگذاران از نگاه 

مصرفی به سرمایه محور همت گمارند.
انتظارات جامعه معظم  تا اهم چالش های موجود و  بر آن است  این نوشتار 
فرهنگی را فرا روی وزیر و دولتمردان قرار دهد تا شاید بتوان با بازگشت تدریجی 
اعتماد فرهنگیان، بعنوان مولد سرمایه اجتماعی جامعه، همچنان علی رغم همه 
بد عهدی ها و نامهربانی ها ، به تحقق بخشی از افق 1404 امیدوار بود. لذا انتظار 
می رود تیم وزارتی بواسطه  تعامل مثبت حاجی میرزایی با هیات دولت و برخی 
نهادهای سیاستگذار ، نسبت به تغییر چنین نگرش مخربی که برون دادش 
معلمانی گله مند از شرایط آموزشی و شغلی بوده است، اهتمام ورزند تا در بودجه 
آتی سنواتی شاهد تخصیص سهمی درخور از تولید ناخالص داخلی GDP و 

مخارج عمومی دولت باشیم.
چالش ها و انتظارات

اقشار  اند همچون سایر  نتوانسته  معلمان  متمادی است که جامعه  سالیان 
موثر، برای پیشبرد بهتر اهداف، برنامه و کیفیت بخشی به روند امور حوزه تعلیم 
و تربیت، از حق تاسیس سازمانی منسجم و فراگیر  با پشتوانه قانون مجلس بهره 
مند گردند. بر کسی مزایای تشکیل چنین نهادی فراگیر،  برامده از بدنه واقعی 
آموزش و پرورش، به دور از سیاست زدگی های معمول، پوشیده نیست. انتظار می 
رود طی 2 سال باقی مانده با پیگیری مجدانه تیم وزارتی و بهره مندی از تجربیات 
تشکل های موجود فرهنگیان فارغ از خط مشی سیاسی ایشان، زمینه تصویب و 
اجرای قانون تاسیس سازمان نظام معلمی را به منظور سپردن سیاستگذاری حوزه 
تعلیم و تربیت به متولیان اصلی ان یعنی نمایندگان معلمان سراسر کشور در قالب 
شورای مرکزی سازمان مذکور و کمیته های تخصصی ان فراهم آورند تا به تدریج 
شاهد حاکمیت مدیریت علمی با بهره وری بهتر از منابع موجود و پرهیز از تعجیل و 
شتابزدگی در اجرای طرح ها باشیم که  در خصوص اهمیت تاسیس سازمان نظام 
معلمی و آثار مثبت آن یادداشت هایی از علی پورسلیمان و نگارنده سطور منتشر 
شده است. ساماندهی نیروی انسانی را به زعم بسیاری از کارشناسان می توان پس 
از چالش کسری بودجه هر ساله، مهمترین مشکل اموزش و پرورش در طول دولت 
اعتدال برشمرد که البته بخش از این مهم حاصل تسریع در اجرای نظام 6-3-3 در 
سال پایانی دولت دهم و بخش مهمتر آن اتخاذ سیاست هایی مبهم ازدوران فانی تا 

بطحایی در این خصوص بوده است.
در اواخر وزارت مستعجل دانش آشتیانی و اویل وزارت بطحایی دقیقا خبری 
متفاوت از دوره فانی، یعنی کمبود چند 10 هزار نفری نیروی انسانی، رسانه ای 
شد. برخی این تغییر آماری را ناشی از تضاد دو نگرش حاکم بر سیاستگذاری در 
این حوزه می دانند که یکی در صدد جذب معلم از مجرایی غیر از دانشگاه و مراکز 
تربیت معلم است و دیگری به شدت موافق تربیت معلم و هزینه در این خصوص 
است. ضروری است با  یک نیاز سنجی دقیق و رعایت نسبت دانش اموز به کارکنان 
اموزشی )گروه معلم، مدیریت و کیفیت بخشی( نیروی مورد نیاز تا سال 1404، که 
با بازنشستگی چند صد هزار نفری همراه خواهد شد، پیش بینی و به کار گیری 
شوند که این مهم منوط به توجه ویژه به افزایش کیفی و ظرفیت های دانشگاه 
فرهنگیان،  تربیت دبیر شهید رجایی ودر صورت لزوم احیای رسالت تربیت معلم 
دانشگاه هایی چون خوارزمی، حکیم سبزواری و تبریز است. در این راستا پیشنهاد 
افزایش جذب  به مناطق محروم طرح  بیشتر  می شود جهت کیفیت بخشی 

دانشجویان ماده 28، جایگزین طرح معلم خرید خدمت شود.
*کارشناس حوزه آموزش و پرورش

محمودرضا اسفندیار*

کوروش احمدی*

حشمت الله فلاحت پیشه: 
آمریکا در مقابل ایران دست به عصا حرکت می کند

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید کرد که راهبرد امنیت 
ملی آمریکا برای قرن 21 اجازه ورود به جنگی را نمی دهد که نتایج آن غیر قابل پیش بینی 

است. همین موضوع باعث شده آمریکایی ها در مقابل ایران دست به عصا حرکت کنند.
حشمت الله فلاحت پیشه در تحلیلی درباره اتفاقات رخ داده بعد از حمله یمنی ها به 
تاسیسات نفتی آرامکو در عربستان و به دنبال آن تلاش برای افزایش فشار به ایران، گفت: 
واقعیت آن است که همه مسائل در قالب سردرگمی سیاست خارجی آمریکا قابل توضیح 
است. اینکه شاهد شکست سیاست های عربستان به عنوان متحد منطقه ای آمریکا 
هستیم که در چنین شرایطی تاکید ما این است که پیام های مذاکره ترامپ قابل اعتماد 

نیست.
وی با بیان اینکه »راهبرد آمریکا فشار حداکثری به ایران است و در همین قالب هم حرکت 
می کند« افزود: اگر آمریکایی ها شاهد سقوط پهپادشان توسط ایران نبودند ممکن بود که 
اشتباهاتی درباره ایران مرتکب شوند. آنچه آمریکا را برای اقدام نظامی علیه ایران نگران 
می کند از توازن شکل گرفته در جنگ احتمالی نشأت می گیرد. نه اینکه آنها نخواهند 
کاری کنند، بلکه آمریکایی ها قبل از سقوط پهپاد سیاست اقدام علیه برخی نقاط در ایران 
را در پیش گرفته بود و حتی پیشنهاداتی هم مطرح می کردند که بعد از سقوط پهپاد، همه 

از بین رفت و از دستور کار خارج شد. لذا شاهد سردرگمی آمریکا و متحدانش هستیم.
وی در عین حال گفت که ایران در چنین شرایطی برای پرهیز از تبعات هر گونه اقدام 
خشونت آمیز در آینده نامه اعتراض آمیز به سفارت سوئیس به عنوان حافظ منافع آمریکا 
دادند. این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه »با تمامی 
تلاش های آمریکا پرونده ایران در موضوع آرامکو به شورای امنیت نمی رود«، گفت: در 
موضوع آرامکو آمریکایی ها هم مواضع نیم بند علیه ایران مطرح کردند. دیگر کشورها نیز 
تلاش کردند به مسائل ورود نکنند چون می بینند وارد کردن این اتهامات به ایران به معنای 
ایجاد بحران و احتمال شکل گرفتن بحران دیگر در آینده است. به همین دلیل بسیاری از 

کشورها موضع سکوت را در پیش گرفتند.
فلاحت پیشه با اشاره به روابط آمریکا و عربستان بعد از اتفاق آرامکو گفت: قرار گرفتن 
عربستان در منجلاب یمن کارنامه، تجربه و مصداق ارزیابی اقدامات دولت ترامپ در 
همکاری با متحدان منطقه ای اش است که از این لحاظ ترامپ نمره خوبی نگرفته است. 
کما اینکه درباره آرامکو هم ترامپ مواضع متناقضی داشته و در آخرین صحبت درخواست 

پول بیشتر از عربستان کرده است.
وی در پایان و در جمع بندی اظهار کرد: با گذشتن تمامی اتفاقات بعد از حمله یمنی ها 
به تاسیسات نفتی آرامکو می توان گفت که راهبرد امنیت ملی آمریکا برای قرن 21 اجازه 
ورود آنها به جنگ با نتایج غیر قابل پیش بینی را نمی دهد. همین موضوع باعث شده 

آمریکایی ها در مقابل ایران دست به عصا حرکت کنند.

فرشاد مومنی: 

بدلی سازی برای شهید رجایی مایه شرمساری بود
استاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت :متاسفم از اینکه هم از شهید رجایی و خدماتشان 
کم صحبت می شود و هم بدلی سازی هایی رایج شد که کسانی را به ایشان نسبت دادند 

که مایه شرمساری کسانی است که آن شهید و بدلی ها را می شناختند.
فرشاد مومنی در نشست هفتگی موسسه دین و اقتصاد که با عنوان » تولیدمحوری 
به مثابه حلقه وصل تجارت و توسعه در دوران دفاع مقدس« اظهار داشت: بنده در ابتدا 
عرض ارادت می کنم به همه کسانی که جان خود را فدای آرمان های انقلاب اسلامی 
کردند و این افتخار را در تاریخ ایران آفریدند که پس از 400 سال در حالیکه درگیر یکی از 

طولانی ترین جنگ ها بودیم یک سانتیمتر مربع از خاک کشور را از دست ندادیم.
وی خاطرنشان کرد: وقتی از اداره اقتصاد کشور در دوران دفاع مقدس صحبت می شود 
همه ذهن ها معطوف به مهندس موسوی می شود که به حق جانفشانی و توان خارق العاده 
مدیریتی شان یک یادگار بزرگ است که به این زودی ها از خاطره مردم جدا نخواهد شد، 
اما در عین حال تاکید دارم که در اداره اقتصاد آن دوران باید بسیاری از امور را به شهید 
رجایی نسبت داد که در بسیاری از زمینه ها نقش تأسیسی داشتند و آقای موسوی یک 
خلف صالح شهید رجایی بودند و متاسفم از اینکه هم از شهید رجایی و خدماتشان کم 
صحبت می شود و هم بدلی سازی هایی رایج شد که کسانی را به ایشان نسبت دادند 
که مایه شرمساری کسانی است که آن شهید و بدلی ها را می شناختند. مومنی با بیان 
اینکه مدیریت اقتصادی کشور باید بر روندهای مخرب و ضدتوسعه ترمز کند، اضافه کرد: 
براساس گزارش رسمی که در سال 95 منتشر شده است، ایران بزرگترین صادرکننده نفت 
کوره شد. جنبه نمادین این موضوع آن است که قیمت نفت کوره در بازارهای جهانی از 
قیمت نفت خام هم پایین تر است، یعنی در اثر دورشدن از موازین توسعه گرا که سنگ 
بنای مستحکم آن در دوران دفاع مقدس گذاشته شده بود با سیستم شبه مافیایی روبه رو 
هستیم که نتیجه آن تخلیه منابع مادی کشور، تحمیل فشارهای خردکننده به تولیدکننده 
و عامه مردم و تشدید وابستگی های ذلت  آور به دنیای خارج است. بنابراین عمیقاً نیازمند 
آن هستیم که الگوی تجارت و توسعه رایج در سی سال اخیر مورد باز بینی قرار بگیرد.مشاور 
اقتصادی دولت دوران دفاع مقدس طرز نگاه به بازرگانی داخلی و خارجی را معجزه آسا 
دانست و افزود: رانت خواران و دلال ها موجی را راه انداخته اند که چون در دوران دفاع 
مقدس سیستم کوپنی وجود داشت بنابراین دولت هم تمایل به کمونیسم داشت، در 
حالی که دولت آن دوران حتی یک واحد توزیع کننده جدید هم ایجاد نکرد بلکه از همان 
سیستم سنتی توزیعی موجود کشور برای توزیع اقلام بهره برد. اما به دلیل نظارت کارآمد، 
راه بر زیاده خواهی دلال ها بست و نیازهای اساسی کشور بدون اینکه بار اجرایی برای 

دولت داشته باشد، توزیع و با یک قیمت در اختیار شهروندان قرار گرفت.

وزیر آموزش و پروش:

باید با پدیده گردش مالی کنکور مقابله کنیم 
 وزیر آموزش و پروش تاکید کرد: دانش آموزان ما از همان دوران ابتدایی مشق کنکور 
انجام می دهند و ما قطعا با مافیای آن که یک گردش مالی بزرگ در کنار آموزش و پروش 

شکل داده است مقابله می کنیم. 
مدرسه  نوع  پروش 23  و  آموزش  سیستم  در  اینکه  درباره  میرزایی  حاجی  محسن 
وجود دارد که خانواده دانش آموزان نسبت به وجود برخی از آن ها اعتراض دارند، آیا در 
برنامه هایش برای ساماندهی مدارس، محوری وجود دارد یا خیر، گفت :سیاست ما توسعه 
مدارس دولتی و غیردولتی است؛ یعنی آن 2 الگوی مهمی که از مدرسه مورد توجه ماست، 
مدارس دولتی و غیر دولتی است. وزیر آموزش و پروش با بیان اینکه بر تقویت کیفیت 
در مدارس دولتی تاکید بسیاری وجود دارد، اظهار داشت: گسترده ترین مدارسی که در 
سراسر کشور وجود دارد، مدارس دولتی است و ما برای تحقق عدالت آموزشی نیازمند این 

هستیم که آن ها را تقویت کنیم و این کار را هم انجام خواهیم داد.
وی در پاسخ به سوالی دیگر مبنی بر اینکه برچیدن بساط مافیای کنکور از سیستم 
آموزشی دیگر خواسته محصلان است در برنامه شما برای مبارزه با این معضل چه چیزی 
پیش بینی شده است، گفت: متاسفانه یک انحراف درازمدت و دیرپایی در آموزش و پروش 

به وجود آمده آن هم این است که کل نظام آموزش و پرورش ما متاثر از کنکور است.
حاجی میرزایی ادامه داد: تنها سال پایان دوره متوسطه نیست که دانش آموزان نگران 
هستند، از همان دوره ابتدایی مشق کنکور انجام می دهند و نوعی تشویش و اضطراب 
را هم به والدین و هم محصلان تحمیل می کند. وی تاکید کرد: در محیط اضطراب و 

مشوش، خلاقیت و نوآوری شکل نمی گیرد و انگیزه یادگیری تضعیف می شود.
وزیر آموزش و پروش خاطرنشان کرد: یک گردش مالی بسیار بزرگی پیرامون آموزش و 
پرورش شکل گرفته است که هیچ تاثیری بر کیفیت نظام تعلیم و تربیت ندارد، قطعا هم باید 
با این پدیده مقابله کنیم. وی ادامه داد: خوشبختانه قانون سنجش و پذیرش ظرفیت های 
خوبی را ایجاد کرده است، همین امسال بسیاری از دانش آموزان می توانستند در کنکور 
شرکت نکنند و در دانشگاه های دولتی بدون کنکور و بر اساس سوابق دولتی ثبت نام کنند 

که معتقدم در این مورد اطلاع رسانی خوبی صورت نگرفته است.
حاجی میرزایی گفت: خانواده ها باید بدانند بسیاری از مراکز علمی و آموزشی این امکان 

را دارند که افراد را بدون فرآیند کنکور و صرف سوابق تحصیلی مورد پذیرش قرار دهند.

محسن هاشمی مطرح کرد

استفاده سیاسی از نام شهدا برای 
دوقطبی سازی کاذب در جامعه  

رئیس شورای اسلامی شهر تهران، گفت: »در آستانه هفته دفاع مقدس قرار داریم که 
موعدی برای گرامیداشت یاد و نام شهدا و ایثاگران انقلاب اسلامی است.«

محسن هاشمی رفسنجانی،  افزود: »متاسفانه شاهد هستیم برخی جریانات پنهان 
وآشکار سیاسی، در آستانه هفته دفاع مقدس، بجای استفاده از مفاهیم و خاطرات و 
نمادهای وحدت بخش هشت سال دفاع مقدس، سعی دارند با استفاده سیاسی وابزاری 

از نام شهدا و جعل و اتهام سازی به دوقطبی سازی کاذب در جامعه بپردازند.«
رئیس شورای شهر تهران تاکید کرد: »بصراحت می گوییم که افتخار ما در شورای شهر 
تهران، شهرداری تهران ومدیریت شهری، همراهی و همگامی با ایثارگران و تکریم وتعظیم 
خانواده های شهدا و خدمت به جانبازان گرانقدر است و نمی توان با خبرسازی، جعل 

،تخریب و تهمت، از نام شهید برای سیاسی کاری و تخریب رقیب استفاده کرد.«
هاشمی در ادامه گفت: »اگر اتاق فکر جریانات افراطی تصور می کنند، با ایجاد موضوع 
ساختگی حذف نام شهید از تابلوی معابر می توانند با فرافکنی و فرار به جلو، موضوعات 
اجتماعی دیگر را در افکار عمومی و فضای مجازی تحت الشعاع دهند، راه را به اشتباه رفته 
اند، چرا که مردم ما آگاه تر از آن هستند که با حذف فوتوشاپی نام شهید از تابلوها یا افزودن 

نام شهید در تابلوهای مربوط به اشخاص عادی فریب بخورند.«
وی در پایان گفت: »توصیه ما به این برداران، پایبندی به رهنمودهای مقام معظم رهبری 
در خوددرای از دوقطبی سازی کاذب و مساله سازی های دروغین در جامعه است، 
بخصوص استفاده ابزاری از نام شهید برای تفرقه افکنی آنهم در هفته دفاع مقدس که 

بهیچ عنوان با معیارهای اخلاقی ما سازگاری ندارد.«

»محمد جواد ظریف« وزیر امور خارجه ایران در مصاحبه اختصاصی با شبکه خبری سی 
ان ان هشدار داد، حمله نظامی به ایران به »جنگی تمام عیار« منجر می شود. 

ظریف در مصاحبه با سی ان ان گفت، ایران امیدوار است وارد  درگیری در منطقه نشود و 
خواستار مذاکره با رقبای منطقه ای خود و امارات است. اما امکان مذاکره  با آمریکا وجود 
ندارد مگر این که واشنگتن طبق توافق هسته ای سال 2015 تحریم های ایران را به طور 

کامل لغو کند.
نفتی  تاسیسات  به  تهران در حمله  ایران دخالت  امور خارجه  افزود: وزیر  ان  سی ان 
عربستان را بار دیگر تکذیب کرد و گفت : حوثی های )انصارالله( که مسئولیت این حمله را 
برعهده گرفته اند قادر به انجام عملیات پیچیده ای نظیر آنچه هستند که به نیمی از تولید 

نفت عربستان آسیب رساند.
دیپلمات ارشد ایرانی گفت تهران مذاکره با دولت »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا را 

قبل از لغو همه تحریم ها از سر نخواهد گرفت.
ظریف در پاسخ به این پرسش که حمله احتمالی نظامی آمریکا یا عربستان علیه ایران چه 
تبعاتی خواهد داشت؟ گفت این حمله به »جنگی تمام عیار« خواهد انجامید و عربستان 

باید تا آخرین سرباز آمریکایی بجنگد.
وی گفت: »بیانیه من در دفاع  از کشورم بسیار قوی است. من با جدیت می  گویم که 
خواستار وارد شدن در درگیری نظامی نیستیم. واکنش نظامی بر اساس »دروغ« درباره 
حملات به عربستان »تلفات زیادی« بر جای خواهد گذاشت  اما ما از دفاع از خاک کشور 

خود غفلت نخواهیم کرد.
ظریف درباره برنامه جامع اقدام مشترک )توافق هسته ای یا برجام( گفت: برنامه جامع 
اقدام مشترک ) برجام ( توافقی است که ما با آمریکا به آن دست یافتیم. چرا باید دوباره درباره 
آن مذاکره کنیم. چرا باید چیز دیگری را آغاز کنیم که ممکن است در یک سال و نیم آتی از 

اعتبار ساقط شود؟
وزیر امورخارجه ایران افزود: اگر تحریم هایی که به طور غیرقانونی اعمال شدند، لغو شوند 

وضعیت فرق خواهد کرد. آن گاه می توانیم مذاکره را بررسی کنیم.
ظریف گفت: آنها هر کاری را که می توانستند  انجام دادند اما نتوانسته اند ما را به زانو در 
آورند. دیپلمات ارشد ایران درباره موضوع صدور روادید برای رئیس جمهور و هیات ایرانی 
برای شرکت در مجمع عمومی سازمان ملل متحد در نیویورک گفت: آمریکا هنوز روادید برای 

تیم همراه رئیس جمهور صادر نکرده  است و این موضوع عزیمت او را دشوار کرده است.
وی در پاسخ به پرسشی درباره این که ایا زمان از دست رفته است؟ گفت »نمی گویم خیر 

دیر شده اما تقریبا دیگر دارد دیر می شود.
وزیر امور  خارجه که سابقه زندگی و تحصیل در آمریکا را دارد گفت امیدوار است که 

»منطق« به سیاستگذاری آمریکا بازگردد.
ظریف گفت: دلم برای عقلانیت ومنطق تنگ شده و فکر می کنم که شایسته است آمریکا 

منطقی باشد.

حمله نظامی به ایران به »جنگی تمام عیار« منجر می شود

هشدار جدی ظریف برای اقدام نظامی علیه ایران

سخنگوی وزارت امور خارجه ایران گفت: در سیاست 
یک  ایران  اسلامی  جمهوری  به  نسبت  آمریکا  خارجی 
سردرگمی را شاهد هستیم. توافق جدید با آنها در حال 

حاضر جزو محالات به نظر می رسد. 
به گزارش کانال تلگرامی سید عباس موسوی، وی روز 
پنجشنبه در گفت و گو با شبکه جهانی العالم با اشاره 
به اعتقادی که نظام جمهوری اسلامی به دیپلماسی و 
توانمندی های دیپلماتیک خود دارد، گفت: دو سال با 
آمریکایی ها مذاکره کردیم و این آمریکایی ها بودند که میز 

مذاکره را ترک کردند.
وی با اشاره به تعهداتی که طرفین در مذاکرات برجام 
برجام  در  متعاهد  کشورهای  افزود:  اند،  گرفته  برعهده 
موظف هستند تجارت خارجی جمهوری اسلامی ایران را 
تسهیل کنند و مایه تاسف است اروپا وقتی می خواهد به 
تعهدات خود عمل کند از عضو سابقی از برجام که دیگر در 

این توافق حضور ندارد، اجازه می گیرند.
آمریکا  خارجی  سیاست  در  داشت:  اظهار  موسوی 
نسبت به جمهوری اسلامی ایران یک سردرگمی را شاهد 

هستیم. توافق جدید با آنها در حال حاضر جزو محالات 
با  ایران  امور خارجه  وزارت  نظر می رسد. سخنگوی  به 
اشاره به اتهاماتی که رهبران کشورهای عربستان و آمریکا 
درباره حمله به تاسیسات نفتی شرکت آرمکو طرح کرده 
است.  طبیعی  نفوذی  منطقه،  در  ما  نفوذ  گفت:  اند، 
علیه همسایگان خود دست به اقدام نمی زنیم. شواهد و 
مستندات واقعی و نه جعلی خود را که ایران در حمله اخیر 
به تاسیسات نفتی عربستان دخالت داشته، ارائه کنند. 
یمنی ها خودشان با اسناد اعلام کرده اند که مسئول این 
حمله بوده اند اما آنها ایران را متهم می کنند چون باور نمی 
کنند، ملت مظلوم یمن با دست خالی به چنین توانمندی 
هایی رسیده اند. مردم مظلوم یمن زیر شدیدترین حملات 
و بمباران ها هستند. وی با تاکید بر آنکه ایران توانمندی 
موشکی را با توجه به تجربیاتی که کسب کرده است جزو 
خطوط قرمز خود می داند، تصریح کرد: ایران به اندازه 
کافی قدرتمند است که اگر کاری انجام دهد، مسئولیت آن 
را هم بر عهده بگیرد؛ نمونه آن زدن پهپاد متجاوز و مدرن 
آمریکایی بود. موسوی افزود: وقتی ضربه می خورند هم 

برای آمریکایی ها و هم برای برخی کشورهای دیگر ظاهرا 
نخستین و راحت ترین کار اتهام زدن به ایران است که از 

اساس بی پایه است.
وی همچنین به تلاش های ایران برای پایان یافتن بحران 
یمن اشاره کرد و گفت: از انصارالله یمن در خواست کردیم 

در مذاکرات مختلف سیاسی حاضر شوند.
سخنگوی وزارت امور خارجه در بخش دیگری از مصاحبه 
خود با اشاره به مسائل منطقه افزود: همه نیروهای خارجی 
که بدون دعوت دولت رسمی و مستقر سوریه در منطقه 

حاضر شدند، باید از منطقه خارج شوند.
وی با تاکید بر ادامه حمایت ایران از گروه های فلسطینی 
و حزب الله لبنان به عنوان یک گروه مستقل و بالنده، 
داند درصورت  رژیم صهیونیستی می  خاطرنشان کرد: 
حمله به ایران یا نیروهای ایرانی، بلادرنگ با پاسخ کوبنده 
خارجه  امور  وزارت  سخنگوی  شد  خواهد  مواجه  ما 
کشورمان هم چنین در خصوص اختلافات رخ داده در 
افغانستان تاکید کرد: باید همه گروه های افغانستانی در 

یک فرآیند سیاسی و دمکراتیک در قدرت سهیم باشند.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

توافق جدید با آمریکا درحال حاضر محال است 

وزیر نفت، گفت: در زمان جنگ نفت را تحت هر شرایطی می فروختیم و دریافت پول آن هم 
راحت تر بود. تنها مشکل ما بمباران بود که به سرعت بخش های آسیب دیده ترمیم می شد. 
بیژن زنگنه در سی و یکمین گردهمایی فرماندهان مهندسی رزمی جنگ جهاد با بیان این 
که ادامه راه حسینی فقط شهید شدن نیست و پس از حضرت امام حسین )ع( و در دوران 
امام سجاد )ع( این راه بر حسب شرایط زمان با شیوه ای دیگر استمرار یافت، اظهار کرد: ما 
امروز دوباره وارد دوران بسیار سختی شدیم  و در حال حاضر شرایطی که از نظر اقتصادی در 

کشور حاکم است بسیار سخت تر از شرایط زمان جنگ است.
وی با اشاره به شرایط فروش نفت در زمان جنگ اذعان کرد: در زمان جنگ نفت را تحت 
هر شرایطی می فروختیم و تنها مشکل ما بمباران بود که به سرعت بخش های آسیب دیده 

ترمیم می شد، پول نفت را به راحتی دریافت می کردیم و به راحتی آن را مصرف می کردیم.

زنگنه ادامه داد: در حال حاضر دغدغه این است که نفت را چگونه بفروشیم، درصورت 
فروش پول آن را چگونه دریافت کنیم و در صورت دریافت پول چگونه و از چه راهی موارد 

مورد نیاز کشور را تهیه کنیم.
وزیر نفت تاکید کرد: افرادی که در حال حاضر مسئول کار ها هستند با همان روحیه زمان 

جنگ کار می کنند و من نام این دوران را برای خود آخرین نبرد گذاشتم.
وی افزود: امروز جنگ ما با آمریکا، اسرائیل و منافقین است، منافقین در حال تجدید 
حیات در کاخ سفید هستند و  بیش از هر زمان دیگری در کاخ سفید نفوذ دارند و پشتیبانی 
می شوند. وزیر نفت با بیان این که نسل جوان ما منافقین را نمی شناسند، از آن ها ضربه 
نخورده اند و وطن فروشی آنها را ندیده اند، تصریح کرد: این نبردی است که باید در آن مردانه 

بایستیم و با تمام وجود پایداری کنیم و خداوند در این راه ما را یاری خواهد کرد.

زنگنه: 

پول نفت در زمان جنگ راحت تر بود

فرمانده کل سپاه با تاکید بر اینکه هراسی از دشمنان 
بزرگ و کوچک نداریم و از این نگرانی ها عبور کرده ایم، 
ما  دشمنان  که  شده ایم  قدرتمند  آنقدر  امروز  گفت: 
مجبورند هر حادثه ای را که اتفاق می افتد، به دروغ هم که 

شده، به ما نسبت دهند. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی در آیین افتتاح 
686 طرح محرومیت زدایی روستاهای استان خراسان 
شمالی در روستای پیربز اظهار کرد: بنده روستایی هستم 
و در یک روستای بسیار محروم به دنیا آمدم و زندگی کرده 
ام؛ درس خواندم و بزرگ شدم. درد روستاییان را تجربه 
به  و  را تجربه کرده ام  کرده ام، می دانم و سختی روستا 

حضور در جمع شما افتخار می کنم.
سرلشکر سلامی با تاکید بر اینکه جهاد امروز ما عمران، 

آبادانی و سازندگی کشور است، گفت: دشمن می خواهد 
مردم ما را فقیر و کشورمان را ضعیف نگه دارد و اینگونه 
بداند، اما ما اجازه نمی دهیم؛ راز شکست دادن دشمن 
در این آرزوی خطرناک جهاد و در میان مردم  بودن، توجه 
به زندگی آنها و کاستن از مشکلاتشان است؛ امروز این 
اینکه  بیان  با  مهم عین جنگ است. سرلشکر سلامی 
مردم  زندگی  انقلاب  معظم  رهبر  امروز  اصلی  دغدغه 
است، خاطرنشان کرد: ما از طرف ایشان مامور به کمک 
شده ایم، آماده انجام وظیفه هستیم و از پا نمی نشینیم.
وی با تاکید بر اینکه در میدان جنگ تمامی راه ها را به 
فضل الهی بر دشمن بسته و راهی برای نفوذ نگذاشته و 
نمی گذاریم، گفت: از آنجا مطمئن هستیم؛ سربازان، 
بسیجیان و پاسداران ما در مرزها با چشم های باز در کمین 

دشمنان هستند.
فرمانده کل سپاه با بیان اینکه هراسی از دشمنان بزرگ 
و کوچک نداریم و از این نگرانی ها عبور کرده ایم، اظهار 
کرد:  امروز آنقدر قدرتمند شده ایم که دشمنان ما مجبورند 
هر حادثه ای که اتفاق می افتد را به دروغ هم که شده، به 
ما نسبت دهند؛ قدرت ایران اسلامی معتبر است و شبانه 
روز مراقب هستیم. وی با بیان اینکه در کنار ارتقای توان و 
قدرت بازدارندگی، اقتدار بخشی به نظام و حفظ و حراست 
سازندگی  و  عمران  به  کمک  اسلامی،  ایران  مرزهای  از 
کشور همگام با سایر دستگاه ها  و در کنار مردم بودن را 
رسالت خود می دانیم، گفت: عزت ایران اسلامی هر روز 
به برکت  ولایت، اسلام و مردم وفادار به نظام، بیش از پیش 

می شود و دشمنان ما نیز هر روز ذلیل تر خواهند شد.

سردار سلامی:

قدرتمان، دشمنان را به دادن نسبت دروغ به ما واداشته است

معاون سیاسی وزیر کشور و رئیس ستاد انتخابات گفت: بی شک تعیین کننده 
نتیجه انتخابات  در کشور، آرای حاصل از صندوق های رای است و در همین راستا 

حفظ سلامت و امنیت انتخابات یک ضرورت و اصل اساسی به شمار می رود. 
جمال عرف روز پنجشنبه در نشست ستاد انتخابات استان چهارمحال و بختیاری 
افزود: ملاک عمل و پیشبرد برنامه های انتخاباتی کشور بر اساس سیاست های کلی 
ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری در مهرماه سال 95 است و این مهم سرلوحه تمامی 

اقدامات و برنامه های سه قوه حاکمیتی قرار دارد. 
وی با تاکید بر توجه همه جانبه به دو مقوله سلامت و امنیت انتخابات از سوی 
مجریان و اعضای ستاد انتخابات، تصریح کرد: اعضای ستاد انتخابات با رعایت 
اصل بی طرفی موظف هستند تمامی تحرکات فردی، گروهی و فعالیت های حزبی 
را رصد و نظارت کنند. عرف، تحقق مشارکت حداکثری را از دیگر سیاست های ستاد 
انتخابات عنوان کرد و گفت: مجریان برگزاری انتخابات امانت داران رای مردم هستند 
از همین رو با پرهیز از هرگونه رفتار شائبه دار و رعایت اصل بی طرفی می توانند با ایجاد 
اعتماد در بین مردم، آنها را به حضور پرشور وحداکثری در پای صندوق های رای 

ترغیب کنند.
 معاون سیاسی وزیر کشور خاطرنشان کرد: اعتقاد قلبی و عملی داریم که مردم 
کشور مردمی هوشمند، با درایت و همراه و وفادار به نظام هستند و با تشخیص درست 
خود در عرصه های مهم کشور همواره انتخاب ها و تصمیماتی مبتنی بر عقلانیت 
داشته اند و در این دوره از انتخابات نیز این هوشمندی را بار دیگر به اثبات می رسانند. 

عرصه  قرمز  خطوط  مهمترین  از  را  مذهبی  و  قومی  شکاف های  تحریک   عرف، 
انتخابات عنوان کرد و افزود: دستمایه قرار دادن اموری نظیر تقسیمات کشوری، ورود 
پول های مشکوک و تبلیغات زودهنگام داوطلبان از دیگر خطوط قرمز این عرصه به 
شمار می رود که باید بخوبی از سوی مجریان مدیریت و کنترل شود. وی قانونمداری 
را اصل کلی برگزاری انتخابات دانست و گفت: امید است اعضای ستاد انتخابات و 
تمامی متولیان برگزاری انتخابات با رعایت اصول کلی بی طرفی، توجه به امنیت 
و سلامت کامل انتخابات و تلاش برای مشارکت حداکثری مردم رسالت خود را به 

بهترین نحو انجام دهند.
 رئیس ستاد انتخابات کشور، تخریب اقدامات دولت از سوی داوطلبان احتمالی و 
طرفداران آنها را امری ناپسند و غیرقابل قبول دانست و تصریح کرد: مجریان برگزاری 
انتخابات در برابر این تخریب ها و سیاه نمایی ها هوشیار بوده و در فضای منطقی و 

عقلانی از عملکرد دولت تدبیر و امید دفاع کنند. 
این  اما  دولت مطرح می شود  به عملکرد  نیز  انتقاداتی  کرد:  عرف خاطرنشان 
انتقادات باید به دور از تخریب، تهمت و توهین و در مجرای قانونی و منطقی مطرح 
شود و در مقابل با پاسخگویی همراه باشد. وی با ابراز امیدواری نسبت به برگزاری یک 
انتخابات پرشور، حداکثری، سالم و در امنیت کامل در کشور، افزود: به هیچ عنوان 
اجازه نخواهیم داد هر نوع مطالبه مشروع و یا حتی خواسته غیرقانونی در فضایی 
غیر از صندوق های رای مطرح شود و بی شک تنها مرجع مشروع تعیین کننده نتیجه 

انتخابات آرای مردم است.

معاون وزیر کشور:

صندوق های رأی تعیین کننده چرخش قدرت در کشور است

معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی گفت: 
دشمن با همه تجهیزات و امکانات عظیم خود جرات نگاه 

چپ به اقتدار ایران را ندارد.
و  امیران  اجلاسیه  در  سیاری  الله  حبیب  دریادار  امیر 
ملی  کنگره  ذیل  که  مرکزی  استان  ارتش  شهید   1400
امام راحل در دفاع مقدس و 6200 شهید استان  نقش 
مرکزی برگزار شد اظهارداشت:داشته امروز ایران این است 
که با همه دشمنی ها انقلاب را حفظ کردیم، 40 سالگی را 
پشت سر گذاشتیم و مقام معظم رهبری درست در بزنگاهی 
که دشمن گفته بود ایران تابستان داغی دارد و چهلمین 
سالگرد انقلاب را نمی بیند، بیانیه گام دوم انقلاب را ابلاغ 
کردند و این امر معنایی جز اقتدار ایران ندارد. امروز مسیرها 
و راهبردها برای رسیدن به تمدن اسلامی در دستور کار همه 

مسئولان قدرتمند کشور است .
معاون هماهنگ کننده ارتش اضافه کرد: در کنار حفظ 
انجام شد  انقلاب اسلامی، حفظ تمامیت ارضی کشور 
و برخلاف 200 سال گذشته که در هر جنگی بخشی از 
خاک ایران جدا شده، کوچکترین بخشی از این خاک در 
این جنگ از دست نرفته است که افتخار بزرگی محسوب 
و  نظام اسلامی، حفظ استقلال کشور  می شود. حفظ 
دستیابی به قدرت منطقه ای دیگر دستاوردهای عظیم 

انقلاب و جمهوری اسلامی قلمداد می شود .
وی افزود: کشوری که روزی به سیم خار دار نیاز داشت 
ها،  تحریم  همه  با  است،  منطقه  موشکی  قدرت  امروز 
هواپیما و سامانه پدافند هوایی می سازد، هیچ خلاء پوشش 
راداری نداریم بلکه رادار در داخل ساخته می شود و حتی 

پهبادها در ارتفاع 5 هزار متری شناسایی و هدف قرار می 
گیرد، در اقیانوس ها دریانوردی می کنیم و مرزهای هوایی و 

زمینی کشور مقتدرانه تحت نظارت و دفاع است.
وی با تاکید بر این که »دشمن با حجم عظیم امکانات و 
تجهیزات خود جرئت نمی کند به اقتدار ایران چپ نگاه کند 
و امروز قدرت منطقه و فرامنطقه محسوب می شویم« گفت: 
دشمن به آمادگی کامل نیروهای مسلح کشور اشراف دارد 
و می داند که اگر تعرضی کند پشیمان خواهد شد. دشمن 
می داند که ملت پشتیبان نیروهای مسلح هستند و با 85 
میلیون نفر بسیجی مواجه است، زن و مرد برای دفاع از 
اسلامی  ایران  دستاوردهای  موارد  این  آماده اند.  کشور 
است و اگر راه سرخ شهدا را ادامه نمی دادیم این پیروزی ها 

حاصل نمی شد..

دریادار سیاری:

 دشمن جرات نگاه چپ به ایران مقتدر را ندارد
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یک فوق تخصص بیماری های غدد درون ریزمطرح کرد

راهکار های برای درمان »کوتاهی قد« 

یک فوق تخصص بیماری های غدد درون ریز گفت: فرد می تواند تا سن 25 سالگی به 
اندازه ای افزایش رشد قد داشته باشد. 

پوپک اسدی اظهار کرد: قد، نشانه حیاتی و مهم در دوران کودکی است که باید به حد 
لازم برسد چرا که انحراف از الگوی خط نرمال نشان دهنده اختلال است؛ این موضوع 
وقتی نگران کننده می شود که کودک در مقایسه با همسالان خود از نظر جنس متفاوت 

باشد.
او افزود: اگر بررسی های لازم در زمان رشد صورت نگیرد بعد از آن سودی نخواهد 
داشت البته رشد در فصل پاییز و زمستان آهسته تر است و زمانی که قد کودک زیر صدک، 
3 درصد باشد رشد غیرطبیعی محسوب می شود و سرعت رشد قد در صدک 25 درصد 

نرمال است.
این فوق تخصص بیماری های غدد ادامه داد: بررسی سرعت رشد قد باید حداقل هر 6 

ماه یک بار و حداکثر بین یک تا 12 ماه توسط پزشک انجام شود.
اسدی درباره عواملی که در کاهش رشد کودکان دخیل است، گفت: مادرانی که در 
دوران بارداری و شیردهی تغذیه نامناسب دارند و یا از دارو های غیر مجاز در این دوران 
استفاده کرده باشند، همچنین بی اشتهایی، مشکلات روانی، اختلال در ترشح و 
عملکرد هورمون ها مثل هورمون رشد و تیروئید یا بیماری های تب دار و ... در کودک از 

دیگر عوامل تاثیرگذار در کاهش رشد کودکان است.
این فوق تخصص بیماری های غدد درون ریز و متابولیسم بالغین افزود: کوتاهی قد 
می تواند سرشتی باشد که قد والدین در قد کودک بسیار مؤثر است و یک مسئله ژنتیکی 

محسوب می شود.
او در ادامه بیان کرد: برای جلوگیری از کوتاهی قد، علاوه بر تغذیه مناسب مادر در 
دوران بارداری و شیردهی و مصرف نکردن دارو های غیر مجاز، توجه به تغذیه مناسب 
کودک در دوران رشد و بلوغ و همچنین مصرف مناسب املاح و مکمل ها و ویتامین ها 

نقش بسزایی دارد.
اسدی تصریح کرد: در نهایت اگر رشد کافی صورت نگیرد با مراجعه به متخصص غدد 
با بررسی های لازم آزمایشگاهی و انجام عکس گرافیک و بررسی سن استخوانی و توجه 

به شرایط بیمار، درمان مناسب در نظر گرفته می شود.
این فوق تخصص بیماری های غدد درون ریز و متابولیسم بالغین در ادامه گفت: اگر 
اختلال، هورمونال باشد درمان می شود؛ اگر بلوغ زودرس باشد که تعریف آن برای 
دختران زیر 8 سال و برای پسران زیر 9 سال است با تزریق هورمون های مربوطه این 

پروسه به تعویق می افتد که فرد به قد نهایی برسد.
او بیان کرد: اگر علت کمبود هورمون رشد باشد و در آزمایشگاه های تخصصی به اثبات 

برسد برای بیمار آمپول هورمون رشد تجویز می شود.
اسدی در ادامه با تاکید بر اینکه بعد از رسیدن به سن بلوغ درخواست افزایش قد 
چندان سودی ندارد، اظهار کرد: عده ای بعد از رسیدن به سن بلوغ خواستار افزایش 
قد هستند که این مسئله امکان پذیر هست؛ البته با رفع بیماری های زمینه ای که برای 
رفع آن از تعدادی مکمل استفاده می شود، فرد می تواند تا سن 25 سالگی به اندازه ای 
افزایش رشد قد داشته باشد، اما افزایش رشد قدی بعد از بلوغ و بعد از بسته شدن رشد 
غضروف ها که رشد فرد به اندازه قبل از بلوغ نیست و آمپول های هورمون رشد بعد از این 
سن نه تنها باعث افزایش رشد طولی نمی شود بلکه باعث افزایش رشد عرضی می شود.

این فوق تخصص بیماری های غدد درون ریز و متابولیسم بالغین گفت: در نهایت 
اگر بیماری از کوتاهی قد بسیار رنج می برد می تواند بعد از بلوغ با انجام جراحی های 

ارتوپدی، قدش را مقداری افزایش دهد.
او ادامه داد: تعریف قد، بستگی به نژاد و کشور هم دارد که به طور میانگین در ایران قد 

بالای 160 دختران و بالای 170 پسران نسبتا مناسب است.
 4 فاکتور اصلی برای افزایش قد

انوشه، متخصص تغذیه نیز ددرباره تغذیه کودکان و نوجوانان در زمان رشد اظهار کرد: 
4 فاکتور اصلی برای افزایش قد فرد وجود دارد که اولین فاکتور مهم ژنتیک یا وراثت 

است، فاکتور بعدی تغذیه و خواب مناسب و ورزش است.
او ادامه داد: از آن جایی که تغذیه نقش مهمی دارد فرد باید از همه گروه های غذایی 
لازم به مقدار کافی مصرف کند و غذا هایی که دریافت می کند ارزش کیفی و غذایی 
بالایی داشته باشد؛ معمولا غذا هایی مانند فست فود ها که پرکالری هستند و فقط ارزش 
کالریکی دارند و ارزش غذایی ندارند باید از رژیم غذایی حذف شوند یا به حداقل برسند.
انوشه افزود: رژیم غذایی در سه وعده اصلی و میان وعده های مناسب مثل میان 
وعده های بین صبح تا ظهر و میان وعده عصر و بعد از شام و وعده های غذایی اصلی 
شامل مواد نان و برنج و غلات، مواد پروتئینی، مغزی ها و سبزیجات باشد؛ نکته دیگر 
اینکه نظم مواد غذایی حداقلی حفظ و از مصرف غذا های چرب و پر کالری خودداری 
شود. این متخصص تغذیه بیان کرد: عامل بعدی ورزش است که بهتر است برای افزایش 
قد ورزش مناسب و متعادلی انجام شود که رسوب گذاری کلسیم و رشد قدی فرد به 
اندازه کافی برسد؛ مورد دیگر خواب کافی که بهترین زمان برای خواب در ابتدای شب 
است چرا که هورمون ها به ویژه هورمون رشد در ابتدای شب دارای بیشترین میزان ترشح 
است. او در ادامه تاکید کرد: هیچ ماده غذایی نیست که به تنهایی بر رشد اثر بگذارد؛ 
غذا هایی که حاوی کلسیم، منیزیم و زینک و ویتامین های D و C هستند بیشترین اثر 
را در افزایش رشد قدی دارند. انوشه گفت: برای جذب این ویتامین ها و املاح مثلا 
ویتامین D، فرد خود را بیشتر در معرض تابش نور خورشید قرار دهد و یا اگر امکانش 
نبود از مکمل ها استفاده کند؛ در مورد کلسیم از شیر و لبنیات و برای دریافت منیزیم از 
مغزی ها مانند پسته، بادام، گردو و فندق استفاده کند و همچنین مصرف انواع گوشت ها 

فراموش نشود چرا که این مواد غذایی تأثیر بسیار زیادی در رشد فرد دارند.

 اندازه گیری میزان درد ممکن شد

کرده اند  اظهار  اخیرشان  مطالعه  در  "هاروارد"  و  "ام.آی.تی"  موسسه  پژوهشگران 
که می توان میزان درد بخش های مختلف بدن افراد را با روش "طیف نگاری کارکردی 

فروسرخ نزدیک" )Functional Near Infrared Spectroscopy( اندازه گیری کرد.
به گزارش ایسنا و به نقل از مدگجت، دانستن میزان درد بیمار میتواند به پزشکان کمک 
کند تا یک بیماری را زودتر تشخیص دهند و روند بیماری را درک کنند و درمان دقیق 
و صحیحی را در پیش گیرند. اکنون پژوهشگران موسسه "ام.آی.تی" و "هاروارد اظهار 

کرده اند که با یک روش این کار ممکن است.
"طیف نگاری کارکردی فروسرخ نزدیک" یکی از روش های نقشه برداری از مغز است که 
در آن از امواج فروسرخ نزدیک به داخل سر تابش می شود و پس از تضعیف، مقداری از 
این نورها خارج می شود. طی این مطالعه پژوهشگران از طیف نگاری کارکردی فروسرخ 
نزدیک استفاده کردند و امواج را به قشر جلوی مغز فرستادند تا میزان فعالیت در داخل 
مغز را ارزیابی کنند. آنها توسط این فناوری توانستند میزان "هموگلوبین اکسیژنه" 
)oxygenated hemoglobin( را اندازه گیری کنند. میزان "هموگلوبین اکسیژنه" نشان 

دهنده فعالیت عصبی اساسی است.
در گام بعدی حسگرهایی برای ثبت فعالیت بر روی پیشانی قرار دادند تا فعالیت ها را 
ثبت کرده و مورد تجزیه و تحلیل قرار دهند زیرا درد در الگوهای فعالیت مغز تغییر ایجاد 
می کند. پس از آن پژوهشگران از روش های یادگیری ماشینی برای شناسایی نوع فعالیت 
مغزی که نشان دهنده درد است ، استفاده کردند و از آن به عنوان نشانگر درد بهره 
گرفتند.  در نهایت پژوهشگران توانستند با استفاده از این روش با دقت 87 درصد محل 
دقیق درد در  هر شخص را اندازه گیری کنند. با اینکه این مطالعه گام بزرگی در پزشکی 
به شمار می رود اما پژوهشگران آن بر این باورند که بررسی های بیشتری برای تأیید این 

فناوری لازم است.

تاثیر نوع زایمان بر سیستم ایمنی نوزاد
نتایج یک مطالعه نشان می دهد: نوزادان متولد شده به روش سزارین نسبت به دیگر 

نوزادان از باکتری روده متفاوتی برخوردارند.
به گزارش ایسنا، محققان با بیان اینکه در بدن نوزادان متولد شده به روش سزارین 
باکتری بیمارستانی بیشتری وجود دارد، اظهار داشتند: این یافته می تواند به توضیح 

چرایی اینکه سیستم ایمنی برخی کودکان ضعیف تر است کمک کند.
تحقیقات حاکی از آن است نوزادانی که به روش طبیعی متولد می شوند بیشتر باکتری 
اولیه یا میکروبیوم را از مادران خود دریافت می کنند درحالیکه نوزادان متولد شده به روش 

سزارین میکروب های مرتبط با محیط بیمارستانی را جذب می کنند.
محققان انگلیسی اظهار داشتند: نوع وضع حمل می تواند در تعیین سیستم ایمنی 
فرد در آینده نقش کلیدی داشته باشد. میکروبیوم روده حاوی میلیون ها میکروب است 
که در رشد و تقویت سیستم ایمنی مقش حائز اهمیتی دارد. عدم قرار گرفتن در معرض 
باکتری های مفید در دوران اولیه زندگی می تواند شرایطی را فراهم سازد که کودک در 

معرض بیماری های خود ایمنی از قبیل آسم، آلرژی و دیابت قرار گیرد.
به گزارش ایسنا به نقل از روزنامه ایندیپندنت، به گفته محققان انگلیسی، نوزادانی که 
به روش طبیعی متولد می شوند نسبت به نوزادان دیگر از میزان باکتری مفید بیشتری 

برخوردارند.

نارسایی کلیوی در افراد مختلف به ویژه سالمندان، همواره موجب گسیل تعداد 
زیادی از آن ها به سوی مراکز همودیالیز و روبرو شدن با برخی ابزارهای دردناک آن جا 
می شود. حالا اما نتایج یک پژوهش داخلی نشان می دهد که درد سوزن های این روش 

درمانی را می توان با حواس پرتی صوتی کاهش داد.
یکی از شایع ترین مشکلات جسمی در سالمندی، نارسـایی مزمن کلیوی است که 
البته میزان شیوع آن در سالمندان بیشتر است. در ایران میزان رشد این بیماری از 
متوسط رشد جهانی بیشتر است و به حدود 12 درصد در سال می رسد. همودیالیز 
شایع ترین روش درمانی مورد استفاده در بیماران مـزمن کلیوی است و در سالمندان 
نیز بروز نارسایی کلیه وابسته به دیالیز فزونی یافته است. سالمندان تحت همودیالیز با 
توجه به میزان آسیب پذیری بالا نیازمند مراقبت بیشتری هستند، چراکه وابستگی این 

افراد به دیالیز تنش و نگرانی را در آن ها تشدید می کند.
آن گونه که متخصصان مربوطه می گویند، روش های مختلفی برای دسترسی پیدا 
کردن به عروق جهت انجام همودیالیز مزمن وجود دارد که شامل فیستول شریانی 
وریدی، گرافت های مصنوعی، کاتترهای بدون کاف موقت و کاتترهای کاف دار دائم 
هستند. ازآنجاکه جهت همودیالیز بیماران نارسایی کلیه، دسترسی به جریان خون 
بیمار نیاز است فیستول دارای میزان موفقیت طولانی مدت بسیار بالایی در میان تمام 
گزینه های دسترسی دیالیز است. قرار دادن کاتترهای عروقی را شدیدترین استرس 
می کنند.  بیان  همودیالیز  فرآیند  هنگام  در  دغدغه  بزرگ ترین  و  درمان  از  حاصل 
ازاین جهت، نکته مهم در مراقبت از بیماران تحت همودیالیز آن است که از آن ها در 

قبال این عوارض و چالش ها حمایت کرد.

در بررسی این موضوع، یک مطالعه پژوهشی توسط محققانی از دانشگاه شاهد 
تهران، دانشگاه علوم پزشکی بقیه الله و بیمارستان غیاثی تهران انجام شده است که در 
آن تأثیر یک روش جالب یعنی انحراف فکر شنیداری بر شدت درد ناشی از کانولاسیون 

فیستول سالمندان تحت همودیالیز مورد بررسی واقع شده است.
فیستول شریانی وریدی به ارتباط غیرطبیعی یا مجرای ارتباطی بین یک شریان و یک 
ورید گفته می شود. فیستول شریانی وریدی باعث بالا رفتن جریان خون درون سیاه رگ 
شده و در فرایند همودیالیز خون بیشتری را بدون عبور از مویرگ برای عبور از ماشین 
دیالیز فراهم می کند. کانولاسیون فیستول نیز به واردکردن سوزن در فیستول گفته 
می شود. این پژوهش نیمه تجربی در بخش دیالیز بیمارستان غیاثی شهر تهران انجام 
شده است و در آن، بیمارانی که تمایل به همکاری و شرکت در پژوهش داشته، دارای 
سن بالای 60 سال بوده و حداقل 2 ماه از تعبیه فیستول ثابت آن ها گذشته بود، حضور 
داشتند. نتایج حاصل از این پژوهش نشان داد که با وجود پیچیده بودن پدیده درد، 
با روش ساده و غیرتهاجمی و ایمن و مقرون به صرفه ای مثل »انحراف فکر شنیداری« 
می توان شدت درد ناشی از کانولاسیون فیستول سالمندان تحت همودیالیز را بدون 

استفاده از دارو تسکین داد.
به گفته ناهید رژه، دانشیار مرکز تحقیقات مراقبت های سالمندی دانشکده پرستاری 
دانشگاه شاهد و سایر محققان شرکت کننده در این پژوهش»یافته های ما حاکی از 
آن است که انحراف فکر شنیداری بر کاهش شدت درد ناشی از کانولاسیون فیستول 
سالمندان تحت همودیالیز مؤثر است. نشانگر تأثیر مثبت این مداخله، کاهش میزان 

درد گروه آزمون در مقایسه با گروه کنترل در طی سه جلسه همودیالیز است«.

به گزارش ایسنا، بااین حال بر اساس نتایج، بین افراد تفاوت هایی از این نظر دیده 
شده است. محققان فوق در این خصوص می گویند: »احتمال می رود از دلایل تفاوت 
در نتایج، عدم علاقه به برخی محتواهای شنیداری یا شرایط مداخله ازجمله اندازه 

سوزن است که بر میزان شدت درک درد اثر می گذارد«.
رژه و همکارانش اعتقاد دارند: »با توجه به این که در حال حاضر در کشور ما جهت 
کاهش درد ناشی از کانولاسیون فیستول در بیماران دیالیزی اقدام درمانی خاصی 
انجام نمی گیرد و همچنین تاکنون در کشور ما پژوهشی در زمینه استفاده بررسی 
تأثیر انحراف فکر شنیداری بر درد ناشی از کانولاسیون فیستول در سالمندان تحت 
همودیالیز انجام نگرفته بوده است، این مطالعه نوید روشنی در استفاده از مراقبت های 
پرستاری غیر دارویی کاهنده درد است که در صورت تمایل بیماران سالمند تحت 

همودیالیز می توان از آن به عنوان یک روش مراقبتی طب مکمل بهره برد«.
یافته های جالب فوق در قالب مقاله ای علمی پژوهشی در نشریه »پژوهش پرستاری 

ایران« متعلق به انجمن علمی پرستاری ایران به چاپ رسیده است.

توسط محققان دانشگاهی توصیه شد

کاهش درد سوزن دیالیز با حواس پرتی صوتی

کوتاه شدن روزها در ماه های سرد سال یک 
اثر مشخص در بسیاری از افراد دارد و آن ابتلا به 

افسردگی فصلی و تغییرات خلق و خوی است.
بی  انرژی،  نیوز،کاهش  سلامت  گزارش  به 
تحرکی، پایین آمدن عملکرد از علائم افسردگی 
افسردگی  دیگر  های  نشانه  از  است.  فصلی 
به  علاقه  و  وزن،  زیادشدن  پرخوری،  فصلی، 

خوردن مواد قندی و شکلات است.
با این حال گزینه های غذایی سالمی وجود 
دارد که روند افسردگی فصلی و علائم ناشی از آن 

را بهبود می بخشد:
آنتی  از  سرشار  شیرین:  زمینی  سیب 
و  ث  ویتامین  که  این  ضمن  است  اکسیدان 
منگنز، ویتامین ب 6، بیوتین، اسید پانتوتنیک، 
بیوتین، پتاسیم و ... آن را برای مبارزه با افسردگی 
و اضطراب نباید نادیده گرفت. سیب زمینی شیرین حاوی رنگدانه های آنتوسیانین و فلاونوئیدها است که منجر به کاهش 
التهاب در بدن می شوند و خاصیت ضد میکروبی دارند. آنتوسیانین نقش مهمی در پیشگیری از بیماری های مرتبط با شیوه 

زندگی از جمله سرطان، دیابت، بیماری های قلبی عروقی و بیماری های عصبی دارد.
چای بابونه: بابونه به عنوان یک داروی قدیمی برای درمان بسیاری از شرایط پزشکی از جمله ترس و بی خوابی استفاده 
می شده است. به گفته محققان آمریکایی استفاده از محصولات بابونه به هر شکل منجر به کاهش علائم در بیماران مبتلا به 

اختلال اضطراب منتشر می شود.
موز: غنی از پتاسیم است و به بهبود خلق و خوی کمک می کند. ضمن این که مطالعات انگلیسی نیز نشان داده مصرف 
موز منجر به تسکین علائم افسردگی، تنظیم فشار خون و تعادلpHمی شود. موز همچنین حاوی تریپتوفان است که منجر به 
افزایش سروتونین مغز می شود و می تواند یک داروی ضد افسردگی برای افسردگی های خفیف تا متوسط باشد. ویتامین ب 
6 موجود در موز منجر به تبدیل تریپتوفان به سروتونین میشود ضمن اینکه ملاتونین موجود در موز باعث تنظیم ریتم خواب و 

مبارزه با خستگی خواهد شد.
شکلات تلخ: شکلات تلخ سطح اندروفین مغز را تحت تاثیر قرار می دهد. اندروفین جزو آن دسته از ترکیبات شیمیایی است 
که در بدن تولید و باعث می شود احساس کنید حال تان خوب است. مزایای شکلات تلخ فقط به این موضوع خلاصه نمی 
شود بلکه به نظر می رسد شکلات تلخ خاصیتی دارد که از لخته شدن خون در رگ ها جلوگیری می کند. نتایج یک بررسی که 
در هلند انجام شده نشان می دهد آن دسته از مردان هلندی که روزانه یک سوم یک تخته شکلات را می خوردند، فشارخون 

شان در سطح پایین تری قرار داشت و نرخ ابتلا به بیماری های قلبی در آنها کمتر بود.
دانه کدو تنبل: این دانه یک داروی ضد افسردگی طبیعی است و مواد معدنی موجود در آن توانایی مبارزه با التهاب که خود 
عامل بروز افسردگی و اضطراب است را دارد. علاوه بر این، دانه کدو تنبل سرشار از منیزیم است که به عنوان یک ماده معدنی 

آرامبخش شناخته شده، به طوری که کاهش میزان منیزیم در بدن منجر به القاء اضطراب خواهد شد.
دارچین: در مصر باستان، این ادویه پرطرفدار برای درمان انواع شرایط سلامت استفاده می شده است. محققان آمریکایی در 
این میان به این نتیجه رسیده اند که حتی بوی دارچین می تواند منجر به بهبود عملکرد شناختی شود. این ادویه برای بهبود سطح 
اضطراب و افسردگی نیز مفید است چون می تواند باعث تنظیم قند خون شود. 1 قاشق چای خوری دارچین حاوی 22 درصد منگنز 

است؛ یک ماده معدنی کمیاب که می تواند منجر به بهبود عملکرد سیستم عصبی مرکزی و خنثی سازی رادیکال های آزاد شود. 
زردچوبه: کورکومین موجود در زردچوبه یک عامل ضد التهابی قوی و یک ایبوپروفن طبیعی است که می تواند منجر به 

کاهش علائم افسردگی و اضطراب شود.
سیب: خاصیت آنتی اکسیدانی بالایی دارد و می تواند به جلوگیری از آسیب های ناشی از استرس اکسیداتیو و التهاب در 

بدن کمک کند. سیب همچنین سرشار از فیبرهای محلول است که منجر به تنظیم نوسانات قند خون می شود.
بادمجان: علاوه بر این که منبع خوبی از مس، ویتامین ب 1، فیبر و منگنز است، مواد شیمیایی گیاهی مهم از جمل 
ترکیبات فنلی و فلاونوئیدها را دارد که آنتی اکسیدان های قوی هستند. ماده شیمیایی گیاهی موجود در پوست بادمجان به 

نام ناسونین، منجر به محافظت غشای سلولی مغز در برابر ضربه یا رادیکال های آزاد می شود.

یک جراح و متخصص زنان گفت: فشار خون بالا در بارداری 
از علل رایج مرگ و میر مادران در دنیاست. 

فلوشیب  و  زنان  متخصص  و  جراح  نیرومنش،  شیرین 
پریناتولوژی  درباره فشار خون بالای بارداری اظهار کرد: فشار 
خون بالای بارداری از خطر های جدی است که سلامت زنان 
باردار را تهدید می  کند، اگر با علائم مسمومیت بارداری مانند 
دفع پروتئین از ادرار همراه باشد به آن مسمومیت بارداری یا 

پره اکلامپسی می گویند.
او بیان کرد: مسمومیت بارداری از علل شایع مرگ و میر 
مادران در دنیا است بنابراین کنترل فشار خون قبل از بارداری 
ضروری است، افرادی که قبل از بارداری مبتلا به فشار خون 
هستند باید تحت درمان قرار بگیرند و در دوران بارداری هم 

فشار خون خود را مرتب کنترل کنند.
قصد  که  خانمی  هر  افزود:  زنان  متخصص  و  جراح  این 

بارداری داشته باشد باید پیش از بارداری آزمایش هایی را انجام دهد، انجام پاپ اسمیر )نمونه برداری از دهانه رحم( هم پیشنهاد می شود، 
از دیگر کار هایی که باید پیش از بارداری انجام شد، کنترل فشار خون است، زیرا فشار خون بالا در بیشتر موارد ممکن است هیچ علامتی 

نداشته باشد.
نیرومنش تاکید کرد: اگر خانمی قبل از بارداری مبتلا به فشار خون باشد این فرد از فشار خون مزمن رنج می برد و احتمال اینکه در دوران 

بارداری به مسومیت بارداری دچار شود، افزایش پیدا می کند.
مقدار مجاز فشار خون چقدر است؟

او تصریح کرد: فشار خون طبیعی 11 روی هفت یا 12 روی هشت است، بنابراین اگر فشار خون سیستول )بالایی( 14 یا بالاتر باشد یا 
فشار دیاستول )پایینی( 9 یا بالاتر باشد، فشار خون غیر طبیعی است.

این جراح و متخصص زنان گفت: زنان باید از ماه نخست بارداری برای کنترل وزن و فشار خون خود به مراکز بهداشتی و درمانی مراجعه 
کنند، فشار خون بارداری اغلب از نیمه دوم بارداری به بعد یا در هفته های آخر بارداری خود را نشان می دهد و احتمال اینکه با دفع پروتئین 

از ادرار همراه باشد، وجود دارد، مسمومیت بارداری خطری جدی برای مادر است و می تواند همه اعضای بدن او را گرفتار کند.
نیرومنش اظهار کرد: اگر فردی قبل از بارداری به فشار خون دچار است باید با پزشک خود مشورت کند، زیرا مصرف برخی دارو های 
فشار خون ممکن است در طول بارداری به ویژه سه ماهه اول روی جنین اثر های مضر داشته باشد، بنابراین خانم مبتلا به فشار خون باید 

علاوه بر پزشک زنان به پزشک قلب و عروق هم مراجعه کند و دارو هایی را مصرف کند که در دوران بارداری مجاز است.
او بیان کرد: اگر فشار خون به 14 روی 9 برسد در بسیاری مواقع پزشک پیشنهاد می کند که فرد مدتی در بیمارستان بستری شود تا 
آزمایش های لازم برای او انجام شود، زیرا ممکن است فشار خون بالا عوارض چشمی، قلبی، کلیوی و خونی را به همراه داشته باشد حتی 
گاهی پزشک برای نجات جان مادر و جنین مجبور می شود که بارداری را کمی زودتر از موعد مقرر پایان دهد تا عوارض خطرناک برای 

مادر و جنین ایجاد نشود.
مسمومیت حاملگی در کمین چه کسانی است؟

این جراح و متخصص زنان در پاسخ به این پرسش که مسمومیت حاملگی در کمین چه کسانی است، گفت: افرادی که قبل از بارداری 
به فشار خون دچار بودند، بارداری آنها پرخطر است بنابراین تا انتهای بارداری باید آزمایش های لازم را به طور مرتب انجام دهند، گروه دوم 
زنانی هستند که در سنین کمتر از 18 سالگی باردار می شوند، بارداری اول خطر مسمومیت بارداری را افزایش می دهد، زنانی که بالای 

سن 35 سالگی باردار می شوند هم در معرض فشار خون بارداری و مسمومیت بارداری قرار دارند.
نیرومنش اظهار کرد: از سایر افرادی که در معرض مسمومیت بارداری هستند می توان به اشخاصی که سابقه بیماری کلیوی دارند، 
افرادی که شاخص توده بدنی)BMI( آنها بالاست و بیماران قلبی و عروقی اشاره کرد، بارداری های چند قلویی هم احتمال مسمومیت 

بارداری را افزایش می دهند.
او افزود: افرادی که به فشار خون مزمن دچار هستند به دلیل مشکلات عروقی احتمال اینکه جنین آنها کم وزن بوده، اختلال رشد 

داشته یا اینکه مایع دور جنین )مایع آمنیوتیک( کم باشد، وجود دارد.
نیرو منش یادآوری کرد: اگر فشار خون بارداری به مقدار 16 روی 11 برسد و 2 تا سه بار در این وضعیت باقی بماند بیمار باید به سرعت 
بستری شود تا از بروز عوارض جدی برای مادر و جنین پیشگیری شود، مبتلایان به فشار خون بارداری در معرض زایمان زودرس هستند 

همچنین احتمال آنکه نوزاد آنها با وزن کم متولد شود، وجود دارد.

»فشارخون بالا« سراغ کدام زنان باردار می آید؟ پیشگیری از افسردگی فصلی با این مواد غذایی

این فصل، سرشار از رنگ ها و طعم های دلچسب است. در این مطلب مروری بر 
خواص برخی مواد غذایی پاییزی داریم که می توانید در رژیم غذایی خود بگنجانید و از 

مزایای فوق العاده ی آن ها برای سلامتی بهره مند شوید.
به روزهای آغازین فصل پاییز نزدیک می شویم و کم کم وقت آن رسیده است که از 
توت های شیرین تابستانی و هندوانه آبدار خداحافظی کنیم و در عوض به میوه و 

سبزیجات قهرمان فصل پاییز برسیم. 
مواد غذایی این فصل سرشار از رنگ هستند، بنابراین بیشتر به دنبال رنگ های قرمز 
تیره مانند انار یا نارنجی روشن مانند کدوحلوایی بگردید. برای آشنایی با 13 ماده ی 

غذایی مورد علاقه ی متخصصین تغذیه در این فصل، ادامه ی متن را بخوانید.
کدو تنبل

کدوهای نارنجی رنگ این فصل علاوه بر طعم شیرینی که باعث می شود نیازتان به 
مصرف شیرینی های مصنوعی کمتر شود، فیبر زیادی نیز دارند که به ایجاد احساس 
سیری بیشتر کمک می کند و این دو خصوصیت، از آن یک ماده ی غذایی مناسب برای 
کنترل وزن می سازد. این ابرغذای پاییزی همچنین منبع خوبی از دو آنتی اکسیدان 
به نام لوتئین و زآگزانتین است که اثرات مثبت آن ها بر روی سلامت چشم ها به خوبی 

شناخته شده  است.
کلم بروکلی

کلم بروکلی چه به صورت تفت داده شده مصرف شود، چه به صورت بخارپز یا تازه، 
یک سبزی خوشمزه با مزایای فوق العاده برای سلامتی است. کلم بروکلی منبع بسیار 
خوبی از ویتامین های K ،C ،E، فولات، پتاسیم، کلسیم و فیبر است. این سبزی 
دارای خواص فوق العاده ای برای هضم غذا و سلامت قلب و عروق است و خواص 
ضدالتهابی قابل توجهی دارد. یکی از خوردنی های خوشمزه در شب های بلند پاییزی 
ترکیبی از بروکلی و سیر و لیموی تازه است که هم سیرتان می کند و هم به پیشگیری از 

بیماری های پاییزی کمکتان می کند.
گل کلم

مصرف گل کلم ممکن است در نگاه اول خیلی راحت به نظر نرسد اما این ابرغذای 
پاییزی با خواص فوق العاده ای که دارد ارزش این را دارد که تنها با چند ترفند ساده 
تبدیل به یک ماده ی غذایی که راحت تر می توان از آن استفاده کرد، شود. این سبزی 
سرشار از فیبر، ویتامین های گروه B، آنتی اکسیدان ها و کولین است. گل کلم می تواند 
به کاهش وزن کمک کند، از بدن در برابر سرطان ها محافظت کند و باعث بهبود 

یادگیری و تقویت حافظه شود.
زغال اخته

این میوه ی ترش مزه به دلیل داشتن خواص پیشگیری کننده از عفونت ادراری 
شناخته شده است؛ اما فواید آن شامل کل بدن شما می شود. تحقیقات نشان داده اند 
زغال اخته ی خشک با تغییر میکروبیوتای روده به بهبود سلامت آن کمک می کند و 
همچنین مصرف آن موجب تنظیم قند خون در بیماران دیابتی نوع 2 می شود. علاوه 
بر این، زغال اخته به عنوان منبع خوبی از ویتامین C، می تواند از سلامت دهان و دندان 

و همچنین عملکرد سیستم ایمنی بدن حمایت کند.
چغندر

چغندر می تواند علاوه بر این که رنگی جذاب و شادابی را به سالادها و غذاهای 
پاییزه تان هدیه دهد باعث تقویت مغزتان هم بشود. چغندر مقدار زیادی فولات و پتاسیم 
دارد. از فواید آن در این فصل زیبا نهایت استفاده را ببرید. می توانید از آن برای پخت 

کیک ها و تهیه ی اسموتی ها نیز استفاده کنید.
سیب زمینی شیرین

سیب زمینی شیرین نیز یکی دیگر از خوراکی های شگفت انگیز فصل پاییز است که 
به دلیل غنی بودن از ویتامین A برای سلامت چشم ها و به دلیل غنی بودن از فیبر برای 
سلامت روده ها فوق العاده است. اگر در جایی زندگی می کنید که به آن دسترسی دارید 
در این فصل رنگارنگ تا می توانید از فوایدش بهره مند شوید. می توانید آن را جایگزین 

نان صبحانه تان کنید و روز خوبی را آغاز کنید.
گردو

بر مزایای شناخته شده ی آن برای سلامت قلب و عروق برای دیگر  گردو علاوه 
بیماری ها و شرایط سلامتی مانند دیابت، عملکرد شناختی، سلامت روان، سرطان، 
کنترل وزن، سلامت روده و سلامت جنسی و تولیدمثل نیز مورد بررسی قرار گرفته 
است. حتی یک مطالعه ای که اخیراً انجام شد نشان داد زنانی که از رژیم غذایی 
مدیترانه ای پیروی می کردند یعنی گردو هم جایگاه خاصی در برنامه ی غذایی شان 
داشت، با کاهش خطر ابتلا به دیابت حاملگی و افزایش وزن در دوران بارداری روبرو 
شدند. این مغزهای خوراکی مغذی را می توانید هم به تنهایی به عنوان میان وعده و هم 
به صورت ترکیب با دیگر مواد غذایی مانند پنیر یا درون غذاها مثل فسنجان و کیک ها 
و.... مصرف کنید. این ابرغذای پاییزی سرشار از اسیدهای چرب امگا 3، پروتئین و 

فیبر هستند.
سیب

مصرف یک سیب در روز بیماری های مزمن را دور می کند. در مورد خواص آن زیاد 
شنیده ایم فقط برای یادآوری ذکر می کنیم که آن را همیشه همراه داشته باشید. 
انتخاب سیب یک انتخاب عالی برای وقت هایی است که ورزش می کنید یا با دوستان 
و خانواده تان به تفریح می روید. برای تهیه یک میان وعده آسان و کم کالری روی 

برش های سیب کمی دارچین بپاشید و میل کنید.
جوانه بروکسل

هر واحد جوانه بروکسل حدود 3.8 گرم پروتئین دارد، که این مقدار برای یک سبزی 
مقدار زیای است. این جوانه ها همچنین حاوی 147 درصد از مقدار توصیه شده روزانه 
ویتامین K هستند که باعث تقویت و سلامت استخوان ها می شوند. برای داشتن یک 
میان وعده ی خوشمزه و ترد، آن ها را با کمی روغن زیتون، نمک و سرکه بالزامیک در 

فر برشته کنید.
انواع عدس

عدس ها حبوبات کوچکی هستند که فواید بزرگی را در خود جای داده اند. آن ها 
سرشار از فیبر، پروتئین و فولات هستند و به سلامت قلب کمک می کنند. عدس ها 
را می توانید جایگزین غذاهای گوشتی کنید. این دانه های مغذی به دلیل داشتن 

پروتئین و فیبر به پر کردن معده و احساس سیری کمک می کنند.
انار

انار یکی از بهترین میوه های پاییزی است که اگر تا به حال جایی در برنامه ی غذایی تان 
نداشته، باید تجددید نظری روی آن داشته باشید. انار سرشار از آنتی اکسیدان ها و 
ویتامین C است که برای داشتن یک سیستم ایمنی سالم، به آن نیازمندید. مصرف 
این میوه ی پاییزی خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی، پوکی استخوان، فشارخون 

بالا و دیگر بیماری های مزمن را کاهش می دهد.
لوبیاها

اگر می خواهید رژیم غذایی تان را با یک ماده ی غنی از پروتئین و فیبر تقویت کنید 
می توانید روی لوبیاها حساب باز کنید. آن ها باعث می شوند تا احساس سیری بیشتری 
کنید و بدین ترتیب به حفظ وزن سالم و کنترل قند خون در شما کمک می کنند. 
تحقیقات نشان داده است افرادی که عادت به مصرف لوبیاها دارند به احتمال کمتری 
دچار چاقی می شوند، طول عمر بیشتری دارند و خطر ابتلا به سرطان و دیابت نوع 2 

در آن ها کمتر است.
مخلوط کردن انواع آن ها با پلو و یا استفاده از آن ها در سوپ ها و آش ها بهترین روش 

استفاده از لوبیاهاست.
کدو حلوایی

کدو حلوایی از آن دسته مواد غذایی است که با طعم و رنگ دلپذیرش، سوپ ها، 
دلپذیرتر  باعث  که  می آورد  ارمغان  به  برایمان  را  خوش طعمی  غذاهای  و  سس ها 
شدن فصل پاییز می شود. کدو حلوایی بسیار متنوع است و مملو از کاروتنوئیدها؛ 
آنتی اکسیدان هایی که از سلامت چشم و پوست محافظت می کنند و می توانند به 

پیشگیری از برخی سرطان ها کمک کنند.

غذاهای عالی برای فصل پاییز از دید متخصصان

13 تا از بهترین خوراکی های پاییزه و مروری بر خواص آن ها
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جانشین فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد

دستگیری 179 معتاد متجاهر و 36 توزیع کننده 
مواد مخدر 

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم از دستگیری 179 معتاد متجاهر و 36 نفر توزیع 
کننده مواد مخدر در قم خبر داد.  سرهنگ صیاد درویشی در حاشیه رزمایش زنگ نشاط 
که به مناسبت بازگشایی مدارس و آغاز سال تحصیلی جدید در قم برگزار شد، اظهار 
داشت: در آستانه ورود به سال تحصیلی 98-99 و برای این که محیط را برای دانش آموزان 
و دانشجویان در مراکز آموزشی و مدرسه ای در حوزه امنیت روانی و نشاط اجتماعی مهیا 
کنیم، این رزمایش را در بخش های ترافیکی، انتظامی و امنیتی و همچنین در حوزه مبارزه 
با مواد مخدر و معتادان متجاهر برگزار کردیم. وی با بیان این که در سال جدید بیش از 
350 هزار دانش آموز و دانشجو در مراکز آموزشی در قم مشغول تحصیل می شوند، تصریح 
کرد: در بحث امنیت بایستی خانواده های این افراد دغدغه ای نداشته باشند. جانشین 
فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به این که این طرح در دو بخش پنهان و آشکار اجرا 
تا معتادان متجاهر و فروشندگان مواد مخدر دستگیر و شاهد اثربخشی حداکثری در 
خصوص باشیم، خاطرنشان کرد: طرح مذکور را با بیش از 100 حکم ورود به مخفیگاه 
توزیع کنندگان مواد مخدر آغاز که حاصل آن دستگیری 179 معتاد متجاهر و 36 نفر توزیع 
کننده مواد مخدر و کشف 6کیلوگرم موادمخدر بوده است. سرهنگ درویشی با بیان این که 
اقدامات پلیس محدود به زمان خاصی نبوده و برنامه ریزی و اقدامات بسیار خوبی در مقابله 
با آسیب های اجتماعی بویژه مواد مخدر و جرایم مرتبط با آن از ابتدای سال جاری آغاز 
شده است، بیان داشت: حاصل این تلاش ها کشف بیش از 4 تن مواد مخدر از ابتدای 

سال جاری بوده که در مقایسه با مدت مشابه 26 درصد افزایش را نشان می دهد.
افزایش ۲۵درصدی دستگیری باندهای قاچاق مواد مخدر 

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم با بیان این که دستگیری باندهای قاچاق مواد 
مخدر در سال جاری 25 درصد افزایش را نشان می دهد، گفت: علی رغم این که مبارزه 
جدی با هرگونه ناهنجاری در دستور کار پلیس قرار دارد، در این مدت از سوی مردم بیش از 
2 هزار تماس تلفنی به 110 گرفته شده که بیش از 500 مورد آن در رابطه با خرده فروشان 

بوده که حاصل آن افزایش 82 درصدی دستگیری هاست.
کاهش 4 درصدی سرقت طی ۳ ماهه گذشته 

وی با بیان این که پلیس شبانه روز تلاش می کند تا مهم ترین احکام الهی در حوزه امنیت 
اجرا شود، به روند نزولی وقوع سرقت در قم اشاره کرد و گفت: طی 3 ماهه گذشته وقوع 
سرقت نسبت به مدت مشابه سال گذشته 4 درصد کاهش داشته است. جانشین فرمانده 
انتظامی استان قم با بیان این که در سال جاری 65 الی 75 درصد از سرقت ها در قم 
مربوط به سرقت خرد بوده است، تصریح کرد: اگرچه این نوع سرقت اهمیت کمی داشته 
و در مواردی نیز حتی مالباخته ها از شکایت خود منصرف می شوند اما چون احساس 

امنیت کاهش می یابد پلیس بر این موضوع متمرکز شده و با کاهش آن مواجه هستیم.
سرهنگ درویشی با اشاره به این که معتادان در 80 الی 90 درصد از سرقت ها دخیل 
هستند، گفت: در حوزه پیشگیری از سرقت سهم پلیس کمتر از 4 درصد تعریف شده و 
بیشترین سهم از آن دیگر سازمان هاست. سرهنگ درویشی گفت: 106 مرکز آموزشی در 
شهر مقدس قم وجود دارد که در نزدیکی مناطق حاشیه ای قرار داشته و توزیع کنندگان 
مواد مخدر در آن مناطق فعالیت دارند، گفت: برای پیشگیری از آسیب پذیری دانش 

آموزان و دانشجویان تمرکز ما بیشتر بر روی این نقاط است.
پلیس نگاه پیشگیرانه به آسیب های اجتماعی دارد 

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم ابرازامیدواری کرد: با تلاش مستمر همکاران در 
بخش های مختلف بویژه حوزه مبارزه با مواد مخدر و کمک و پشتیبانی سایر دستگاه ها و 
اعضای شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر بتوانیم این اقدامات را روز به روز افزایش داده 
و همواره شاهد امنیتی باثبات باشیم. وی با بیان این که در این طرح از تمامی ظرفیت های 
انتظامی و ترافیکی و عملیاتی استان استفاده شده است، تصریح کرد: بیش از 650 نفر 
نیرو بکارگیری و 120 دستگاه خودرو و موتورسیکلت برای بخش های پنهان و آشکار این 
طرح اختصاص یافته تا اثر بخشی و بازدارندگی مطلوب را در کاهش فعالیت خرده فروشان 
و حتی به صفر رساندن آن را محقق سازیم. جانشین فرماندهی انتظامی استان قم با بیان 
این که اگر آسیب ها به موقع درمان و پیشگیری نشوند چرخه جرم برای مجرمان مهیا می 
شود، بیان داشت: پلیس یک نگاه پیشگیرانه نسبت به آسیب های اجتماعی داشته و 

تلاش می کند تا با کمک و همفکری سایر دستگاه ها آن را کاهش دهد. 
 

جانشین پلیس راه استان قم  خبرداد

اجرای طرح برخورد با خودروهای پلاک 
مخدوش 

جانشین پلیس راه استان قم از اجرای طرح برخورد با خودروهای دارای پلاک مخدوش 
و ناخوانا در قم خبر داد.   سرهنگ احمد خدایاری اظهارداشت: رانندگان متخلف بدانند 
از سوی پلیس برخورد با تمامی تخلفات به صورت شبانه روز انجام می شود و برخورد با 
خودروهای دارای پلاک مخدوش نیز یکی از مواردی است که به صورت مستمر در دستور 
کار پلیس راه استان قرار دارد. وی گفت: از امروز طرح برخورد با خودروهای دارای پلاک 
مخدوش در سطح استان به صورت ویژه آغاز شده است، مصادیق این تخلف شامل مواردی 
همچون، استفاده از پلاک زیرسپر، پشت شیشه، استفاده از طلق روی پلاک، ناخوانا بودن 
پلاک، مخدوش کردن پلاک، استفاده از پلاک های غیر مجاز و پلاک های سوخته و 
هرگونه دستکاری بر اعداد و ارقام پلاک است. جانشین پلیس راه استان قم تصریح کرد: 
برابرماده 720 قانون مجازات اسلامی اشخاصی که در مشخصات، اعداد و ارقام پلاک 
وسیله نقلیه خود تغییر ایجاد کرده باشند ضمن اعمال قانون و صدور قبض جریمه به مبلغ 

60 هزارتومان و متوقف کردن وسیله نقلیه، به مرجع قضائی نیز معرفی خواهند شد.
برخورد با تخلفات حادثه ساز

جانشین پلیس راه استان قم از اهتمام پلیس راه قم  در بخش دیگری ازسخنان خود در 
برخورد با تخلفات حادثه ساز خبر داد.   سرهنگ خدایاری اظهارداشت: پلیس راه استان قم 
طرح اجرای برخورد با تخلفات حادثه ساز را با جدیت بیشتر در دستور کار خود قرار داده است.  
جانشین پلیس راه استان قم گفت: به همین منظور برابر بند )د( ماده )10( قانون رسیدگی 
به تخلفات رانندگی با هدف پیشگیری از بروز تصادفات رانندگی چنانچه رانندگان متخلف به 
صورت همزمان مرتکب 2 تخلف شامل )انجام هرگونه حرکات نمایشی، تجاوز از سرعت مجاز 
، سبقت غیر مجاز و حرکت به طور مارپیچ ( شوند وسیله نقلیه آن ها به مدت 72 ساعت توقیف 
می شود.  سرهنگ خدایاری تاکید کرد: رانندگان می بایست نسبت به استعلام میزان خلافی 
خود اقدام کرده و در صورت داشتن خلافی نسبت به پرداخت آن اقدام کنند.  جانشین پلیس 
راه استان قم گفت: چنانچه خلافی وسیله نقلیه ای به 10 میلیون ریال برسد موضوع به مالک 
اعلام و اگر در مهلت یک ماه از تاریخ ابلاغ نسبت به پرداخت یا اعتراض به واحد اجرائیات 
اقدام نشود برابر تبصره ماده )8( قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی، پلیس مکلف است 
نسبت به توقیف وسیله نقلیه تا پرداخت جریمه اقدام کند. سرهنگ خدایاری بیان داشت: 
لطفاً رانندگان گرامی ضمن رعایت قوانین و مقررات، با مأموران پلیس راه در اجرای طرح های 

ترافیکی همچون گذشته همکاری لازم را داشته باشند.

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم :

امنیت پایدار با مشارکت مردم امکان پذیراست
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم با بیان این که امنیت پایدار با مشارکت مردم امکان 

پذیر است، گفت: لازمه مشارکت مردم در مقوله امنیت اعتماد است. 
 سرهنگ پیام کاویانی عنوان داشت: در سال های اخیر پلیس با حضور موثر در سطح 
جامعه و اجرای برنامه های پیشگیرانه اجتماعی، ضمن افزایش احساس امنیت، اعتماد 
عمومی مردم را نیز افزایش داده است. رئیس پلیس امنیت عمومی استان توجه به مقوله 
آموزش همگانی خصوصاً در سطح مدارس و محلات را به عنوان یکی از برنامه های اصلی 
هفته ناجا عنوان کرد وگفت: افزایش سطح آگاهی عمومی می تواند نقش مهمی در زمینه 
پیشگیری از آسیب های و جرایم در سطح جامعه داشته باشد. وی با اشاره به اینکه آرامش 
جامعه نتیجه اقتدار پلیس است، گفت: اقتداری که در حال حاضر نیروی انتظامی از آن 
برخوردار است نتیجه اعتماد مردم به سازمان ناجا است. سرهنگ کاویانی در ادامه به نقش 
مردم در تولید امنیت اشاره و خاطر نشان کرد: آحاد مردم یا به عنوان فرد در خانواده و یا 

به عنوان فرد در جامعه نقشی اساسی در تولید و برقراری امنیت اجتماعی پایدار دارند.
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم با اشاره به اینکه امنیت یک مقوله جمعی است، 
گفت: برقراری امنیت وظیفه یک سازمان به تنهایی نیست و همه ارگان ها، سازمان ها و 
نهادها در این امر نقشی اساسی دارند، لذا ناجا به عنوان متولی حفظ امنیت در جامعه 

نیازمند همکاری و همراهی کلیه دستگاه ها و نهادهای در این زمینه است.
 

مهندس دهناد در دیدار فرماندهان بسیج ادارات استان قم :

مخابرات قم جزو 5 استان برتر کشور است
مدیر مخابرات منطقه قم گفت :هفته دفاع مقدس فرصتی است تا نسل آینده بداند 

چگونه جوانان و نوجوانان این مرز و بوم اعجاز آفریدند.
مهندس دهناد در جمع فرماندهان پایگاههای بسیج ادارات استان قم با بیان این مطلب 
اظهارداشت : ما وظیفه داریم در ادارات و محل خدمت خود ترویج دهنده ارزشهای دفاع 
مقدس باشیم. وی با اشاره به نقش بسیج در 8 سال دفاع مقدس گفت: بسیج با تدبیر و 
فرمان امام راحل شکل گرفت تا برای تحقق ارزشهای نظام برنامه ریزی کند. مهندس دهناد 
در ادامه افزود: محوری ترین ماموریت بسیج تحقق ارزشهای مورد قبول نظام اسلامی 
است. وی افزود: به برکت انقلاب اسلامی نظام جمهوری اسلامی در کشور حاکم شد که 
نهادهای مختلفی برای تحقق اهداف آن تشکیل شد و بسیج یکی از آنهاست که در خط 
مقدم و پیشانی نظام بوده و هست. مدیر مخابرات منطقه قم در ادامه گفت: بسیج الگوی 
معنویت ، ایثار ، تلاش جهادی و خدمت است. وی در پایان به گزارشی از عملکرد مخابرات 
نیز اشاره کرد و گفت : امروزمخابرات قم جزو 5 استان برتر کشور است. مهندس دهناد: 
ادامه داد هم اینک زیرساخت های مخابراتی خوبی در استان قم داریم و کارهای بسیار 

زیادی در زمینه های تلفن ثابت ، همراه و دیتا و اینترنت صورت گرفته است.

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید، بر لزوم 
هوشیاری مسئولان و دولتمردان دو کشور ایران و عراق 
نسبت به فتنه ها و توطئه های دشمنان و معاندان تاکید 

کرد. 
وی روز پنجشنبه در دیدار سفیر عراق درایران افزود: 
دشمنان برای جدایی و تفرقه بین دو کشور و دو ملت 
و  رجال  خوشبختانه  و  می کنند  تلاش  عراق  و  ایران 
مسئولان دو کشور هوشیار هستند و اجازه فرصت طلبی 

و سوء استفاده دشمنان را نمی دهند.
وی در ادامه با تاکید بر اینکه مشترکات دو کشور و ملت 
ایران و عراق، عمیق، دیرینه و ناگسستنی است، تصریح 
کرد: مذهب یکی از مهم ترین و قوی ترین عوامل پیوند 

است که دو کشور را به هم نزدیک کرده است.
آیت الله مکارم شیرازی گفت: در دنیا دو کشور مثل 
مختلف  جهات  از  که  یافت  توان  نمی  عراق  و  ایران 
اشتراکات مذهبی، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی باهم 
داشته باشند و این مساله دلیل محکمی بر توسعه و 

تحکیم روابط در عرصه های مختلف است.
دیگر  از  را  اربعین  باشکوه  راهپیمایی  و  عاشورا  وی 
عوامل نزدیکی دو ملت عراق و ایران دانست و تصریح 
کرد: امامان شیعه در عراق مدفون هستند، قلوب ما در 
کشور شما است و لذا جدایی بین دو کشور و دو ملت 
ممکن نیست. وی اضافه کرد: وجود حوزه های علمیه 
قوی در نجف اشرف و قم از دیگر عوامل پیوند دو کشور 
است، بسیاری از علمای ما در نجف تحصیل کرده و 
بسیاری از علمای عراق در قم تحصیل کرده و می کنند، 

در حال حاضر هم این ارتباط و تعامل برقرار است.
این مرجع تقلید خاطرنشان کرد: جوانان بسیاری از 
شیعیان در سوریه و عراق در مقابل تکفیری ها به میدان 
رفتند و شر آن ها را دفع کردند؛ جمهوری اسلامی ایران 

نیز در این خصوص نقش مهمی را ایفا کرد.
آیت الله مکارم شیرازی در بخش دیگری از سخنان 
خود به مقایسه سفر رؤسای جمهور ایران و آمریکا به 
عراق پرداخت و گفت: درحالی که رئیس جمهوری آمریکا 
دزدانه و شبانه به عراق سفر می کند، رئیس جمهوری 
ایران اسلامی در روز روشن به کشور عراق رفت و در میان 

مردم، بارگاه نورانی ائمه اطهار)ع( را زیارت کرد.
و  دولت  برای  موفقیت  آرزوی  ضمن  پایان  در  وی 

ملت عراق و دعا برای حل مشکلات این کشور مهم 
اسلامی، اظهار داشت: امیدواریم آینده عراق از جمیع 
جهات بهتر از امروز باشد، درواقع آنچه سبب ناراحتی و 
نگرانی مردم عراق می شود اسباب نگرانی ما نیز هست 
و در مقابل هر آنچه شما را شاد می کند ما نیز از آن شاد 

می شویم.
آیت الله نوری همدانی: 

اربعین مظهر قدرت ایران و عراق است
 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید، اربعین 
را مظهر قدرت و اتحاد ایران و عراق دانست و گفت: با 
وجود همه توطئه ها برای ایجاد اختلاف میان ایران و 
عراق، ارتباط و برادری دولت و ملت هر دو کشور بیشتر 
شده و دشمن در این زمینه ناکام مانده است و هرگز این 
اتفاق نخواهد افتاد.  وی روز پنجشنبه در دیدار با سعد 
جواد قندیل سفیر عراق در جمهوری اسلامی ، با بیان 
این که ایران و عراق در طول تاریخ با یکدیگر وحدت و 
اتحاد  دارای  عراق  و  ایران  گفت:  اند،  داشته  اتحاد 

فرهنگی، تاریخی و سیاسی بوده و هستند.
برادر هستند و در  ایران و عراق 2 کشور  افزود:  وی 
طول سال های متمادی همراه یکدیگر بوده اند، دشمن 
سعی می کند بین ایران و عراق ایجاد اختلاف کند اما 
هر اندازه در این زمینه سرمایه گذاری بیشتری کرده 

شکست سخت تری خورده و نتوانسته موفق شود.
و  ولایتمدار  را  عراق  مردم  همدانی،  نوری  الله  آیت 
با  تاکید کرد: دشمن  و  دارای فرهنگ ولایت دانست 
ابزار داعش و تکفیری ها درصدد فتنه در عراق بود ولی 
حشدالشعبی و گروه های مقاومت مردمی این کشور 
اجازه ندادند که دشمنان به اهداف خود در این عراق 
ایران  اتحاد  تقویت  بر  تأکید  با  کنند. وی  پیدا  دست 
ایران در مسیر ولایت و  ابراز داشت: دل ملت  و عراق 
خدمت به اهل بیت)ع( همراه ملت عراق است و هزاران 
نفر از مردم ایران در مراسم عظیم اربعین در عراق شرکت 

می کنند و هر سال نیز بر این تعداد افزوده خواهد شد.
این مرجع تقلید ادامه داد: هیچ قدرت جز اسلام و 
ولایت نمی تواند میلیون ها انسان را در یک نقطه جمع 
کند، در مکه و مدینه تعداد زائران از 3 میلیون تجاوز نمی 
کند اما در اربعین مشاهده می کنیم که بیش از 20 

میلیون نفر در مراسم اربعین شرکت می کنند.

وی تاکید کرد: ما از ملت و دولت عراق برای مهمان 
نوازی و ایثاری که نسبت به زوار در اربعین دارند تقدیر و 
تشکر می کنیم و امیدواریم هر روز برادری و وحدت ایران 

و عراق محکم ترشود.
سفیر عراق: 

آماده ارائه خدمت به زائران اربعین هستیم
دراین  نیز  ایران  اسلامی  جمهوری  در  عراق  سفیر   
دیدارعها با تاکید بر بسیج همه امکانات این کشور برای 
ارائه خدمت به زائران اربعین گفت: بر اساس پیش بینی 
ها ، آمادگی برای پذیرایی سه میلیون زائر ایرانی رادر کنار 

سایر زائران اربعین حسینی داریم . 
سعد جواد قندیل با اشاره به اقدام های عراق برای 
این  در  حسینی  عزادارن  اجتماع  باشکوهترین  ثبت 
کشور افزود: سفارت عراق در راستای تقویت و ریشه دار 
شدن روابط و همدلی 2 کشور ایران و عراق خدمات 

گسترده ای برای زائران اربعین ارائه می دهد.
نامه ها و هماهنگی های  با تفاهم  تاکید کرد:  وی 
ایجاد شده میان مسئولان 2 کشور عراق و ایران از جمله 
اقدامی که درراستای حذف ویزا برای زائران ایرانی انجام 
شده ، پیش بینی ها حاکی از آن است که پیاده روی 

اربعین امسال منحصر به فرد خواهد بود.
را ریشه در  ایران و عراق  پیوند عمیق میان  قندیل، 
اعتقادات 2 ملت دانست و اداه داد: پیوندهای عمیق 
میان ایران و عراق به برکات حرم ها و اعتاب مقدس ائمه 

معصومین)ع( در این 2 کشور است.
وی خاطرنشان کرد: ارتباط های خوبی میان نهادها و 
سازمان های ایران و عراق شکل گرفته است و تفاهم نامه 
حرکت  ارتباطات  این  امیدواریم  که  شده  امضا  هایی 

زائران اربعین را تسهیل کند.
قندیل با اشاره به تمهیدات صورت گرفته برای برگزاری 
امن پیاده روی اربعین ، گفت: شرایط امنیتی زائران از 
مرزهای ورودی به عراق و همچنبن شهرهای زیارتی 
این کشور همچون نجف و کربلا، کاظمین و سامرا نیز 

اندیشیده شده است.
قندیل در پایان اظهار کرد: خدمات بسیاری را جهت 
استقبال باشکوه از زائران ایرانی در نظر گرفته ایم که 
خدمات پزشکی، اسکان و تغذیه مناسب بخشی از این 

خدمات هستند.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان :

رویکرد جدید فولاد مبارکه بومی سازی 
فرآیندهاست

 
مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: رویکرداین شرکت این است که از بومی سازی قطعات و 
تجهیزات به بومی سازی فرایندها برسد. این در حالی است که در حال حاضر بومی سازی 

بخشی از فرایندها آغاز شده است.
مهندس عظیمیان در آئین افتتاحیه یازدهمیـن نمایشگاه بین المللی متالـــــورژی، فولاد، 
ریخته گری، ماشیـن آلات و صنایع وابسته با حضور مدیرعامل فولاد مبارکه، مدیرکل دفتر 
صنایع معدنی و مشاور معاونت امور معادن و صنایع معدنی، مدیرکل سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان اصفهان و بیش از 120 شرکت فعال در حوزۀ فولاد، متالورژی و صنایع وابسته 
10 تا 13 شهریورماه در محل دائمی برگزاری نمایشگاه های اصفهان برگزار شد.اظهارداشت: 
رویکرد جدید فولاد مبارکه بومی سازی فرایندهاست و در نظر داریم از تمامی کسانی که در این 
زمینه توانایی دارند کمک بگیریم تا از ابتدا تا انتهای این صنعت را بومی سازی کنیم. مهندس 
عظیمیان با تأکید بر این که از آغاز بهره برداری تاکنون تولید در این شرکت از مرز 110 میلیون 
تن فولاد خام عبور کرده و از یک تولیدکنندۀ صرف خارج شده است، اظهار امیدواری کرد که 
در آینده صاحب دانش فنی در عرصۀ فولاد )تکنولوژ( در جهان معرفی شویم. وی ادامه داد: 
در سال 1357 رتبۀ کشور در رنکینگ جهانی فولاد جهان چهلم بود و اکنون به رتبۀ دهم ارتقا 
یافته است. مدیرعامل فولاد مبارکه با تأکید بر این که تأمین بازار داخل با افزایش حداکثری 
تولید و تنوع محصولات و دست یابی به دانش فنی ساخت کارخانه فولاد در رأس اهداف 
فولاد مبارکه است، گفت: رویکرداین شرکت این است که از بومی سازی قطعات و تجهیزات 
به بومی سازی فرایندها برسد. این در حالی است که در حال حاضر بومی سازی بخشی از 
فرایندها در این شرکت آغاز شده است. مهندس عظیمیان با اشاره به توانایی های کشور در 
تأمین نیاز بازار داخل تصریح کرد: در سال 1392 میزان 4 میلیون تن فولاد وارد شده است که 
در حال حاضر این میزان به 800 هزار تن کاهش یافته است و در تلاشیم تا این رقم را به صفر 
برسانیم. وی اظهار امیدواری کرد با حمایت و همکاری مسئولان ذی ربط فولادسازان کشور 
بتوانند بهتر از قبل در تأمین نیاز صنایع پایین دست و بازار داخلی به کار خود ادامه دهند.
مدیرکل سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان نیز در این آیین  با اشاره به این که 
صنعت فولاد 36 درصد اشتغال استان را دربردارد اظهار داشت: 22 درصد سرمایه گذاری و 

50 درصد محصولات فولادی در استان اصفهان تولید می شود.
 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم  تاکید کرد

استفاده  از ظرفیت نخبگان برای تدوین
  برنامه قم 14۰4

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم بر استفاده کامل تر از ظرفیت  نخبگان و 
نهادهای مختلف در تدوین برنامه قم 1404 تاکید کرد.

محسن رنجبر در خصوص لزوم ارزیابی خروجی های برنامه و تطبیق آن با شرائط واقعی 
گفت: به عنوان نمونه کاهش قدرت پول ملی طی سالیان مختلف و اثر آن بر تحقق برنامه قم 
1400 بایستی مورد توجه قرار گیرد؛ چرا که به لحاظ ریالی شاید به اعداد برنامه ریزی شده 
رسیده باشیم اما این ارقام همان قدرت قبل را ندارد و لذا اینکه چه خروجی های واقعی بر 
روی زمین ایجاد شده است به ما در تصحیح مسیر حرکت شهرداری و شهر کمک خواهد 
کرد. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم ارزیابی شاخص ها را به صورت میدانی 
لازم دانست و افزود: یکی از شاخص ها سهم حمل و نقل عمومی از کل حمل و نقل شهری 
است که بر اساس هدف گذاری ها باید سهم آن بالای 50 درصد باشد و حال با اندازه گیری 
های میدانی میزان فاصله واقعی این سهم با هدف گذاری انجام شده مشخص خواهد شد. 
رنجبر گفت: در این مرحله هم برای اینکه دو سال آخر برنامه، برنامه ریزی دقیق صورت گیرد 
و تعدیل و توازن در اقدامات صورت گیرد تمرکز بر این است که بازخورد درستی از عملکرد 
برنامه بگیریم؛ تلاش داریم از ابتدای نیمه دوم سال از سطح شهر اطلاعاتی را جمع آوری 
کنیم تا شاخص ها دقیق تر اندازه گیری شده باشد. وی ادامه داد: بر این اساس دو اتفاق 
می افتد یکی اینکه بودجه سال آینده را دقیق تر پیشنهاد می کنیم و دوم اینکه خوراکی که 
برای بازنگری کل برنامه ها و آمادگی برای تدوین قم 1404 لازم داریم را به دست می آوریم. 
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم با بیان اینکه امیدواریم تا اواسط دی ماه این 
بازنگری و جمع آوری اطلاعات به اتمام برسد، خاطرنشان کرد: بر همین اساس اطلاعات 
کافی برای تدوین قم 1404 به دست می آید؛ چراکه اواسط سال آینده این برنامه باید در 
اختیار شورا قرار گیرد تا در سال 1400 که زمان برنامه قم 1400 به اتمام می رسد برنامه 
جدید را داشته باشیم. وی با تاکید بر استفاده کامل تر از ظرفیت  نخبگان و نهادهای مختلف 
در تدوین برنامه قم 1404 گفت: برنامه قم 1400 در گروه های مختلف علمی مطرح شده 
و مورد بررسی قرار گرفته است، همچنین تلاش داریم گستردگی این مشارکت را افزایش 

داده و بیش از برنامه قم 1400 از ظرفیت ها به صورت کاربردی و عملیاتی استفاده کنیم.
 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

چهار پل عابر پیاده در قم مکانیزه می شود
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از مکانیزه شدن چهار پل عابر پیاده با نصب 16 
دستگاه پله برقی خبر داد. عباس ذاکریان در جلسه رسمی شورای اسلامی شهر قم با اشاره 
به اهمیت مکانیزه کردن پل های عابر پیاده در سطح شهر، اظهار داشت: این موضوع به 
مطالبه عمومی مردم تبدیل شده است که برنامه ریزی هایی در این زمینه انجام شده است. 
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه چهار دستگاه پل عابر پیاده با 
16 پله برقی در مسیرهای پرتردد شهر تجهیز می شوند، ابراز کرد: از سال 96 چهار مرتبه 
مناقصه برای این پل ها انجام گرفت که به علت مشکلات اقتصادی، این مناقصات برنده ای 
نداشت ولی نهایتاً اجرای این چهار پل در آخرین مناقصه به مرحله اجرا در خواهد آمد. 
ذاکریان ادامه داد: پله های برقی این پل ها تولید داخل بوده و برای سه سال تعهد نگهداری 
و پنج سال گارانتی داشته که بعد از زمان هم با اورهال تحویل مجموعه شهرداری داده 
خواهد شد. وی با بیان اینکه امسال 15 میلیارد تومان اعتبار برای نصب پله برقی و آسانسور 
برای پل های عابر پیاده پیش بینی شده است، یادآور شد: بیش از 40 نقطه برای نصب 

پل های عابر پیاده شناسایی شده است.
 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم :

خرید اتوبوس های جدید از توان بخش 
خصوصی خارج است

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان اینکه بخش خصوصی توان خرید 
از  یک  اتوبوس هایی که بیش  ندارد، گفت:  را  نو خریداری شده سازمان  اتوبوس های 
میلیارد و  600 میلیون تومان هزینه خریداری آن بوده بخش خصوصی چگونه می تواند 
این اتوبوس های نو را خریداری کند.  امیر یزدی با بیان اینکه بخش خصوصی توان خرید 
یک  که  اتوبوس هایی  داشت:  اظهار  ندارد،  را  سازمان  خریداری شده  نو  اتوبوس های 
میلیارد و 600 میلیون تومان هزینه خریداری آن بوده بخش خصوصی چگونه می تواند 
این اتوبوس های نو را خریداری کند. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از توزیع 
1650 حلقه لاستیک به بخش خصوصی خبر داد و گفت: این کار با هماهنگی سازمان 
صنعت،  معدن و تجارت استان در راستای کمک به رانندگان انجام  شده است. یزدی با 
اشاره به بالا رفتن هزینه اورهال اتوبوس ها، گفت: سازمان اتوبوسرانی مایل به خروج 
اتوبوس های فرسوده ای است که تعهد ده ساله آن ها به اتمام رسیده اما توان این کار را ندارد 
زیرا امکان جایگزینی این اتوبوس ها را فراهم نکرده ایم. وی گفت: اتوبوس هایی که ده سال 
پیش وارد ناوگان اتوبوسرانی شده اند به دلیل عدم پشتیبانی و نداشتن حمایت های لازم با 
مشکلات عدیده ای مواجه هستند، اگر دولت،  شهرداری و مردم یک سوم سهم خود را به 
اتوبوس ها پرداخت می کردند اتوبوس های سازمان با این وضعیت مواجه نبودند. مدیرعامل 
سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: مردم باید کمک کنند که شهرداری توان 
اداره شهر را داشته باشد درحالی که شهرداری نیز توان اداره امور را ندارد چراکه منابع مالی 
این ارگان از طریق منابعی چون ساخت وساز و غیره تأمین می شود و این درحالی  است که 

ساخت وساز در کشور با رکود مواجه است.
 

توسط مدیرکل محیط زیست استان قم  انجام شد

تقدیر از اقدامات سازمان مدیریت پسماند 
در ایام محرم

مدیرکل محیط زیست استان قم از اقدامات سازمان مدیریت پسماند در ایام محرم تقدیر 
کرد. سید رضا موسوی مشکینی طی نامه ای از فعالیت ها و اقدامات سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری قم در دهه اول محرم تقدیر کرد. در متن این نامه آمده است “بدین وسیله 
از اقدامات مدیریت، معاونین و همکاران محترم سازمان در جهت حفظ و حراست از محیط 
زیست از طریق توزیع ظروف گیاهی، کیسه های زباله و کارتن پلاست در میان هیئات 
و ایستگاه های صلواتی در سطح شهر که با شعارهای زیست محیطی همراه بوده است 
صمیمانه قدردانی می کنم.” لازم به ذکر است، سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
در چهارمین سال متوالی نسبت به توزیع ظروف گیاهی در میان هیئات مذهبی با هدف 
کاهش مخاطرات زیست محیطی و همچنین توزیع کیسه جمع آوری پسماند و کارتن 

پلاست به منظور حفظ پاکیزگی شهر در ایام محرم اقدام کرده است.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار سفیر عراق درایران:
مسئولان ایران و عراق نسبت به توطئه های دشمن هوشیار باشند

اجتماعی

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: با تصویب شورای برنامه ریزی و توسعه 
استان، ساخت مجتمع فرهنگی و هنری قم از محل اعتبارات استانی تصویب و در گام 
نخست 12 میلیارد ریال برای ساخت این مجتمع فرهنگی در سال جاری اختصاص یافت. 
سید موسی حسینی کاشانی روز پنجشنبه در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه در سالن 
جلسات استانداری افزود: 5 هزار متر مربع زمین برای احداث کتابخانه مرکزی و مجتمع 

فرهنگی هنری در خیابان امام خمینی)ره( در این شهر اختصاص یافت.
وی ادامه داد: ساخت کتابخانه مرکزی از محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری به قم در 
دستور کار قرار گرفته که هم اکنون این کتابخانه دارای بیش از 90 درصد پیشرفت فیزیکی 
است. وی اضافه کرد: با توجه به مراحل پایانی بهره برداری از کتابخانه مرکزی قم، روند 
احداث مجتمع فرهنگی هنری در این محل در دستور کار قرار گرفت و تمام مراحل قانونی 

آن برای استفاده از ظرفیت بخش خصوصی به منظور احداث این طرح انجام شد.
حسینی کاشانی ادامه داد: با توجه به اینکه سرمایه گذاران برای ورود به این طرح استقبال 

لازم را انجام ندادند احداث این طرح از محل اعتبارات استانی در دستور کار قرار گرفت.
وی افزود: احداث این مجتمع فرهنگی و هنری بالغ بر 105 میلیارد ریال اعتبار برآورد می 
شود که با تخصیص به موقع اعتبارات، پیش بینی می شود این مجتمع فرهنگی طی سه 
سال تکمیل و به بهره برداری برسد. وی خاطرنشان کرد: در این مجتمع فرهنگی هنری 
احداث یک پلاتوی تئاتر نیز پیش بینی شده که بعد از استان تهران می تواند به دومین 
پلاتوی مجهز و مدرن کشور تبدیل شود. وی جایگاه فرهنگی قم را مورد توجه قرار داد و 
خاطرنشان کرد: سرانه های فرهنگی استان قم با استانداردهای ملی و جهانی فاصله داشته 
که باید جبران شود. کاشانی با انتقاد از کمبود زیرساخت های فرهنگی در قم بیان کرد: 

کمبود زیرساخت های فرهنگی قم در مقایسه با مقیاس ملی کاملا مشهود و نمایان است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم  خبرداد

اختصاص 5 میلیارد تومان تسهیلات  برای مشاغل خانگی 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم نیزدر این جلسه گفت: سهمیه ابلاغی 
مشاغل خانگی استان در سال جاری 5 میلیارد تومان است که به بانک رفاه کارگران و بانک 

توسعه تعاون تخصیص یافت. 
مصطفی کاویانی با اشاره به قانون مشاغل خانگی اظهار کرد: این قانون برای ساماندهی 
و حمایت از مشاغل خانگی در سال های گذشته به تصویب رسید و براساس آن شهرداری 

ملزم به ایجاد بازارچه  برای عرضه محصولات خانگی شد.
وی ادامه داد: در سال 96 مبلغ 16 میلیارد تومان اعتبار برای مشاغل خانگی به استان 
قم ابلاغ و 8 میلیارد و 800 میلیون تسهیلات تخصیص یافت، ولی در سال گذشته سهمیه 
مصوب استان برای مشاغل خانگی 11 میلیارد و 300 میلیون تومان بود که تمام آن به 
بانک ها ابلاغ شد و بانک کشاورزی و بانک رفاه کارگران بیشترین همکاری را برای پرداخت 
تسهیلات مشاغل خانگی در استان قم داشتند. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
قم افزود: سهمیه ابلاغی مشاغل خانگی استان در سال جاری 5 میلیارد تومان است که به 
بانک رفاه کارگران و بانک توسعه تعاون تخصیص یافت. روند ابلاغ اعتبارات مشاغل خانگی 
به استان از سال 1396 تا سال جاری روند نزولی داشته است، البته با وجود کاهش اعتبارات 

سنواتی افزایش سقف اعطای تسهیلات مشاغل خانگی را شاهد بودیم.
وی خاطرنشان کرد: در سال جاری 54 طرح برای مشاغل خانگی به بانک های استان 

قم معرفی شدند و برای افزایش اعتبارات مشاغل خانگی استان از دولت پیگیری  داشتیم.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبرداد

ساخت مجتمع فرهنگی هنری قم از محل اعتبارات استانی

 مدیرکل حج و زیارت استان قم گفت: 2 هزار 452 تن در 
قالب 15 کاروان از این استان درحج تمتع امسال حضور 

داشتند. 
مهدی صالحی ضمن تشریح عملیات حج امسال،  بیان 
نیز  تن  و 183  زائر  تن  و 269  میان 2هزار  این  در  کرد: 
به عنوان مدیر و عوامل اجرایی در سرزمین وحی حاضر 
بودند. وی با اشاره به این که 10 کاروان استان مدینه قبل 
و پنج کاروان نیز مدینه بعد بودند،  افزود: پرواز کاروان های 
استان برای حضور در حج تمتع سال جاری از 22 تیرماه 
آغاز شد و آخرین کاروان استان نیز در 17 شهریورماه به 
پروازی  عملیات  تمام  این که  بابیان  وی  بازگشت.  کشور 
حج توسط شرکت هواپیمایی هما انجام شد، ادامه داد:  
سفر کاروان های اعزامی قم به حج تمتع 98، بین 30 تا 

45 روزبه طول انجامید که پنج روز آن در مدینه منوره و 
بقیه در مکه مکرمه سپری شد. صالحی گفت: 51 درصد 
زائران قمی در حج سال جاری را مردان و 49 درصد را زنان 
تشکیل می دادند، همچنین 38 درصد زائران زیر 50 سال 
سن داشتند، جوان ترین زائر قمی 12 و کهن سال ترین زائر 
نیز 87 سال داشته است. وی ادامه داد:  هزینه سفر زائران 
قمی به حج تمتع سال جاری به نسبت نوع هتلی که در 
مدینه منوره و مکه مکرمه در آن اقامت داشتند بین 240 تا 
285 میلیون ریال برای هر نفر تعیین شده بود. مدیرکل حج 
و زیارت قم گفت: از همه شهروندان گرامی که در سال های 
کرده اند،   ثبت نام  تمتع  حج  در  حضور  برای  گذشته 
به  به روزرسانی مدارک خود  و  تکمیل  می خواهیم جهت 
سامانه الکترونیکی https://reserve.haj.ir مراجعه کنند. 

استان ها،  حج  کاروان های  سهمیه بندی  کرد:  بیان  وی 
تنها بر اساس تکمیل و ثبت نهایی اطلاعات در این سامانه 
انجام می شود و هرچه افراد بیشتری مدارک خود را در این 
سامانه به روز کنند، سهمیه استان قم برای اعزام به حج 
تمتع در سال های آینده،  افزایش می یابد. وی ادامه داد: 
روند فعالیت های اداره کل حج و زیارت استان در خصوص 
عملیات اجرایی حج تمتع،  مدت ها قبل از زمان آغاز این 
سفر معنوی و اعزام کاروان ها به مکه مکرمه و مدینه منوره، 
با انجام اقداماتی همچون برگزاری کارگاه های آموزشی و 
معاینات پزشکی آغاز می شود و این روند در ایام حج علاوه 
بر مباحث مرتبط با اسکان و پذیرایی با اجرای برنامه های 
متنوع فرهنگی و مذهبی همچون برگزاری زیارت دوره و 

قرائت جمعی ادعیه برای زائران ادامه می یابد.

مدیرکل حج و زیارت استان قم :

2452 تن از قم در حج تمتع حضور داشتند

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم بیان کرد:  برای افزایش 
پایش  معتبر  آزمایشگاه  در  این محصولات  قم،   در  گلخانه ای  تولیدات  کیفیت  سطح 

می شود. 
محمد علی سلامی افزود: طرح های مختلفی برای ارتقا سطح سلامت محصولات 
کشاورزی درقم دنبال می شود که در همین راستا محصول تولیدی گلخانه های دارای 
مجوز استان توسط کارشناسان متخصص در آزمایشگاه های مجهز به صورت مستمر 
موردبررسی قرار می گیرد. وی با اشاره به این که، آنچه در مورد بالا بودن درصد استفاده از 
سموم در تولید محصولات گلخانه  گفته می شود،  صحت ندارد،  ادامه داد:  اتفاقاً در فرآیند 
تولید محصولات گلخانه ای نظارت بیشتری نسبت به روش های سنتی کشت،  صورت 
می گیرد و این محصولات ازنظر کیفیت و سلامت،  وضعیت قابل قبولی دارند. سلامی 
گفت:  راهبرد افزایش گلخانه های استان را باهدف ارتقا سطح تولیدات محصولات سالم 
کشاورزی در قم ادامه می دهیم و در این زمینه از حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی 
استقبال می کنیم. وی بیان کرد:  گلخانه داران استان نیز در راستای تولید محصولات سالم 
و باکیفیت،  همکاری لازم را با سازمان جهاد کشاورزی قم دارند و محصول تولیدشده در 
گلخانه های استان با استاندارد قابل قبول به بازار عرضه می شود. وی ادامه داد: کشت های 
گلخانه ای دارای مزایای زیادی همچون احتیاج کم به مصرف آب برای رشد و مقاومت بالا 
در برابر تنش های محیطی هستند و به همین دلیل راهبرد توسعه این نوع کشت در قم 

با استفاده از کمک های دولتی و سرمایه گذاری بخش خصوصی به جد دنبال می شود.
اجرای سامانه های نوین آبیاری در قم کمک دولت توسعه می یابد

 مدیر آب وخاک سازمان جهاد کشاورزی استان قم  نیز در گفت وگویی اظهارداشت با 

حمایت های قابل توجه دولت از بهره برداران بخش کشاورزی ،  به کارگیری سامانه های نوین 
آبیاری در سطح مزارع و باغ های استان روزبه روز بیشتر می شود. 

قم  در  آبی  منابع  محدودیت های  دلیل  به  کشاورزان  کرد:   بیان    ، مرتضوی  اسدالله 
تحت فشار هستند و به همین دلیل اجرای سامانه های نوین آبیاری در سطح مزارع و باغ ها 

که منجربه کاهش قابل توجه هدر رفت آب می شود،  یک ضرورت انکارناپذیر است.
وی ادامه داد: حمایت های دولتی برای اجرای سیستم های نوین آبیاری در سطح مزارع 
و باغ های استان به صورت حداکثری است و کشاورزان تنها 15 درصد هزینه های آن را 
پرداخت می کنند. مرتضوی گفت:  سال گذشته سیستم های نوین آبیاری در سطح چهار 
هزار هکتار از زمین های کشاورزی قم اجرا شد و در سال جاری نیز روند توسعه این روش 
آبیاری به همین میزان ادامه می یابد. وی افزود:  دولت مصمم است با همکاری کشاورزان 
استان تمام مزارع و باغ هایی که امکان استفاده از روش های نوین آبیاری را دارند به این 
سیستم ها مجهز شوند.  در بخش کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر 105 هزار و 
730 هکتار است که این رقم 46 صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور هست؛ مجموع 

کشت سبز استان شامل 21 هزار هکتار باغ و 44 هزار هکتار زراعت است.
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی قم در سال برابر 746 هزار تن شامل 425 هزار 
تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و 500 تن آبزیان و 320 هزار تن محصولات دامی 
است. بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند که 
طبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال 1395، قم دارای 127 روستا با جمعیت 
بالای 20 خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان بیش از 55 هزار و 865 

تن است که در قالب 17 هزار و 385 خانوار زندگی می کنند.

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

کیفیت محصولات گلخانه ای در قم پایش می شود
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وزیر اقتصاد تاکید کرد

توسعه صادرات خدمات فنی مهندسی در تحریم 
وزیر امور اقتصادی و دارایی در جلسه مجمع عمومی بانک توسعه صادرات گفت: 
توسعه صادرات خدمات فنی مهندسی در شرایط تحریم، یکی از اولویت های کشور است 

و نقش بانک توسعه صادرات در این زمینه بسیار مهم قلمداد می شود.
فرهاد دژپسند افزود: یکی از هدف گذاری های مهم کشور در شرایط محدودیت 
صادرات نفتی، توسعه صادرات غیر نفتی به ویژه خدمات فنی مهندسی است و به این 
منظور، کشور های همسایه، به دلیل نیاز های زیر ساختی و توسعه ای، مقاصد خوبی 

محسوب می شوند.
وی گفت: بانک توسعه صادرات در این راستا باید رابطه تنگاتنگی با صندوق ضمانت 

صادرات برقرار کند.
وزیر اقتصاد افزود: یکی از مباحثی که بانک توسعه صادرات باید خودش را به آن تجهیز 

کند، کمک به اقتصاد در شرایط تحریم است.
آقای دژپسند اضافه کرد: وقتی درآمد نفتی کاهش می یابد، بانک توسعه صادرات باید 
از یک سو با کمک به صادر کنندگان، به افزایش صادرات غیر نفتی کمک کند و از سوی 
دیگر با بکار گیری سیاست های ترغیبی، آن ها را در بازگشت ارز حاصل از صادرات به 

کشور تشویق نماید.
وی با تاکید بر نقش مشورتی و هدایتی بانک توسعه صادرات برای صادر کنندگان، 
گفت: با توجه به شرایط ارزی کشور، بانک توسعه صادرات باید صادر کنندگان را به سمت 

روش های مختلف تامین ارز و باز پرداخت تسهیلات ارزی هدایت کند.
رئیس مجمع عمومی بانک توسعه صادرات با اشاره به صورت های مالی ارایه شده در 
جلسه مجمع، عملکرد این بانک در سال 1397 را با توجه به شرایط تحریم، مطلوب و 
در خور قدردانی خواند و گفت: ویژگی بانک توسعه صادرات در مقایسه با سایر بانک ها، 
چالاکی آن از نظر سرعت و کیفیت خدمات، پایین بودن میزان اموال مازاد و بالا بودن 

میزان بهره وری آن با تکیه بر فنآوری و نیروی انسانی متخصص است.
وی افزود: ترکیب مشتریان بانک توسعه صادرات به گونه ای است که عمده آن ها به 
دلیل کار با دنیای خارج با فنآوری های روز آشنایی دارند به همین دلیل این بانک با 
استفاده از این مزیت، در ارائه خدمات جدید و دیجیتالیزه کردن فرآیندها، نقش پیشرو 

ایفا کند.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت:

تحریم برکتی برای خداحافظی کشور با
 اقتصاد نفتی است

معاون بازرگانی داخلی وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به پتانسیل های اقتصادی 
و  اقتصادی  توسعه  برای  برکتی  اقتصادی،  تحریم های  ایران گفت:  بفرد  منحصر  و 

خداحافظی کشور با اقتصاد نفتی است. 
عباس قبادی روز پنجشنبه در مراسم معارفه رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت 
آذربایجان غربی با بیان اینکه نیروی انسانی متخصص لازم برای توسعه در کشور وجود 
دارد، افزود: لازمه خداحافظی با اقتصاد نفتی، تکیه بر دانش داخلی و مدیریت صحیح 

منابع است.
وی ادامه داد: دولت برای تقویت تولید ملی تمام تلاش خود را به کار گرفته است و عزم 
جدی برای تنظیم بازار دارد. وی با اشاره به پتانسیل های ویژه اقتصادی آذربایجان غربی، 
اظهار داشت: صادرات مناسب و کارشناسانه محصول انگور این استان به عنوان یک 
پتانسیل بالقوه برای آذربایجان غربی می تواند منجر به توسعه اقتصادی منطقه شود ولی 
متاسفانه هنوز در این زمینه اقدامی نشده است. قبادی گفت: متاسفانه با وجود تمامی 
پتانسیل های برجسته اقتصادی در این استان، بحث اشتغال و توسعه آن رتبه پایینی 
نسبت به متوسط کشوری دارد که قابل قبول نیست. نماینده اتاق بازرگانی ارومیه نیز 
در این مراسم با تاکید بر اینکه استکبار جهانی در تلاش برای فروپاشی اقتصاد ایران 
است، گفت: برای غلبه بر توطئه های دشمنان باید مسوولان همدلی و دلسوزی کافی 
داشته باشند. شمس مولوی با بیان اینکه روزهای سخت اقتصادی را به زودی پشت 
سر خواهیم گذاشت، اظهار داشت: مقاومت در برابر فشارهای خارجی و تکیه بر تولید 

داخلی راهگشای وضعیت سخت اقتصادی کنونی است.
وی از اصناف برای مقاومت در برابر جنگ تحمیلی اقتصادی قدردانی کرد و ادامه داد: 

دولت از اصناف و تولیدکنندگان حمایت های لازم را انجام داده است.
وی همچنین با انتقاد از برخی دستورالعمل های حمایتی از تولیدکنندگان، بیان کرد: 
واحدهای تولیدی در این  شرایط توان بازپرداخت سود بانکی را ندارند و از اینرو باید برای 

این مشکل چاره ای اندیشیده شود.
رییس خانه صنعت آذربایجان غربی با اعلام اینکه سالانه بیش از 200 هزار میلیارد 
ریال تسهیلات بانکی در کشور برای توسعه اقتصادی اختصاص پیدا می کند گفت: 

متاسفانه بیشتر این تسهیلات به صورت رانتی ارایه می شود.
محمدفاروق گرمیانی افزود: درحالی که 90 هزار واحد تولیدی در کل کشور وجود دارد 

ولی 85 درصد این تسهیلات تنها به 200 واحد تولیدی پرداخت می شود.
وی ادامه داد: باید اذعان کنیم که یک بانک در تهران توانسته سه برابر کل بانک های 

آذربایجان غربی تسهیلات بانکی ارائه دهد که این موضوع باید بررسی شود.
وی گفت: نباید به خاطر چند کارخانه رانتی تصمیماتی اتخاذ شود که کل اقتصادی 

ایران را به تحت تاثیر قرار داده و به نابودی بکشاند.

یک اقتصاددان :

چرا حقوق های یواشکی برملا نمی شود؟
یک اقتصاددان با بیان اینکه وجود شبکه های خویشاوندی در برخی از دستگاه های 
عمومی یکی از عوامل اصلی مقاومت آنها به ایجاد شفافیت است گفت که اگر همه 
نهادهای قانونی و فرادولتی در اجرای شفاف سازی حقوق ها همراهی نکنند بعید است 

که طرح دولت در این زمینه بتواند موفق باشد.
قدرت اله امام وردی با بیان اینکه شفافیت یکی از اصلی ترین بنیان های اقتصادی است 
اظهار کرد: یکی از حوزه هایی که ایجاد شفافیت در آن اهمیت اساسی دارد، وضعیت 
حقوق و مزایای پرداختی به کارمندان دولت است که البته متاسفانه هنوز برخی از 

بخش های عمومی مانند صداوسیما به آن تمکین نکرده اند.
پرداختی ها عادلانه نیست

او در ادامه با اشاره به دیگر مزایای شفاف سازی میزان دریافتی کارمندان دولت اظهار 
کرد: یکی از مسائل اصلی در پرداخت حقوق با کارمندان عدم عدالت در این پرداختی ها 
است. واقعیت این است که یکسری از افراد در درون همین سیستم دولتی توانسته اند با 
ریزه خواری های خاص حقوقهای بالایی را سهم خود کنند. این استاد دانشگاه در ادامه 
به مشکلات مربوط به طرح افزایش  حقوق ها هم اشاره کرد و گفت: در آن طرح هم 
دیدیم که برای همه کارکنان یک مبلغ مشخص به عنوان افزایش حقوق در نظر گرفته شد 
که مصداق بارز بی عدالتی بود چرا که برای آن شخصی که یک میلیون حقوق می گرفت 

همان مبلغی را اضافه کردند که به شخصی که 30 میلیون درآمد داشت.
کارمندان باید متناسب با شایستگی ها حقوق بگیرند

امام وردی افزایش یکسان حقوق ها را نشات گرفته از آموزه های سوسیالیستی ارزیابی 
کرد و ادامه داد: در اقتصاد بحثی به عنوان برخورداری متناسب عوامل تولید از ارزش 
تولید شده مطرح است که بر اساس آن کارمندان باید متناسب با شایستگی ها و ارزشی 
که تولید می کنند حقوق بگیرند، در حالی که در بسیاری از حقوق های دریافتی در 
ادارات این قاعده رعایت نمی شود. این اقتصاددان "فامیل سالاری" در دستگاه های 
اداری را یکی از عوامل اصلی اعطای امتیازات خاص به برخی از کارمندان ارزیابی کرد 
و گفت: در چنین فضایی از افرادی که از شایستگی هایی برخوردار باشند برچسب 
حاشیه ساز می زنند و آنها را طرد می کنند؛ نتیجه چنین روندی در نهایت تهی شدن 
دستگاه های بوروکراسی کشور از نیروهای شایسته و کارآمد است. لازم به ذکر است 
علی رغم الزام قانونی و فشار افکار عمومی به دولت برای راه اندازی سامانه حقوق و مزایا 
و ایجاد شفافیت نسبی در حقوق هایی که به کارمندان خود می دهد اما هنوز خبری از 
راه اندازی این سامانه نیست. با این حال رئیس سازمان امور استخدامی پیش از این از 

عدم همکاری برخی از دستگاه های عمومی مانند صدا و سیما خبر داده بود.

معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد

حمایت همه جانبه دولت از بخش های 
مختلف تولید 

معاون اول رئیس جمهورگفت: برنامه دولت در سال رونق تولید، حمایت همه جانبه از 
بخش های مختلف تولیدی است

جهانگیری در جلسه بررسی نحوه حمایت از بخش تولید و صنعت کشور در سال های 
98 و 99 که به ریاست وی برگزار شد اظهار داشت: باید برنامه ریزی خاصی برای حمایت 
ویژه از طرح ها و تولیدات صادرات محور، طرح های محرک و پیشران اقتصاد، بخش 

مسکن و تولیدات اشتغال زا و زودبازده بویژه در بخش کشاورزی داشته باشیم.
در این جلسه که برخی وزرا و نمایندگان دستگاه های ذیربط نیز حضور داشتند، 
با عنایت به اینکه بخش قابل توجهی از تسهیلات بانک ها در پایان سال صرف تامین 
سرمایه و قرارداد های موجود و سایر اولویت های تعیین شده نظیر خسارت دیدگان 
سیل و ... اختصاص خواهد شد؛ مقرر شد رئیس کل بانک مرکزی جلسات ویژه ای 
نهایی کردن  و ضمن  برگزار  و گردشگری  با بخش های صنعت، کشاورزی، مسکن 
اولویت های سال 98 برای حداقل 100 هزار میلیارد تومان از منابع بانکی برنامه ریزی 

ویژه ای در چهار حوزه فوق انجام دهد و تصمیمات را ابلاغ کند.
در این نشست همچنین مقرر گردید جلسات دیگری برای حل مشکلات مالیاتی، 

تامین اجتماعی، بهبود فضای کسب و کار و ... در جهت رونق تولید برگزار شود.
همچنین معاون اقتصادی رئیس جمهور ماموریت یافت برنامه ویژه ای برای افزایش 

سرمایه گذاری تدوین و ارائه نماید.

5 اقتصادی

یاد  به  می شود،  بودجه  کسری  از  صحبت  وقتی   
دولت ها می افتیم، اما خانوارهایی که دخل و خرجشان 
با هم نمی سازد هم دچار کسری بودجه هستند. آمارهای 
جدید نشان می دهد در سال 1397 تعداد خانوارهایی 
که دچار کسری بودجه شده اند، افزایش یافته، تا جایی 
که نیمی از خانوارهای روستایی و 30 درصد خانوارهای 

شهری، بیشتر از درآمد سالانه شان، هزینه کرده اند. 
طرح  نتایج  از  دیگری  بخش  انتشار  با  آمار،  مرکز 
 ،1397 سال  در  خانوار  درآمد  و  هزینه  از  آمارگیری 
اساس  بر  را  خانوارها  هزینه  و  درآمد  از  اطلاعاتی 

دهک های درآمدی منتشر کرده است.
در دهک های درآمدی، ابتدا جمعیت بر اساس میزان 
درآمد از کم به زیاد، فهرست می شود و پس از آن، به 10 
گروه با جمعیت مساوی تقسیم می شود. به این ترتیب، 
دهک های درآمدی ساخته می شوند. در نتیجه، دهک 
اول درآمدی، نشان دهنده 10 درصد از افراد جامعه است 

که کمترین درآمد را دارند و در مقابل، دهک دهم، نشان دهنده 10 درصد از افراد جامعه است که بیشترین درآمد را دارند.
کم درآمدها بیشتر خرج کردند

بر اساس گزارش مرکز آمار، در سال 1397 هزینه نیمی از خانوارهای روستایی، از درآمدشان بیشتر بوده است. این آمار مربوط به 
دهک های اول تا پنجم، یعنی نیمه کم درآمد خانوارهای روستایی است. در شهرها نیز، هزینه سه دهک اول بیشتر از درآمدشان بوده است.
این در حالی است که در سال 1396 تنها دو دهک اول خانوارهای شهری و چهار دهک خانوارهای روستایی دچار کسری بودجه بودند 

و گزارش جدید مرکز آمار نشان می دهد در سال گذشته، هزینه های خانوارهای بیشتری از درآمدشان سبقت گرفته است.
موضوع دیگری که در این گزارش به چشم می خورد، میزان این کسری بودجه در دهک های مختلف درآمدی است. هر چقدر 
از دهک های پایین تر به دهک های بالاتر می رویم، یا به عبارت دیگر، هر چقدر از جمعیت کم درآمد به سمت جمعیت پردرآمد حرکت 
می کنیم، میزان کسری بودجه خانوار کمتر می شود. این به این معناست که فشار هزینه ای وارد شده به خانوارهای کم درآمد، بیشتر بوده 
است. به عنوان مثال، شکاف هزینه و درآمد خانوار شهری در دهک اول به طور متوسط 14 برابر دهک سوم است. در خانوارهای روستایی 
نیز فشار هزینه ای بر خانوارهای کم درآمد بیشتر بوده، به طوری که نسبت کسری بودجه خانوار دهک اول حدود 15.6 برابر کسری بودجه 
خانوار دهک پنجم بوده است و تورم تقریباً 27 درصدی سال 1397 دهک های پایین درآمدی را بیشتر تحت تأثیر قرار داده و خانوارهای 

بیشتری را دچار کسری بودجه کرده است.
درآمد مصرف  نشده خانوار کاهش یافته است

مرکز آمار در بخش دیگری از این گزارش می نویسد: »روند مابه التفاوت درآمد و هزینه خانوارها در سال های اخیر از مثبت بودن این 
مابه التفاوت از چند سال گذشته حکایت دارد. به گونه ای که در سال های 1395 و 1396 نیز هر خانوار شهری به ترتیب سه میلیون و ٢39 
هزار تومان و سه میلیون و ٧4٢ هزار تومان و هر خانوار روستایی به ترتیب یک میلیون و 996 هزار تومان و دو میلیون و 31٧ هزار تومان 
بیشتر از هزینه سالانه اش درآمد داشته است. همان طور که ذکر شد، در سال 139٧ متوسط ماهانه مابه التفاوت درآمد نسبت هزینه برای 

هر خانوار شهری و روستایی به ترتیب معادل با 34٧ هزار و 300 تومان و 155 هزار و 400 تومان بوده است.«
این در حالی است که تورم در این تحلیل نادیده گرفته شده است. اگر این مابه التفاوت با استفاده از شاخص قیمت مصرف کننده، تعدیل 
شود، مشخص می شود که تفاوت درآمد و هزینه خانوار، رو به کاهش بوده و ارزش واقعی این مابه التفاوت در سال گذشته، کاهش یافته 
است. تفاوت واقعی درآمد و هزینه خانوار هم در مناطق شهری و هم در مناطق روستایی در سال 1396 نسبت به سال 1395 افزایش یافته 
بود، اما تورم سال 1397، موجب شد ارزش واقعی مازاد بودجه خانوار در سال 1397 نسبت به سال 1396 کاهش یابد. ارزش واقعی مازاد 
بودجه خانوار در سال 1396 در مناطق شهری سه میلیون و 460 هزار تومان و در مناطق روستایی دو میلیون و 130 هزار تومان بوده که 

در سال 1397 به ترتیب به سه میلیون تومان و یک میلیون و 300 هزار تومان کاهش یافته و به رقمی کمتر از سال 1395 رسیده است.

 رئیس کل بانک مرکزی از توافق با بانک ها برای پرداخت 100 هزار میلیارد تومان انواع تسهیلات بانکی به بنگاه های تولیدی تا پایان 
سال جاری خبر داد.

صفحه  در  که  مطلبی  در  همتی  عبدالناصر 
شخصی خود در فضای مجازی منتشر کرده است، 
با اشاره به رشد 4 دهم درصدی بخش غیر نفتی 
در سه ماهه نخست امسال و همچنین آغاز روند 
کاهشی تورم، از برگزاری جلسه ای با حضور معاون 
اول رئیس جمهور، وزرای اقتصادی و مدیران عامل 
پرداخت  برای  بانک های عامل  توافق  و  بانک ها 
100 هزار میلیارد تومان تسهیلات به بنگاه های 

تولیدی تا پایان امسال خبر داد.
وی در این مطلب افزوده است:گزارش اخیر بانک 
مرکزی حاکی از بازگشت رشد به بخش غیرنفتی 
سال 98،  اول  ماهه  سه  در  است.  کشور  اقتصاد 
بخش غیرنفتی که بخش مولد اقتصاد است، حدود 
0.4 درصد نسبت به مدت مشابه 97 رشد داشته 
است. هرچند این رشد کمتر از توان بالقوه است 

ولی با توجه به رشد منفی سه فصل قبل از آن و در کنار شروع کاهش تورم، امیدوارکننده است.
وی ادامه داده است :این مهم در سایه بازگشت آرامش و ثبات نسبی بازار ارز و تخلیه اثرات شوک های خارجی ناشی از تحریم و فشار 
حداکثری، تحقق یافته است. برای تقویت این رشد در فصول آینده و رونق بخش های مولد، نظام بانکی خودش را متعهد به کمک در 
تأمین نیازهای نقدینگی بنگاه ها می داند. رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرده است :این خصوص در جلسه ای با حضور معاون اول 
محترم رئیس جمهور، وزرای بخشی تولید و برخی مدیران عامل بانک ها، توافق شد که بانک های کشور برای نیمه باقی مانده سال، 
در حدود 100 هزار میلیارد تومان تسهیلات برای بخش های پیشران اختصاص دهند. همتی  افزوده است :فعالان اقتصادی و مردم 
عزیز مطمئن باشند که اولویت اصلی کشور، احیای تولید و اشتغال است و لذا همکارانم در نظام بانکی، علی رغم دشواری های ناشی 

از تحریم های بی سابقه، به مانند سابق و با تمام توان خود در کنار آنها و در خدمت رشد و تعالی کشور خواهند بود.
 تقویت سامانه های نظارتی اولویت بانک مرکزی است 

 رئیس کل بانک مرکزی  همچنین در مراسم تودیع و معارفه معاونان فناوری های نوین سابق و جدید این بانک از نظارت و کنترل 
بخش های ارزی و ریالی از طریق سامانه های جدید، اصلاح نظام کارمزد در سیستم بانکی کشور، نظارت بر شرکت های پرداخت 

الکترونیک و تقویت سیستم بانکداری متمرکز به عنوان انتظارات خود از معاون فناوری های نوین جدید بانک مرکزی نام برد. 
همتی افزود: با توجه به آرامش حاکم بر بازار ارز، پیگیری سایر اولویت ها بویژه راه اندازی عملیات بازار باز و نظارت بر نظام بانکی و 

تراکنش ها از طریق سامانه های نظارتی در دستور کار بانک مرکزی قرار دارد.
وی تصریح کرد: در خصوص تقویت کارآمدی و بروزرسانی سامانه های نظارتی بویژه در زمینه پولشویی و دسته بندی تراکنش های 

بانکی امیدوارم که این سامانه ها به زودی تکمیل شود.
امسال ارز اربعین نداریم

رئیس کل بانک مرکزی  دربخش دیگری ازسخنان خودبا تاکید بر اینکه ارز اربعین با نرخ آزاد صرافی ها ارائه خواهد شد، درباره عدم 
دخالت بانک مرکزی در بازار آزاد خاطرنشان کرد: ارز مسافرتی، ارز بازار آزاد حساب می شود و این بانک ها هستند که در این زمینه 
نرخ گذاری می کنند. عبدالناصر همتی درباره وضعیت ارائه ارز مسافرتی و عرضه این ارز با قیمتی بیشتر از ارز آزاد اظهار کرد: بانک 
مرکزی دخالتی در ارز بازار آزاد نمی کند و ارز مسافرتی نیز جزو ارز بازار حساب می شود. وی گفت: بانک ها که ارائه دهنده ارز مسافرتی 
هستند خودشان بر مبنای نرخ ارز روز گذشته در خصوص قیمت ارز مسافرتی تصمیم گیری می کنند. رئیس کل بانک مرکزی 
همچنین درباره اینکه آیا دولت برای مراسم اربعین 1398 ارز خاصی برای زائران راهپیمایی اربعین در نظر دارد خاطرنشان کرد: ارز 
اربعین با نرخ آزاد صرافی ها ارائه خواهد شد. تامین دینار زائران در اربعین سال گذشته با مشکلات و حواشی بسیاری مواجه شده بود.

ارزش پس انداز خانوارها به سطحی کمتر از سال ۱۳9۵ رسید

کسری بودجه، خانوارهای بیشتری را می بلعد 
رئیس کل بانک مرکزی خبرداد 

پرداخت 1۰۰ هزار میلیارد تومان به بنگاه های تولیدی

بازار مسکن درشش ماهه اول  امسال دارای تب و تاب قیمتی بسیار زیادی بود اما با 
آغاز اجرای طرح ملی مسکن قیمت ها در برخی از مناطق تا مرز ارزان شدن پیش رفت.
امسال بازار مسکن در مقایسه با سال های گذشته از تب و تاب بیشتری برخوردار بود؛ 
به طوری که بسیاری از متقاضیان که امسال قصد داشتند از طریق تسهیلات سرپناهی 
برای خود خریداری کنند هم زمان با گران شدن صد درصدی قیمت مسکن از خرید 

منصرف شدند.
بسیاری از گزارش ها نشان می دهد که میزان معاملات مسکن در 6 ماهه ابتدایی سال 
بیش از 75 درصد کاهش داشته این در حالی است که ما شاهد افزایش 110 درصدی 

قیمت ها از اسفند  سال گذشته هستیم.
بسیاری از خریداران مسکن در این بازار معتقدند اگر ما سال گذشته می توانستیم یک 
واحد کوچک 50 متری خریداری کنیم، اما امسال با این افزایش قیمت ها حتی قادر به 

اجاره یک واحد 50 متری هم نیستیم.
بسیاری از مستأجران هم امسال با دیدن قیمت های نجومی در این بازار به سمت 
حاشیه شهر ها مهاجرت کردند به طوری که آمار ها نشان می دهد امسال وضعیت بازار 
اجاره در مقایسه با سال های گذشته بسیار پررونق تر بوده و قیمت های بازار اجاره در این 

مناطق شاهد رشد 30 تا 40 درصدی به دلیل افزایش متقاضی بوده است.
بسیاری از خریداران مسکن در این بازار همواره اعلام می کنند که قیمت ها در تابستان 
امسال به شکل چشمگیری رشد داشت به طوری که اگر در سال گذشته میانگین یک 
متر مربع واحد مسکونی در منطقه مرکز تهران متری 6 میلیون تومان بود، اما هم اکنون 
این منطقه قیمت هایش به 15 تا 16 میلیون تومان افزایش یافته و همین موضوع باعث 

شده که ما دست از خرید برداریم و به سمت اجاره نشینی برویم.
بر اساس این گزارش بازار مسکن در تابستان امسال نسبت به سال های گذشته بسیار 
داغ تر بود، به طوری که در ابتدای سال قیمت ها به صورت روزانه افزایش می یافت و 
همین موضوع باعث ورود بسیاری از دلالان و سوداگران به بازار مسکن شد، در همین 
رابطه یکی از مشاوران املاک در منطقه جنوب تهران در گفت وگویی،  بیان کرد: قیمت 
ها در بازار مسکن پس از اتمام ماه رمضان به صورت روزانه و حتی ساعتی تغییر می کرد 

و همین موضوع باعث نگرانی بسیاری از خریداران مسکن شده بود.
او با بیان اینکه بسیاری از خریداران با شنیدن قیمت ها به مناطق پایین تر و یا حاشیه 
تهران مهاجرت کرده اند، گفت: متأسفانه گران شدن قیمت مسکن باعث راکد شدن بازار 
ما شده، اما هم اکنون به دلیل کاهش نرخ ارز و به ثبات رسیدن آن و همچنین شنیدن 
اخبار امیدوارکننده از بازار مسکن قیمت ها کمی رنگ آرامش و ثبات به خود دیده است. 
همچنین یکی دیگر از مشاوران املاک درباره بازار اجاره در سه ماهه تابستان امسال هم 
گفت: متأسفانه بازار اجاره تابع بازار خرید و فروش مسکن است و به دلیل آنکه امسال 
قیمت های خرید و فروش رشد 110 درصدی داشته قیمت های اجاره هم به بیش از 

30 تا 40 درصد رشد رسید.
او با بیان اینکه هم اکنون بیشترین تقاضا ها برای واحد های کوچک متراژ 50 تا 60 

متری است، گفت: به دلیل آنکه بازار واحد های مسکونی کوچک متراژ داغ است 
بسیاری از سازندگان و فروشندگان طمع خود را بیشتر کرده و همین موضوع باعث 

گران تر شدن این واحد ها در مقایسه با واحد های بزرگ متراژ شده است.
این مشاور املاک اظهار کرد: به دلیل کاهش تقاضای بازار مسکن واحد های بزرگ 
متراژ قیمت های این واحد ها کاهش 5 تا 15 میلیون تومانی داشته و به نظر می رسد که 

بازار خانه های میلیاردی در تهران بسیار راکد شده است.
بازار  ساز  و  ساخت  رونق  زمان  در  محاسباتی  اشتباه  یک  گزارش  این  اساس  بر 
آپارتمان های بزرگ متراژ، لوکس و نیمه لوکس را دچار رکود کرد به طوری که حجم 
سنگین سرمایه گذاری بر این نوع واحد ها که بین سال های 88 تا 91 صورت گرفته به 
کسادی 5 ساله بازار فروش واحد های لوکس بین سال های 92 تا 97 منجر شد با این 
حال این نوع واحد ها از رونق نصف و نیمه واحد های میان متراژ و ارزان قیمت در سال 
گذشته بی نصیب بودند به طوری که واحد های کمتر از 1.2 میلیارد تومان سهم 65 

درصدی از معاملات مسکن شهر تهران در ماه گذشته را داشتند.
همچنین در ماه گذشته بیشترین قرارداد های خرید و فروش در واحد های 300 تا 
450 میلیون تومان منعقد شد که سهم 15 درصد از معاملات را به خود اختصاص 
دادند، همچنین رتبه دوم خرید و فروش را آپارتمان های 450 تا 650 میلیون تومانی با 
12.3 درصد را کسب کردند. بر اساس این گزارش همچنین در تابستان امسال اجرای 
طرح ملی تولید مسکن که توسط رئیس جمهور در تهران کلنگ زنی شد و همچنین 
صحبت کوبنده وزیر راه وشهرسازی مبنی بر اینکه متقاضیان خرید فعلا دست نگه دارند 
باعث کاهش 10 تا 20 درصدی قیمت مسکن در یک ماه گذشته شد، به طوری که 
آمار ها از سوی اتحادیه املاک استان تهران نشان داد که در مناطق 22 گانه تهران شاهد 

کاهش 10 تا 20 درصدی قیمت مسکن به ویژه در بخش خرید و فروش بودیم.
بر اساس این گزارش در سه ماهه تابستان امسال این بازار فراز و نشیب بسیار زیادی 
داشت به طوری که در ماه های ابتدایی این فصل قیمت ها به شکل چشمگیری افزایش 
یافت، اما بعد از تبلیغات گسترده دولت در حوزه مسکن و همچنین اعلام دست نگه 
داشتن متقاضیان برای خرید و فروش از سوی وزارت راه وشهرسازی باعث به آرامش 

رسیدن این بازار شد.
دست های ضد انقلاب در بازار مسکن قیمت ها را افزایش داده بود

در همین رابطه محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی در گفت و گویی، با بیان اینکه 
از خرداد ماه حجم رشد قیمتی مسکن متوقف شده و در برخی از مناطق هم شاهد 
کاهش قیمت ها بوده ایم، گفت: متأسفانه در بازه ای از زمان سوداگران و دلالان وارد 
بازار مسکن شده و قیمت ها را افزایش می دادند و به طور قطع در این رابطه حضور ضد 

انقلاب ها هم بی تاثیر نبوده است.
او افزود: بسیاری از این افراد با حضور در شبکه های خارجی و مانور دادن بر روی 

افزایش قیمت مسکن باعث بهم ریختگی بازار مسکن شده بودند.
وزیر راه و شهرسازی افزود: این افراد قصد داشتند با گران جلوه دادن بازار مسکن مردم 

را تحریک کنند، اما ما سعی کرده ایم با رونق تولید مسکن و همچنین کوتاه کردن دست 
دلالان و سوداگران آرامش را به این بازار برگردانیم.

اسلامی تاکید کرد: مهم ترین هدف ما برنامه ریزی برای افزایش تولید و عرضه مسکن 
است که با افتتاح طرح ملی اقدام مسکن با حضور رئیس جمهور در شهر های جدید و 

تهران بتوانیم این بازار را به رونق برسانیم.
او بیان کرد: سعی داریم بسیاری از متقاضیانی که در اندیشه خرید مسکن هستند از 

طریق ثبت نام در طرح ملی مسکن بتوانند به آرزوی خانه دار شدن خود برسند.
کاهش 74 درصدی معاملات مسکن در چند ماه گذشته

همچنین ایرج رهبر  دبیر انجمن انبوه سازان مسکن استان تهران با بیان اینکه در 
سه ماهه تابستان شاهد کاهش معاملات مسکن تا مرز 74 درصد بوده ایم، گفت: به 
دلیل آنکه قیمت مسکن از سال گذشته رشد 110 درصدی داشته است، اما هم زمان 
با کاهش معاملات مسکن قیمت ها هم در این بازار به مرز ثبات و کاهشی رسیده است.

دبیر انجمن انبوه سازان مسکن استان تهران  درباره علت کاهش معاملات مسکن، 
گفت: قیمت مسکن به صورت غیر متعارف افزایش یافت و همین موضوع باعث کاهش 
چشمگیر قدرت خرید مردم شد و به گونه ای که مردم نتوانستند متناسب با این رشد 

قیمتی قدرت خرید خود را افزایش دهند.
او افزود: با اعلام وزیر راه و شهرسازی مبنی بر نخریدن مسکن از سوی مردم تعداد 
معاملات مسکن کاهش یافت و متقاضیانی که قصد خرید مسکن را داشتند با این 

صحبت ها دست از خرید برداشتند.
و  راه  وزارت  و  دولت  سوی  از  مسکن  جدید  برنامه های  تولید  کرد:  تصریح  رهبر 
شهرسازی و اطلاع رسانی گسترده آن ها باعث شد که دلالان و سوداگران به مرور از این 

بازار خارج شوند.
دبیر انجمن انبوه سازان مسکن استان تهران درباره بازار اجاره مسکن در سه ماهه 
تابستان هم گفت: زمانی که رکود در معاملات مسکن وجود داشته باشد، بازار اجاره 
خود به خود تقویت می شود و همین موضوع باعث شد که بسیاری از  خریداران مسکن 

به سمت بازار اجاره هدایت شوند.
او با بیان اینکه تولید مسکن استیجاری و ملکی باعث می شود که نیاز جامعه مستأجران 
را برطرف شود، گفت: زمانی که با کمبود عرضه تولید مسکن روبه رو شویم خود به خود 
بازار اجاره تقویت می شود به همین دلیل آمار ها در تابستان نشان داد که قیمت ها در 

طول این مدت نسبت به سال های گذشته روند جهشی و رو به رشدی داشته است.
رهبر با بیان اینکه در نیمه دوم سال بازار اجاره نسبت به نیمه اول سال کم رونق تر 
خواهد بود، گفت: در یک ماه گذشته هم زمان با نزدیک شدن به فصل مدارس میزان 

جابه جایی ها بسیار افزایش می یابد و همین موضوع باعث رشد اجاره بها می شود.
دبیر انجمن انبوه سازان مسکن استان تهران توضیح داد: نمی توانیم اعلام کنیم که در 
نیمه دوم سال قیمت های مسکن کاهش می یابد، اما به نظر می رسد که فشردگی تقاضا 
در چند ماه گذشته باعث افزایش ریسک قیمتی در بازار مسکن می شود بنابراین باید 

خریداران مسکن در این بازار با اختیار و برنامه ریزی بهتری وارد شود.
کاهش ۳۰ درصدی قیمت مسکن در واحد های کوچک متراژ

حسام عقبایی نائب رئیس اول اتحادیه املاک استان تهران در گفت و گویی ، با بیان 
اینکه تابستان امسال شاهد رکود تورمی عمیق و سنگینی در بازار مسکن بودیم گفت: 
در سه دهه اخیر بازار مسکن چنین رکود تورمی عمیقی را تجربه نکرده بود به طوری که 

قیمت مسکن از مرز صددرصدی عبور و تا 120 درصد رسید.
وی با بیان اینکه رکود در این بازار به مرز 80 درصدی رسیده بود گفت: میزان معاملات 
در 6 ماه ابتدایی سال به کاهش 78 درصدی رسید. عقبایی با بیان اینکه معاملات 
مسکن به دلیل افزایش نامتعارف قیمت ها کاهش یافته بود گفت: از تیر ماه به دلیل 
مردم  خرید  قدرت  کاهش  و  مصرفی  بازار  تقاضای  کاهش  سرمایه گذاری،  کاهش 
قیمت ها روند نزولی به خود گرفت گفت: آمار ها نشان داد که میزان سرمایه گذاری در 
این بازار بسیار کاهش یافت و از سوی دیگر هم زمان با کاهش قیمت سکه و ارز در این 

بازار قیمت ها در بخش مسکن هم روند نزولی گرفت.
نائب رئیس اول اتحادیه املاک استان تهران تصریح کرد: کاهش معاملات مسکن در 
این زمینه باعث شد که قیمت ها در واحد های بزرگ متراژ و همچنین کوچک متراژ زیر 
150 متر تا مرز 30 درصدی کاهش یابد. وی اظهار کرد: در بخش اجاره هم به دلیل 
نگرانی مستأجران این بازار زودتر از موعد مقرر معاملاتش آغاز شد به طوری که بسیاری 

از متقاضیان این بازار 2 تا 3 ماه زودتر به دنبال واحد مسکونی مورد نظر خود بودند.
عقبایی اظهار کرد: بازار اجاره هم در این ایام شاهد افزایش قیمت بوده البته در برخی 

از ایام میزان رشد قیمت اجاره در مقایسه با سایر ماه ها کمتر بوده است.
نائب رئیس اول اتحادیه املاک استان تهران گفت: پیش بینی می شود در نیمه دوم 
سال بازار مسکن روند نزولی به خود بگیرد و پیش بینی ها نشان می دهد که این بازار در 

نیمه دوم سال وارد رکود عمیق تری شود.

آیا بازار پر نوسان مسکن به ساحل آرامش می رسد

پیش بینی بازار مسکن در شش ماهه دوم سال

استاندار مرکزی گفت: کارخانه هپکوی اراک حداکثر تا یک ماه آینده از سوی مراجع 
تصمیم ساز تعیین تکلیف می شود. 

سید »علی آقازاده« عصر پنجشنبه در شورای گفت  و گوی دولت و بخش خصوصی استان 
مرکزی افزود: هپکو از صنایع بزرگ و سرمایه های اقتصادی و تولیدی مهم است که همه 

ظرفیت ها برای حل مشکلات و تعیین تکلیف نهایی آن به کار گرفته شده است.
وی توضیح داد: بهبود فضای کسب و کار استان مرکزی اولویت کاری است و در نتیجه هم 
افزایی و همکاری  بخش دولت و خصوصی دستاوردهای خوبی در این حوزه حاصل شده 
است. استاندار مرکزی اظهار کرد: تبعیت از قانون محور همه فعالیت های اقتصادی استان 
است و هیچ مرجعی حق ندارد در راستای امور صنعتی و تولیدی با برداشت های سلیقه ای 
عمل کند. آقازاده گفت: نشست های منظم و پیگیری مصوبات شورای گفت و گوی دولت و 
بخش خصوصی استان امسال سبب شده که فضای کسب و کار نسبت به زمان مشابه سال 

گذشته بهبود یابد.
او ادامه داد: شاخص های کسب و کار و فعالیت های اقتصادی استان بهار امسال در 
مقایسه با سه ماه پاییز و زمستان پارسال استان بهبود یافته که این مهم باید روز به روز تقویت 

شود. نماینده مردم اراک خنداب و کمیجان در مجلس شورای اسلامی نیز در این نشست 
گفت: تحریم های ظالمانه سبب شده تولیدکنندگان فشار زیادی را متحمل شوند و نیاز است 

در این شرایط با حمایت هدفمند تهدیدها را به فرصت تبدیل کرد.
سید »مهدی مقدسی« افزود : استفاده از ظرفیت دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان 
در شرایط کنونی اصلی مهم است. وی اظهار داشت: بهار سال گذشته شاخص های کسب 
و کار در استان رضایت بخش نبود اما با  ایجاد تعامل بین بخش خصوصی و دستگاه های 
دولتی حرکت رو به رشدی تجربه شده است. نماینده مردم اراک خنداب و کمیجان در 
مجلس شورای اسلامی گفت: در بسیاری از کشورها اختیارات استانی و منطقه ای است و 

دامنه تصمیم سازی با مقتضیات مدیران بومی مشکلات را راحت تر حل می کند.
مقدسی در ادامه افزود: تمامی دستگاه ها از خدمات دولت هوشمند الکترونیک بهره مند 
نشده اند و این در حالی است که دولت هوشمند می تواند مانعی در برابر فساد و قاچاق باشد.
رئیس اتاق بازرگانی،صنایع و معادن و کشاورزی استان مرکزی نیز گفت: حمل و نقل از 
شاخص های موثر بر قیمت تمام شده محصولات است و برای رقابتی بودن صنایع استان 

باید حمایت از تولیدکنندگان در این خصوص پررنگ تر شود.

»منوچهر توسطی« افزود: پایش فضای کسب و کار، موقعیت استان مرکزی را در مقایسه با 
سایر استان ها نشان می دهد که به گواه آمار شرایط استان نسبت به سایر نقاط کشور مطلوب 
است. بیش از 2 هزار و 800 واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در نقاط مختلف استان 

مرکزی فعالیت  کنند.

استاندار مرکزی :

هپکو تا ماه آینده تعیین تکلیف می شود



شنبه -سی ام شهریور ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4885 ورزشی6

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس :

سورپرایزی برای دربی ندارم 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص اینکه آیا دربی باز است یا خیر گفت: در 
تمام کشورها دربی ها شبیه به هم هستند اما در اینجا تماشاگران بیشتری به استادیوم ها 
می آیند. شما وقتی در خیابان هستید متوجه می شوید مردم در حال صحبت در حال 
دربی هستند. ما می دانیم مهمترین بازی سال همین دربی است اما هیچکس از پیش 
برنده نیست. نتیجه بازی را نمی شود پیش بینی کرد و هر تیمی بهتر باشد برنده خواهد 

شد.
گابریل کالدرون در حاشیه تمرین روز پنجشنبه تیم فوتبال در خصوص خلیل زاده 
گفت: او یک آسیب دیدگی در پای خود دارد و در حال ریکاوری است. چند روز تا دربی 

مانده و امیدوارم او برسد.
تیم هایی که قبل از دربی مشکل دارند در دربی متحدتر هستند

خبرنگاری گفت شرایط استقلال خوب نیست و ممکن است آنها استرس داشته باشند 
که کالدرون گفت: تجربه من می گوید تیم هایی که قبل از دربی مشکل دارند با اتحاد 
بیشتری پا به دربی می گذارند و می دانند بازی حیاتی است. چیزی که برای من مهم 
است این است که تیمم آماده باشد. در 2 بازی آخر بهتر از قبل بودیم و امیدوارم در بازی 

با استقلال سطح ما بالاتر بیاید و گل های بیشتری بزنیم.
 گرما روی بازی تاثیر دارد

کالدرون در خصوص تغییر ساعت دربی و حضور تماشاگران به صورت 50-50 گفت: 
نمی دانم هوا در آن ساعت گرم است یا نه.اگر فدراسیون تصمیم گرفته تا امنیت بیشتر 

شود نمی توانیم نظری بدهیم.ولی به هر حال گرما روی بازی تاثیر دارد.
زمین تمرین خوبی نداریم

سرمربی پرسپولیس در خصوص زمین تمرین فعلی این تیم گفت:ما امکانات خیلی 
خوبی در ورزشگاه کاظمی داریم ولی در آنجا زمین تمرین خوبی نداریم. اینجا) زمین 
پژوهشکده( کیفیت زمین خوب است ولی امکانات استخر و ... از ما دور است.ما باید 
برای بازی به بیشترین سطح آمادگی مد نظرمان برسیم.اینکه تمرین تیم دیگری در اینجا 

برگزار می شود خیلی به ما صدمه نمی زند چون کار آنها تقریبا آماتور است.
واکنش کالدرون به سورپرایز دربی

وی در پاسخ به این سوال که ایا برای دربی سورپرایزی دارد یا خیز گفت: نه! ما هیچ 
سورپرایزی نداریم و هم ما و هم آنها برای برد به زمین می رویم. برای بردن این بازی باید 

به بیشترین سطح آمادگی برسیم.
 در بازیسازی از نیمه زمین کمی مشکل داریم

وی در خصوص عملکرد خط حمله پرسپولیس خیلی خوب کار نکرده است گفت:حق 
با شما است ولی کیفیت و کار تیمی کار گلزنی را فراهم می کند. ما در بازیسازی از نیمه 
زمین به جلو کمی مشکل داریم به همین دلیل موقعیت صد در صد زیاد نداریم، ضمن 
آنکه تیم های مقابل ما خوب دفاع کردند. در بازی قبل 30 دقیقه خوب کار کردند و 

امیدوارم در دربی این شرایط را ادامه بدهیم.
جونیور نیاز به زمان دارد

کالدرون در خصوص انتقاداتی که به جونیور می شود گفت: این بازیکن تازه به تهران 
رسیده و بازی اول خوب را انجام داد، او نیاز به زمان دارد. او باید خودش را با فوتبال 
ایران وفق دهد و باید با زبان ایرانی ها هم آشنا شود که این نیاز به زمان دارد. امیدوارم 

بتواند گل برسد.
 اینکه بازیکنان موقعیت ایجاد نکنند نگران کننده است

سرمربی پرسپولیس در خصوص اینکه پس چرا علیپور که ایرانی است و زبان بازیکنان 
را می داند خوب کار نمی کند گفت:ما برای اینکه از مهاجمان توقع بیشتری داشته 
باشیم باید وسط زمین را تقویت کنیم، اینکه مهاجمان موقعیت از دست می دهند من را 
نگران نمی کند ولی نگران کننده این است که موقعیت گل ایجاد نکنند ولی اگر موقعیت 

ایجاد کنند جای امیدواری است.

استراماچونی:

از پرسپولیس نمی ترسیم
 سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: پرسپولیس تیم خوب و قابل احترامی است و 
می دانیم بازی سختی در شهرآورد پیش رو داریم اما از آن ها نمی ترسیم و تلاشمان را به 

کار خواهیم بست تا پیروز این مسابقه بزرگ باشیم. 
آندره آ استراماچونی در حاشیه تمرین تیم فوتبال استقلال گفت: به خوبی می دانم 

شهرآورد تهران یکی از بزرگ ترین و مهم ترین شهرآوردهای دنیا محسوب می شود.
وی افزود: متاسفانه استقلال در بازی با نفت مسجد سلیمان دو بازیکن خود را برای 
شهرآورد سی و یکم شهریور از دست داد ولی بازیکنان دیگری داریم که بتوانند در این 

مسابقه به زمین بروند.
سرمربی تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: پرسپولیس تیم خوب و قابل احترامی 
است و می دانیم بازی سختی در شهرآورد پیش رو داریم اما از آن ها نمی ترسیم و تلاشمان 

را به کار خواهیم بست تا پیروز این مسابقه بزرگ باشیم.
استراماچونی تصریح کرد: استقلال نسبت به فصل گذشته تغییرات زیادی داشته اما 
پرسپولیس فقط یک تغییر در تیم خود داشته است. استقلال باید روی نقاط ضعف و 

قدرت خود زیاد کار کند.
وی تاکید کرد: فرقی نمی کند استقلال چند امتیاز دارد و در کجای جدول ایستاده 
است چرا که در شهرآورد هیچ کدام از این مسائل مهم نیست و هواداران فقط دوست 

دارند این مسابقه با برد پشت سر گذاشته شود.
سرمربی تیم فوتبال استقلال در پایان گفت: استقلال تیم جوانی است و باید از نظر 

روحی و روانی بیشتر و بهتر کار کند تا انگیزه بازیکنان بیشتر شود.
دو تیم استقلال و پرسپولیس روز یکشنبه سی و یکم شهریور ساعت 16 در ورزشگاه 

آزادی در شهرآورد 90 روبروی یکدیگر قرار خواهند گرفت.

مرتضی کرمانی مقدم:

  تجربه برگ برنده پرسپولیس در شهرآورد است
 پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: برگ برنده پرسپولیس در شهرآورد پیش رو تجربه 
بازیکنان این تیم است؛ چرا که بیشتر بازیکنان استقلال اولین دربی خود را تجربه می 

کنند. 
مرتضی کرمانی مقدم با اشاره به شهرآورد نود و یکم روز یکشنبه گفت: شهرآورد با همه 
مسابقات فرق داشته و شرایط خاص خودش را دارد. در برخی زمان ها تیمی که شرایط 

خوبی نداشته برنده این بازی بوده و این نشان تفاوت های این مسابقه دارد.
وی با اشاره به اینکه نیمکت هر دو تیم پیش از آغاز فصل با تغییرات مواجه شده است، 
افزود: هر مربی می خواهد خودش را در این دیدار حساس به هواداران ثابت کند و به 

همین خاطر بازی جذاب خواهد شد.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: برگ برنده پرسپولیس تجربه بازیکنانش 
است. استقلال از نظر بازیکن در ابتدای فصل تغییرات زیادی داشته اما نفرات پرسپولیس 
همه تجربه حضور در این دیدار حساس را دارند و خیلی راحت تر و بی استرس تر کار را 
دنبال می کنند. وی در مورد تقابل استراماچونی و کالدرون سرمربیان دو تیم اضافه کرد: 
کالدرون مربی  است که تیمش از هر نظر فوتبال زیبایی را به نمایش می گذارد و می تواند 
بازی هجومی تیمش را به هر مربی دیگری تحمیل کند و از دید من تفکرات کالدرون 
نسبت به تفکرات سرمربی حریف برتری خواهد داشت. کرمانی مقدم در پایان اضافه 
کرد: پرسپولیس سه بازی سخت را در برابر استقلال، سپاهان و شهر خودرو پیش رو دارد 
و با برتری برابر استقلال می تواند برابر این تیم ها نیز موفق ظاهر شود. از دید من موفقیت 

در این سه مسابقه 50 درصد راه قهرمانی برای پرسپولیس است.

مدیرکل ورزش و جوانان  استان قم خبرداد

شناسایی13 ورزشکار مستعد کسب سهمیه 
المپیک درقم 

مدیرکل ورزش و جوانان  استان قم گفت: تشکیل کمیته حمایت از مستعدان کسب 
سهمیه المپیک یکی از برنامه های این اداره کل است که در شش رشته ورزشی، 13 
ورزشکار مستعد کسب سهمیه المپیک شناسایی شدند که درحد توان از آنان حمایت 

می شود.  
رسول منعم روز پنجشنبه در مجمع سالانه هیات کونگ فو و هنرهای رزمی استان قم 
در سالن اجتماعات اداره کل ورزش و جوانان اظهار کرد: این اداره کل آمادگی دارد 
که میزبان مسابقه های گوناگون کشوری و نیز برگزاری اردوهای تیم های ملی باشد و 

درحال حاضر نیز اردوی تیم ملی جوانان کبدی کشور در قم در حال برگزاری است.  
نایب رئیس مجمع سالانه هیات کونگ فو و هنرهای رزمی استان قم بیان کرد: 
همچنین میزبان مسابقات کونگ فو هم در بخش بانوان و هم در بخش آقایان، مسابقه 

های رایانه ای کشور و مسابقات سه گانه کشوری در آینده خواهیم بود.   
وی با اشاره به حمایت های این اداره کل از رشته های مستعد ورزشی در عرصه رقابت 
های کشوری گفت: با حمایت استاندار تلاش کرده ایم، از تمام ظرفیت ها و توانمندی 
های استان در این زمینه استفاده کنیم و شرایط را برای بروز استعدادهای ورزشکاران 
در سطح کشور فراهم آوریم. وی افزود: روز گذشته نیز برای حمایت از رشته فوتسال که 
در لیگ برتر کشور حضور دارد، جلسه ای را با استاندار داشتیم و در حد توان، تشویق و 

ترغیب از بخش خصوصی به عنوان حامی مالی تیم های ورزشی خواهیم داشت.
منعم با بیان اینکه رشته کونگ فو هم در بخش کیفی و هم در بخش فنی توفیقات 
خوبی را داشته است، گفت: امیدوار هستیم با حمایت و کمک ورزشکاران و مربیان 
فعال در این رشته، شاهد حضور موفق این رشته در عرصه های ملی باشیم. وی افزود: 
موفقیت ورزش استان، در گروی انجام کار گروهی، همفکری، هم افزایی، تعامل، 
مشارکت و همکاری است که از فعالان ورزشی می خواهیم که به مجمع های سالانه 
توجه بیشتری داشته باشند و برگزاری این مجامع را به صورت جدی پیگیری می کنیم.

سید امیر میرصالحی

مدیران الاهلی بعد از وعده استخدام سرمربیان نامدار با المحمدی مربی تیم جوانان 
به جای مربی کروات ادامه می دهند تا یکبار دیگر اثبات شود قدرت سایرین در اهلی 

چقدر بیشتر از سرمربی است.
برای ما که همواره عادت کرده بودیم، او را با کت و شلواری مرتب و یک دست اتو 
کشیده که بر روی نیمکت تکیه می زد، با تبسم های ملیح که پیش از شروع بازی ها 
توسط لنزهای دوربین شکار می شد بنگریم، دیدن بارش انواع و اقسام اشیاء از جایگاه 
تماشاچیان ملک عبدالله به سوی او که عصری نه چندان دور، سکوها را به قبضه خود 
درآورده بود، دردناک بود. اینکه پروفسور در آن لحظات بغرنج و موحش با چهره رنگ و رو 

رفته در تقلا بود خود را مسلط و فائق نشان دهد.
اینکه برای گریز از باران بطری ها، با قدم های متزلزل به نیمکت پناه برده بود.او که 
بناگاه با هزاران آمال و آرزو و با بلیط یک طرفه تهران-جده، چمدان بسته بود به سوی 
سرزمین سوزان باختر آسیا. دردناک و تامل برانگیز از این رو که حد فاصله سقوط او از 

نوک قله موفقیت و کامروایی به ژرفنای زمین، در کمتر از 90 روز به طول انجامید.
 در واقع تماشاچیان خشمگین، مردی را نشانه رفته بودند که هفته گذشته عنوان 
بهترین مربی فصل را در لیگ داخلی مان کسب کرده بود، خبری که در رسانه های 
سعودی پیچیده بود، احتملا برای برانکو تناقض طعنه آمیزی بود توام با تحسر. اینکه 
در زیر فشار خرد کننده رسانه های سعودی، در کنفرانس مطبوعاتی نهیب می زد، برای 

ساخت تیم در قامت مدعی به زمان نیاز دارد.
از سویی هواداران آشفته بر روی سکوها، مدعی بودن غرورشان به تاراج رفته، یکی از 
روزنامه های چاپ جده بعد از شکست خرد کننده و چهار گله این تیم در لیگ قهرمانان 

آسیا برابر الهلال تیتر زده بود: »ورود پروفسور تقلبی؟!«.
موشکافانه تر اگر به موضوع بنگریم، اینکه دلار های بیکران و اغوا کننده مالکان و 
شاهزادگان سرزمین نفت خیز عربی، برانگیزاننده این بود تا برانکو حقیقت را در پس 
منطق ، نامشهود جلوه دهد، مقصر شماره یک خود اوست، او که با فضا، رویکرد و ساختار 
تیم های عربی هرگز بیگانه نبود، شیب تند مهلکه سقوط پروفسور دقیقا از همین نقطه 

آغاز می شود.
  گرچه تجدید قهرمانی مصائب و مشقت های خاص خود را اقتضا می کند، اما به 
یقین سروسامان بخشیدن تیمی که شخصیت قهرمانی در پیکره آن به طور مشخص 
نهادینه نشده به مراتب دشوار تر خواهد بود. همان لغزشی که برانکو پس از قهرمانی 
با شاندونگ لیونگ چین مرتکب شد، او پس از موفقیت، از تمدید قرارداد جدید سر باز 
زد و به پیشنهاد عبدالعزیز الدوسری پاسخ مثبت داد و راهی شهر دمام عربستان شد تا 
هدایت تیم الاتفاق را برعهده بگیرد؛ تیمی که 24 سال از آخرین قهرمانی آن در لیگ 
گذشته بود، برآیند قابل پیش بینی سرنوشت برانکو پس از قطعی شدن سهمیه لیگ 

قهرمانان، اخراج به دست کاخ نشینان اعراب بود.
سرنوشتی که به نظر زود از خاطر مرد کروات رفته بود، از طرفی او بد اقبال بود که اولین 
دیدار رسمی در کسوت سرمربی الاهلی با یکی از مهمترین تورنمنت فصل مقارن شد. 
لیگ قهرمانان آسیا؛ رویارویی با حریف مدعی و سنتی الهلال. رسانه های عربستانی 
که با بزرگ جلوه دادن خرید های برانکو پیش از دیدار نبرد بزرگ ریاض-جده، فشار را به 

سوی تیم برانکو ایوانکویچ سوق دادند.
 فعل و انفعالاتی که با توجه به نتایج ضعیف فصل گذشته الاهلی و قرار گرفتن در رده 

چهارم طبیعی به نظر می آمد. این ریخت و پاش و خریدها جایی معنا پیدا می کند که 
به این نکته توجه شود که استخوان بندی تیم ملی عربستان را دو تیم بزرگ شهر ریاض 
تشکیل داده اند، تعداد بازیکنان اردونشین الاهلی در تیم ملی را تنها محمد العویس 
گلر و عبدالفتاح عسیری وینگر ریزنقش این تیم تشکیل می دادند در حالی که سهم 
تیم الهلال 7 نماینده و تیم النصر 6 بازیکن ملی پوش است که رکن اصلی موفقیت یک 

باشگاه را برای قهرمانی تعیین می کنند.
از سوی دیگر برانکو با همان رویکرد حضور در ایران پا در عربستان نهاد، تغییرات آهسته 
و گام به گام درون تیمی، همچنین توجه ویژه به نظم و انضباط از خصیصه های مشهود 
برانکو در تیم پرسپولیس بود. او برای از بین بردن حواشی و بی انضباطی بازیکنان بزرگ 
و متعددی را در پرسپولیس نیمکت نشین و حتی به سکوها تبعید کرد، مدیران بالا رده 
مدیریتی همچون هواداران هم سو و یکصدا پشتیبان برانکو بودند، اما در الاهلی مدیران 

عجول سعودی هیچ گونه حمایتی از خود بروز ندادند.
 زمانی که دنیل الکسیچ یکی از دو بازیکن خارجی اضافه شده برانکو به تیم، در بازی 
برابر الهلال ترجیح داده شده به بازیکن گرانقیمت و برجسته تیم، عمر السوما شمشیر 
انتقادات آخته را بودند و قلم ها را تیز تا پروفسور لاجرم از موضع خود عقب نشینی کند. 
از طرفی مقامات الاهلی در اقدام غیر حرفه ای پشت مهاجم محبوب شماره 9 درآمدند 
و قرارداد بازیکن صرب تبار و مد نظر برانکو را در کمتر از یک ماه پس از عقد قرارداد، به 

صورت یک طرفه فسخ کردند!
از طرفی زیر فشار خرد کننده انتقادات چه از سوی رسانه ها و چه از طرف مقامات 
الاهلی، شتاب زدگی در تیم به خوبی قابل رویت بود، اینکه در 5 بازی که برانکو مجال 

نشستن بر روی نیمکت الاهلی را دست یافته بود 4 مرتبه سیستم و آرایش ترکیبی تیم 
دستخوش تغییر شد، از 4-2-3-1 معروف و مورد علاقه اش گرفته تا 4-4-1-1 . به نظر 
دستش خالی شده بود از برگ های برنده. از سوی دیگر استمرار استفاده و به کار گیری 
از حسین عبدالغنی مدافع کهنه کار 42 ساله که این بازیکن، از زمان هدایت خورخه 
فوساتی زیرتیغ انتقادات رسانه های سعودی بود یکی دیگر از اهمال های صورت گرفته 
از طرف برانکو بود تا مقامات سعودی به تنگ آمده و نهایتاً بی رحمانه درب خروجی را 

نشانش دهند. 
او که به چشم خود دیده بود،نباید به عیش و نوش های مالکان و شاهزادگانی که صدای 
سکه هایشان از فرسنگ ها فاصله به گوش می رسد مسرور می بود، اینکه عهد و ضمان 
در گردنه های سقوط خیلی زود توام خواهد شد به عزل و انفصال. اما سرانجام پروفسور 
پرسپولیسِ سرو شکل گرفته در قامت یک مدعی تمام عیار، تیمی که در قلمروی خود 

قربانیان را سلاخی می کرد را رها کرد تا تنها و یکه بتازد به دل طوفان.
درست بود که مدیران تیم در پرداخت مطالبات برانکو تاخیر کردند اما هواداران در 
تشویق این مربی کروات سنگ تمام می گذاشتند و او به چهره محبوب در بین هوادارانی 
تبدیل شد که قبل از هر بازیکن و چهره به تشویق او می پرداختند. او که شاید پس از 
خموشی و سکوت عذاب دهنده این روزها دلتنگ مستطیل و ورزشگاه یکصد هزار نفری 
باشد تا بعد از پیروزی با همان روال همیشگی با تواضع تمام شاگردان خود را به آغوش 
بکشد و برود به سوی جایگاه هوادارانی که نامش را بی وقفه از عمق وجود فریاد می 
کشند، جمعیتی که مشت های گره کرده خود را به نشانه »احترام« بالا می گیرند نه به 

نشانه اهانت.

از دل یک تجربه تلخ در عربستان 

واکاوی سقوط ۹0 روزه برانکو ایوانکوویچ 

مربی تیم ایران به صعود هامبورگ به دسته اول اطمینان دارد و از 
غلبه تیم ملی کشورمان مقابل هنگ کنگ که با 11 نفر دیوار دفاعی 

ساخته بود، ابراز خوشحالی می کند. 
به گزارش فارس، روزنامه بیلد آلمان گزارشی از وحید هاشمیان، 
مربی کنونی تیم ملی کشورمان و دستیار مارک ویلموتس همچنین 
مهاجم پرسابقه پیشین در تیم های آلمانی تهیه و منتشرکرده است.

در بخش های از این گزارش، نظر ستاره پیشین فوتبال کشورمان 
را نیز جویا شده است.

در این مقاله ابتدا به حضور مهاجم پیشکسوت که اکنون 43 ساله 
شده در شهر هامبورگ اشاره شده است.

و از زبان وی در ارتباط با تیمی که برایش در سال های 1999 تا 
2001 برایش بازی کرد، نوشته است:

امیدوارم باخت در دربی شمال آلمان یک لغزش گذرا باشد.مقابل 
آئوه در روز یکشنبه آرزو می کنم تیم هامبورگ برنده شود.در صورت 

برد، هامبورگ من، دومرتبه در مسیر اصلی قرارمی گیرد.
 فعالیت کنونی هاشمیان

در ادامه گزارش بیلد به فعالیت کنونی چهره ایرانی اشاره می کند 
و می نویسد:

ملی  تیم  مربی  کمک  عنوان  به   2019 مه  ماه  از  هاشمیان 
ایران کار می کند. در این تیم او دست راست سرمربی تازه واردی 
همچون مارک ویلموتس است.البته خانواده وحید همچنان در 

منطقه هارفشتوده هامبورگ زندگی می کنند.او در هر حال مروارید 
درخشان هامبورگ است. هر چند که در دوران فعالیتش به عنوان 
مهاجمی حرفه ای در بوندس لیگا همچنین برای بوخوم، هانوفر و 

حتی بایرن مونیخ هم بازی کرد.
بیلد از قول وی عنوان کرد:هنوز هم خیلی ممنون هستم که 
هامبورگ در آن زمان به من فرصتی ورزشی داد که مرا از کشورم به 

خدمت گرفت.
نظر مهاجم سابق درباره هامبورگ

به  ایران  گلزن سابق  این گزارش همچنین عنوان می شود  در 
موفقیت تیم پرسابقه هامبورگ و بازگشتش به دسته یک بوندس لیگا 

مطمئن است.
هاشمیان به همین منظور عنوان کرد:من در سال های 2006 تا 
2008 زیر نظر دیترهکینگ در هانوفر بازی کردم.او یک معلم بزرگ 

فوتبال است که خوب با بازیکنان برخورد می کند.
نظر  زیر  هاشمیان  که  بازی  عدد 50  به  آلمانی  نشریه  سپس 

هکینگ بازی کرد و 5 گل نیز به ثمررساند، اشاره می کند.

راهیابی به جام جهانی
نشریه پرمخاطب آلمانی در بخشی دیگر از راهیابی به جام جهانی 

2022 قطر به عنوان هدف حرفه ای هاشمیان نام می برد.
به همین خاطر نوشت: ایران در مرحله نخست مقدماتی جام 
جهانی برابر هنگ کنگ، بحرین، عراق و کامبوج بازی کند و نتیجه 
بگیرد. البته شروع کار تیم ایران با برد 2 بر صفر در هنگ کنگ همراه 
بود. لژیونر پیشین ایران در بوندس لیگا نیز در این مورد عنوان کرد: 
حریف در کل زمان بازی با 11 بازیکن دیوار دفاعی ایجاد کرده بود. 

بازی سختی بود که موفق شدیم حریف مان را شکست دهیم.
مشکلات ایران در راه جام جهانی

نیز  ایران  تیم  به مشکلات  آخرین بخش گزارش خود  در  بیلد 
پرداخت و نوشت: اما فقط مشکلات فنی بر سر راه صعود ایران به 
جام جهانی وجود ندارد. زیرا آثار تحریم های اقتصادی علیه ایران، بر 
تیم ملی این کشور نیز تاثیر داشته است. به عنوان نمونه تیم امکان 
دریافت البسه ورزشی از برندهای بین المللی را نداشته است. به 
همین خاطر فدراسیون خود برای خرید اقدام کرد و لباس های مورد 

نیازش را از فروشگاه های ورزشی گرفته است.
بیلد همچنین فشار رسانه ای بر تیمی با اعتبار مثل ایران را زیاد 
دانسته و گزارش خود را با جمله ای از هاشمیان چنین به پایان برده 
است: بیش از 20 روزنامه ورزشی و دقیقا رسانه های دیگر که بخش 

ورزشی دارند، از تیم ملی گزارش منتشرمی کنند.

هاشمیان در گفت وگو با بیلد: 

خوشحالم هنگ کنگ را با دیوار 11 نفره اش شکست دادیم 

مجید روان ستان

 گزارشگران نقش بسیار مهمی برای مخاطبان تلویزیون ایفا می کنند. آنها به فوتبال 
زندگی و روح می بخشند و جو بازی را به یک بیننده عاشق فوتبال منتقل می کنند. 
گزارشگری فوتبال اصلا کار ساده ای نیست و همان اندازه که زبان باید به خوبی بچرخد، 

نیاز به ذهنی خلاق هم دارد. 
در کشور چند نوع گزارشگر داریم که نه تنها این کارکرد را ندارند، بلکه با جملات قصار 
و عجیبی که بر زبان می آورند، سوهانی بر روان بینندگان حرفه ای فوتبال های خارجی و 
حتی داخلی می شوند. وقتی فردی دچار لغزش کلامی می شود، می توان فرضیه های 
زیادی مطرح کرد. ساده ترین فرضیه این است که او را فردی ساده لوح خطاب کنیم یا او را 
فردی جسور تلقی کنیم که حرف های غیرعادی می زند، اما برای پرداختن به این موضوع 
باید نگاهی دقیق تر داشته باشیم. متهم کردن افراد به ساده بودن، نوعی قضاوت است، 

اما توصیف این ماجرا از دیدگاه علمی شاید برای بسیاری جذاب باشد.
لغزش های کلامی

موضوع مهم برای پرداختن به این مسئله، نقش احساسات یا هیجانات در لغزش های 
کلامی است، اما هیجانات چگونه می تواند باعث لغزش های کلامی شود؟ هیجانات 
ما نقش زیادی در رفتارهای ما دارند. ما در طول روز احساسات و هیجانات زیادی را 
تجربه می کنیم که به آن توجه نمی کنیم. به طور مثال احساس ترس، خشم، غم، شرم یا 
احساس شادی، تعجب، شگفتی و ... این احساسات می توانند سازگار یا ناسازگار باشند. 
جالب است بدانید احساس ترس گاهی می تواند باعث اجتناب و گوشه گیری ما شود و 

گاهی می تواند از ما در برابر خطرات محافظت کند.
بروز احساسات

احساساتی مانند خوشحالی و شگفت زدگی می تواند باعث جوگیر شدن افراد و مختل 
شدن لحظه ای تفکر و در نتیجه لغزش کلامی شود. این احساسات در برخی از مشاغل 
برجسته تر است و اهمیت بیشتری دارد. طبعا برای یک گزارشگر ورزشی آن هم از نوع 
فوتبال، بروز احساسات یک توانمندی محسوب و باعث جذب بیشتر مخاطب می گردد، 
اما در عین حال همین احساسات می تواند تصمیم گیری در لحظه را مختل کند و باعث 
ایجاد لغزش کلامی شود. افرادی که بیش از حد احساساتی هستند، وقتی در شغلی 
قرار بگیرند که با هیجانات زیاد همراه است، ممکن است لغزش بیشتری در کلام داشته 

باشند.
کنترل احساسات

به همین دلیل بسیاری از گزارشگران فوتبال باید سعی کنند از تمام ظرفیت هیجانی 
خود برای گزارش استفاده نکنند و تا حدودی احساسات خود را کنترل کرده تا اوضاع 
از دست شان خارج نشود. همچنین باید مراقب بود که کنترل کردن احساسات منجر به 
سرکوب آن نشود، چرا که می تواند مانند یک بمب در زمان نامناسب منفجر شود. همه 
ما در طول زندگی دچار این لغزش های کلامی می شویم، اما این مسئله برای افرادی که 
در رسانه ملی کار می کنند، خیلی بیشتر به چشم می آید، چرا که مخاطبان زیادی دارند 

و بیشتر هم دیده می شوند.
سیدجلال حسینی!

برخی نقل قول ها که از سوی گزارشگران فوتبال انجام شده، در تاریخ به ثبت رسیده 
و هنوز پس از سال ها، مردم اگر چه جزئیات بازی را فراموش کرده اند، اما نقل قول آن 
گزارشگرها را همچنان در ذهن دارند. علیرضا علیفر، به دلیل اشتباه فاحشی که در 
حین گزارش بازی  تیم های رئال مادرید و لوانته انجام داد، تا اطلاع ثانوی از گزارشگری 
محروم شد. او که پیش از این با اظهارات فنی حین گزارش خبرساز شده بود، این بار 
هنگام معرفی بازیکنان لوانته، سیدجلال حسینی را بازیکن شماره 1٧ این تیم معرفی 
کرد! ماجرای امیر دولاب را که به یاد دارید؟ با این گزارش ها بیش از پیش نبود عادل 

فردوسی پور را حس می کنیم.
اشتباهات ماندگار

بسیاری از گزارشگران تازه نفس برنامه های ورزشی از تسلط کامل به نحوه اجرای 
مسابقه برخوردار نیستند تا به این ترتیب تاریخچه گاف های گزارشگران به وجود بیاید. 
به هر حال احتمال بروز اشتباه و خطا در هر کاری به ویژه گزارشگر ورزشی آن هم در یک 
برنامه زنده وجود دارد، اما چه خوب است که برخی گزارشگران با مطالعه بیشتر ضریب 
اشتباهات را پایین بیاورند تا به این ترتیب اشتباهات ماندگار کمتری از آنها سر بزند. علیفر 
که در بدو تأسیس شبکه سه و پس از تست گزارشگری انتخاب می شود، در گزارش خود 

سبک خاصی را پی می گیرد و با اظهارنظرهای فنی موجب رنجش فوتبالی ها می شود.
دفاع 4 نفره خطی!

نفره خطی  دفاع 4  با  فوتبالی  با سیستم های  او، مخالفت  اظهارنظر  مشهورترین 
است، که حتی باعث ناراحتی همکارانش می شود. اشتباهات سرهنگ این بار باعث 
شد تا روابط عمومی شبکه ورزش در اقدامی کمتر دیده شده، دست به واکنش زده 
و این گزارشگر قدیمی را تا اطلاع ثانوی از گزارشگری محروم کند؛ انتقادی که به این 
اقدام صداوسیما وارد است، این است که چرا دیر به فکر این موضوع افتاد. چرا رسانه 
ملی مخاطبان خود را وادار می کند بازی تیم مورد علاقه خود را با گزارش گزارشگرانی 

پراشتباه ببینند. تا کی باید منتظر اتفاقاتی از این دست باشیم.
صندلی گزارش

گزارشگران اغلب با پدیده تعریف نشده ای تحت عنوان خط قرمز درگیرند و هرکدام 
تعریف جداگانه ای از آن دارند. برخی از آنها حتی تلفظ صحیح اسم بازیکنان را تغییر 
می دهند تا مبادا بابت به زبان آوردن کلمه ای دور از شأن توبیخ شوند و صندلی گزارش را 
از دست بدهند. خط قرمز فرضی گاهی تا نزدیکی زبان آنها پیشروی می کند و محصول 
کار بعضا چیزی غیراز یک گزارش خشک و بی روح نیست. هر کدام از گزارشگران ما 
دوست دارند صحبت هایی را انجام دهند که تا به حال هیچ گزارشگری انجام نداده است. 

برخی اوقات فکر می کنند تنها خودشان هستند که این اطلاعات را دارند.
محرومیت علیفر

در پی اشتباه فاحش علیرضا علیفر در گزارش بازی رئال مادرید و لوانته، شبکه ورزش 
سیما به منظور بررسی بیشتر درباره دلایل بروز این اشتباه، او را تا اطلاع ثانوی از گزارش 
مسابقات در این شبکه محروم کرد تا پس از بررسی بیشتر موضوع، مدت زمان قطعی 
محرومیت علیفر را اعلام نماید. این تصمیم کم سابقه و علنی در حالی گرفته شده که 
رسانه ملی نسبت به اشتباهات پرشمار جواد خیابانی، محمد سیانکی و بعضاً پیمان 
یوسفی و دیگر گزارشگران شبکه ورزش و شبکه سه تاکنون هیچ واکنشی نشان نداده 
است؛ هر چند اشتباهات گوناگون خیابانی که در بسیاری از گزارش های او یافت 

می شود، هیچ گاه به این حد شگفت انگیز نبوده اند.
جای خالی عادل و مزدک

تفاوت میان گزارشگران در ارائه گزارش های ورزشی زیاد است. گزارشگرانی مثل عادل 
فردوسی پور و مزدک میرزایی که به زبان انگلیسی اشراف دارند و معلومات شان نیز به روز 
بود، گزارش های خوبی از مسابقات می دادند، ناگهانی محو شدند. نوع گزارش های 
عادل و مزدک بیانگر این بود که به برنامه گزارشگران خارجی خوب گوش می دادند و 

خیلی خوب می دانستند باید در کجا صدایشان اوج داشته باشد و در کجا فرود.
ارکان مهم

آنها از تکیه کلام ها به موقع استفاده می کردند. بینندگان تلویزیونی هم به صدای خوب 
آنها عادت کرده بودند؛ مسلماً وقتی گزارشگری گزارش خوبی ارائه نمی دهد، بیننده هم 
زیاد تمایل به شنیدن گزارش های او به دلیل به روز نبودن اطلاعات اش ندارد. متاسفانه 
بعضی گزارشگران گاف های بزرگی می دهند که قابل تحمل نیست و از طرفی باعث 
دلسردی بینندگان تلویزیونی از لذت بردن بازی می شوند. گزارشگری فوتبال یکی از 

ارکان مهم در القای جنبه های خوب یا بد یک مسابقه است و نقشی تعیین کننده در 
رونمایی یک بازی برای میلیون ها بیننده تلویزیونی یا شنونده رادیویی دارد.

بازیکنان میکرفون به دست شوند!
در خیلی از کشورهای صاحب فوتبال بازیکن هایی پس از آویختن کفش ها، میکروفون 
در دست گرفته و تبدیل به گزارشگر فوتبال یا چهره تلویزیونی در برنامه های ورزشی 
می شوند و یا به تحلیل فنی مسابقات علاقه داشته و این مسیر را برمی گزینند. اگر ما نیز 
به این سمت و سو برویم صاحب گزارشگران قابلی خواهیم شد تا دیگر شاهد اشتباهاتی  
از قبیل امیر دولاب، سیدجلال حسینی و ... نباشیم. شاید گری لینه کر مشهورترین 
نمونه از این بازیکن ها باشد، اما حتماً نام اندی گری را شنیده اید، یکی از معروف ترین 
گزارشگرهای فوتبال که صدایش نه تنها در پخش زنده بازی ها بلکه در بازی های رایانه ای 

فوتبال نیز مورد استفاده قرار می گیرد.
بهترین مفسر فوتبال

اندی گری یک گزارشگر درجه یک محسوب شده و همواره در قله قرار داشته است. 
او را بهترین مفسر فوتبال در بریتانیا می دانند و زوج مارتین تایلر – اندی گری بهترین 
زوج گزارشگری فوتبال برای انگلیسی زبان ها محسوب می شوند. نفراتی مانند؛ تروور 
بروکینگ، کریگ برلی، آلن هانسن، گری نویل، مایکل اوون، باب ویلسون، رابی سویج، 
اندی تاونزند، نایال کوئین، مارک لاورنسون، جیمی هیل، جیمی ردنپ، آلن شیرر، دیوید 
جیمز، مارتین کیون، استیو مک منمن، روی کین، کریس وادل، تیری آنری، پت نوین، 
ریو فردیناند، لی دیکسون، نایجل وینتربرن، ری ویلکینز، کوبی جونز، اریک وینالدا، ایان 
رایت، تروور فرانسیس، اندی هینچکلیف، شاکا هیسلاپ، گرام سونس، فیل تامسون، 
کوین کیگان، جان بارنز، کوین کیلبین، گرام لوسو، دنی میلز، دیوید پلیت، برایان مک 

براید، دین استوریج، آلن اسمیث، رابی فاولر و جیمی کرگر هستند.
برخی هم اعتقاد دارند که چهره هایی مثل جوی بارتون، ونسان کمپانی، خوان ماتا، 
پیتر چک، آسمیر بگوویچ، تیم هاوارد، برد فریدل و جاناتان والترز به علت درک بالای 
فوتبالی، فن بیان قوی و خوش قلم بودن از شانس زیادی برای ورود به این عرصه 
برخوردارند. امید است ما نیز به این موضوع حرفه ای بیندیشیم تا بتوانیم با این راهکار 

شاهد گزارشگران توانمندی در شبکه های تلویزیونی خود باشیم.

گزارشگری فوتبال اصلا کار ساده ای نیست 

گزارشگران توانمند، نیاز فوتبال در رسانه ملی
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طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضائیه در حالی از سوی هیات رئیسه مجلس 
شورای اسلامی اعلام وصول شده که موافقان و مخالفان از زوایای مختلفی به آن نگاه 
می کنند حال باید دید نمایندگان به قضایی بودن ماهیت اجرای احکام زندانیان رای 

می دهند یا شیشه ای شدن دیوارها. 
طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضاییه و الحاق آن به وزارت کشور در جلسه 
علنی روز سه شنبه- دوازدهم شهریور- مجلس شورای اسلامی به صورت عادی اعلام 
وصول شد؛ اصل این طرح چیست و با هدفی ارائه شده است، مخالفان و موافقان 
درباره آن چه می گویند؛ در صورت انتزاع آیا سازمان زندان ها به وزارت کشور الحاق 
می شود یا وزارت دادگستری؛ و نهایت این که آیا تصویب و تبدیل این طرح به قانون، 
اهداف مدنظر آن همچون نظارت بیشتر بر امور زندان ها و بهبود عملکرد آن، وجود 

تعارض صدور و اجرای احکام قضایی را محقق می کند یا نه.  
طرح انتزاع سازمان زندان از قوه قضاییه چه می گوید؟ 

طرح »انتزاع سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی از قوه قضاییه و الحاق 
آن به وزارت کشور« را »عبدالکریم حسین زاده« رئیس فراکسیون حقوق شهروندی با 
هدف »شفاف شدن عملکرد سازمان زندان ها و نظارت پذیر کردن« به مجلس ارائه 

کرده است.
در پیش درآمد این طرح آمده است: » اصلاح ساختار مدیریتی کشور در شرایط 
فعلی از الزامات اساسی بیان شده است و همین امر اهتمام تمامی کارگزاران نظام 
جمهوری اسلامی ایران را می طلبد. یکی از موارد حساس که ارتباط فراوانی با جایگاه 
حاکمیت قانون، حقوق شهروندی و نیز حقوق حاکمیت دارد وضعیت فعلی سازمان 

زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی می باشد«.
»گستردگی وظایف قوه قضاییه در شرایط کنونی« و نیز »تاکیدات تمام احکام 
شرعی و دینی بر لزوم رعایت حقوق ملت »از جمله مواردی بیان شده که »باید نسبت 
به آن حساسیت بیشتری داشت.« »لذا به منظور اثربخشی بیشتر دادگاه ها بر 
محکومان و با هدف لحاظ کردن حقوق حاکمیت و متهمان و همچنین امکان نظارت 
مستمر و شفاف بر حقوق شهروندان در زندان ها، پیشنهاد می شود آن سازمان از قوه 

قضاییه انتزاع و به وزارت کشور الحاق شود.«
بر اساس این طرح؛ سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی از قوه قضاییه 
انتزاع و با کلیه امکانات اعم از مالی، مادی نیروی انسانی و انتقال بودجه سالانه با 
وضعیت موجود بدون افزایش سطح و سقف مالی و تشکیلاتی به زیرمجموعه کشور 

الحاق می شود.
در صورت تصویب اصل این طرح و تبدیل آن به قانون؛ تمامی اختیارات، وظایف و 
مدیریت سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی از قوه قضاییه انتزاع و بر عهده 
وزارت کشور قرار می گیرد؛ رییس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی معاون 

وزیر کشور بوده و توسط شخص وزیر مشخص می شود.
 همچنین به منظور تامین اعتبارات سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی، 
ردیف اعتبار بودجه سالانه که در پیوست بودجه جاری هر ساله چاپ می شود، به سر 

جمع اعتبارات وزارت کشور اضافه می شود.
تصویب و تبدیل به قانون اصل طرح ارائه شده، وزارت کشور را موظف می کند ظرف 
مدت 2 ماه بعد از تصویب این قانون نسبت به تدوین آیین نامه اجرایی سازمان مذکور 
اقدام و به تصویب هیات وزیران رسانده و نیز وزارت کشور موظف است هر 6 ماه یک 
بار گزارش کامل عملکرد سازمان زندان ها و اقدامت تامینی و تربیتی را در صحن 

علنی قرائت کند.
انتزاع سازمان زندان ها از دستگاه قضا؛ رفع تعارض ها و تقویت نظارت

»بهرام پارسایی«، عضو فراکسیون حقوق شهروندی مجلس شورای اسلامی، در 
گفت و گو با ایرنا طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضاییه را امری معمول در تمام 

دنیا و زمینه ای برای نظارت مردم و مجلس شورای اسلامی بر امور زندان ها می داند.
وی با اشاره به تعارض موجود در روند کنونی داوری و صدور و اجرای حکم توسط 
یک دستگاه بیان می کند: بر مبنای رویه کنونی در کشور؛ قاضی حکمی را صادر 
می کند، شخصی زندانی می شود و باز هم شخص و دستگاهی که حکم را صادر 
کرده، می خواهد نظارت کند؛ این امر در فرایند نظارت بر زندان به نوعی تعارض 

ایجاد می کند.
این نماینده مجلس  این طرح را مطالبه عمومی مردم بیان می کند و می گوید: 
»مردم انتظار به حقی دارند که نظارت بر زندان ها بیشتر شود، یکی از ارکان نظارتی در 
این زمینه، مجلس شورای اسلامی و نمایندگان مردم هستند که با نظارت بر سازمان 
زندان ها، در راستای رعایت حقوق  مردم اقدام کنند؛ اگر سازمان زندان ها از قوه 
قضاییه مستقل و به وزارت کشور یا دادگستری الحاق شود، نظارت مجلس شورای 

اسلامی بر آن راحت تر صورت خواهد گرفت.
حجت الاسلام والمسلمین »مهدی شیخ« نیز در گفت و گو با خبرنگار پارلمانی 
ایرنا، این طرح را موجب تقویت امر نظارت بر سازمان زندان ها عنوان و اظهار می 
کند: طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضاییه را مثبت می بینم از آن جهت که 
قوه قضاییه نسبت به سازمان زندان ها مطالبه گر باشد و دستگاه های نظارتی دیگر 

همانند مجلس هم بتوانند بر عملکرد این سازمان نظارت داشته باشند.
نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی با اشاره به برخی اشکالات موجود در روند 
کنونی دستگاه قضا و سازمان زندان ها اشاره و بیان می کند: دستگاه هایی که وابسته 
به دستگاه بالاتری هستند، دستگاه بالاتر به جای نظارت دقیق تر از آن حمایت 
می کند و گاهی اوقات نیز دستگاه زیرمجموعه را مسئول کاستی های خود معرفی 

می کند، در خصوص سازمان زندان ها نیز این موضوع صدق می کند.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه امیدواریم رویه قوه 
قضاییه در آینده تغییر کند، بار دیگر یادآور می شود: در گذشته اگر نمایندگان مجلس 
می خواستند از یک زندان بازدید کنند، به آنها اجازه نمی دادند، این محدودیت حتی 
برای کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس نیز وجود داشت و باید روند طولانی برای 

عملی شدن این تقاضا طی می شد.
عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی ابراز امیدواری کرد که با رویکرد جدید 

در قوه قضاییه تحولات مثبت در این زمینه رخ دهد.
شفاف و شیشه ای شدن زندان ها

حسین زاده ارائه کننده طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضاییه  معتقد است که 
»شفاف و شیشه ای شدن سازمان زندان از اهداف طرح مذکور است؛ هر چه مردم 

بیشتر از وضعیت این سازمان آگاه باشند اعتماد آنان به حاکمیت افزایش مییابد.«
این نماینده مجلس شرایط برخی بازداشت شدگان و زندانیان و مطالبه خانواده های 
آنان و همچنین اشکالات موجود در فرایند نظارت بر زندان ها را یادآور شده و می گوید: 
در حال حاضر مجلس نمی تواند در مورد زندان ها کمترین نقشی ایفا کند زیرا به لحاظ 
قانونی امکان نظارت ندارد؛ ما باید این دیوارهای حائل را برداریم و به مردم اطمینان 
بدهیم که سازمان زندان ها تحت نظارت مجلس شورای اسلامی و دیگر دستگاه های 

ناظر است.
پارسایی نیز برخی کوتاهی ها در بازدید نمایندگان مجلس از زندان ها را در سال 
و  افتاد  اتفاق  زندان ها  در  اتفاقاتی  و می گوید: سال گذشته  یادآور شده  گذشته 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی از فراکسیون حقوق شهروندی و دیگر فراکسیون 
ها و کمیسیون های مختلف مجلس  خواستار بازدید از زندان ها شدند که این امر 
با تاخیر چند روزه صورت گرفت؛ در صورتی که مجلس شورای اسلامی باید اجازه 

داشته باشد که به نمایندگی از مردم از زندان ها بازدید و بر امور آنها نظارت کند.
این نماینده مجلس احقاق حقوق ضایع شده مردم را از مزیت های این طرح عنوان 
می کند »با تصویب و تبدیل این طرح با قانون و اجرای آن، به نوعی تعارض موجود 
در صدور و اجرای حکم به عنوان رویه معمول در دستگاه قضا مرتفع می شود؛ زیرا 
اگر حق و حقوقی در این میان ضایع شده باشد، احقاق آن کار سختی خواهد بود.«

مخالفان چه می گویند؟ 
»محمد کاظمی« عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی درباره 
طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضاییه و الحاق آن به وزارت کشورمی گوید: من با 
این طرح مخالفم، به نظرم اصلًا طرح صحیحی نیست و شورای نگهبان هم مطمئناً 

با آن مخالفت می کند.
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی می افزاید: عملًا سازمان زندان ها در 
اختیار قوه قضاییه بوده  است و باید زیر نظر قوه قضاییه باشد، چون یک نهاد قضایی 
است. علاوه بر این، وضعیت زندان ها با خارج شدن سازمان زندان ها از قوه قضاییه، 

بهبود پیدا نمی کند.
این نماینده مجلس وضعیت زندان ها را نتیجه مسائل و بحران های جامعه مانند 
بیکاری، تأخیر در ازدواج جوانان و ... بیان کرده و در عین حال بر لزوم نظارت پذیری 

سازمان زندان ها تاکید می کند.
 سازمان زندان ها باید نظارت پذیر شود

در حالی که برخی نمایندگان نظارت پذیری سازمان زندان ها را به واسطه زیر 
در  معتقد است:  دانند، کاظمی  برای مجلس سخت می  قوه قضاییه  مجموعه 
هرصورت باید سازمان زندان ها را نظارت پذیر کرد؛ کمیسیون اصل 90 که مسئولیت 
این حوزه را در اختیار دارد باید بتواند بر سازمان زندان ها نظارت کند؛ باید اختیارات 
این کمیسیون را با تصویب قانونی، زیاد کرد تا این کمیسیون بدون اجازه از نهادی، از 

زندان ها بازدید و بر آن نظارت کند.
»حسن نوروزی« سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به مخالفت اعضای کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس با طرح انتزاع، علت 
این امر را  بار قضایی سازمان زندان ها و زندانیان عنوان می کند. به گفته وی احکام 
زندانیان را قوه قضاییه تعیین می کند و این قضات هستند که حکم حبس می دهند 
و قاضی ناظر حاکم بر زندان است که تشخیص می دهد یک زندانی مشمول عفو یا 

دیگری مشمول تعلیق می شود یا نمی شود.  
وی بیان می کند: ممکن است یک زندانی حافظ قران یا در زندان نمازخوان شود 
و قاضی ناظر برای او مرخصی یا درخواست عفو در نظر بگیرد. به نظر می رسد اگر 
سازمان زندان ها زیر نظر نهاد، وزارتخانه و سازمانی غیر از قوه قضاییه برود، به مشکل 
خواهیم خورد؛   چون سازمان زندان ها فقط  بحث نگهداری یک زندان یا زندانی 
نیست که باید به او غذا بدهند و نگهبان بگذارند و یا وسایل نظافت و مراقبت از او را 

فراهم کنند.
یحیی کمالی پور نماینده جیرفت و عنبر آباد در مجلس شورای اسلامی نیز در 
مخالفت با این طرح بیان می کند: سنخیتی میان امورات زندانیان مانند آزادی، 
ملاقات، رسیدگی به پرونده و مرخصی آنها با وزارت کشور وجود ندارد؛ مشخص 
نیست افرادی که این طرح را تدوین کردند از چه منظری به این موضوع نگاه کرده اند 
زیرا 90 درصد ماهیت زندان ها قضایی بوده و کار سازمان زندان ها اجرایی و اداری 

نیست که به وزارت کشور الحاق شود.
در هر صورت طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضائیه به صورت عادی از سوی 
هیات رئیسه مجلس اعلام وصول شده است و با این روال بعید به نظر می رسد این 
طرح در دوره کنونی مجلس شورای اسلامی به سرانجام برسد. در عین حال می توان 
امیدوار بود در دوره جدید دستگاه قضا با ریاست حجت الاسلام و المسلمین رئیسی 
و با توجه به تغییر رویکردی که ایشان دارد،  به مطالبات افکار عمومی و نمایندگان برای 

نظارت بیشتر و موثرتر بر عملکرد سازمان زندان ها پاسخ دهد.

هدف بزرگی که ناکامان انتخابات گذشته در پی تحقق آن هستند

 رویای تشکیل مجلس »نو« بهانه
 تضعیف پاستور و بهارستان

تاکید بر تشکیل مجلسی نو، انقلابی و خالی از »این« و »آن« در موسم انتخابات از 
زبان برخی شخصیت های سیاسی و تریبون داران کشور گرچه سوژه طبیعی همین 
ایام است اما به نظر می رسد این بازار گرمی های انتخاباتی به بهانه ای برای تضعیف 

مجلس و تخریب  دولت تبدیل شده است. 
همزمان با نزدیک شدن به انتخابات مجلس در اسفندماه سال جاری، طرح های 
انتخاباتی جریان های سیاسی کشور در قالب کلماتی کهنه و ترکیباتی نو آشکار 
دو قطبی های  برای  مقدمه ای  در پشت ظاهر موجه خود  که  ترکیباتی  می شود. 
کاذب در کشور هستند. »اگر در انتخابات آینده جریان انقلابی و اسلامگرا نتواند به 
فهرست واحد برسد هیچ امیدی به پیروزی وجود ندارد«، »چه کسانی باید پاسخگوی 
نارسایی در کشور باشند، نیروهای انقلابی یا تکنوکرات ها و لیبرال ها؟ اگر مجلس 
انقلابی داشتیم از برجام خارج می شدیم«، »چند ماه دیگر انتخابات مجلس است 
و ما نیازمند مجلس نو هستیم.« »مجلس دهم نخواست که در راس امور باشد« 

»اصلاحات اقتصادی جرات می خواهد که نه مجلس دارد و نه دولت«
 این جملات نمونه هایی از اظهارنظرهای شخصیت های سیاسی است که از آن 
ها به عنوان لیدر یا رهبر یکی از جریان های سیاسی نام برده می شود. این جملات 
در حالی از تریبون های مختلف مطرح می شود که رهبر معظم انقلاب بارها و بارها 
درباره ایجاد دوقطبی هایی که فضای انتخابات و رقابت را مسموم و مردم را نسبت به 

مسئولان بدبین می کند، هشدار داده اند.
دوگانه سازی ها از مجلس انقلابی و غیرانقلابی، مسئول لیبرال و مسئول انقلابی 
و مجلس نو و مجلس کهنه درحالی این روزها شدت گرفته است که تمامی روسای 
جمهور پس از انقلاب با تایید شورای نگهبان، با رای اکثریت قاطع مردم و با تنفیذ 
رهبری در راس امور اجرایی قرار گرفته اند و نمایندگان مجلس هم پس از عبور از 
فیلترهای نظارت استصوابی شورای نگهبان در خانه ملت حاضر شده اند. هر دو قوه 
اجرایی و قانون گذار در کشور قانون اساسی را نصب العین اقدامات خود قرار داده اند 
و هرگونه تخلف و عدول از اصول جمهوری اسلامی از سوی دولت با واکنش مجلس و 
هرگونه مصوبه خلاف شرع و قانونی از سوی مجلس با نظارت مستقیم شورای نگهبان 
و مجمع تشخیص مصلحت نظام روبرو می شود. رهبر انقلاب هم بر اساس قانون امور 
هرسه قوه را مورد نظارت و ارزیابی قرار می دهند. در چنین شرایطی سخن گفتن از 
مجلسی نو از نوع انقلابی چندان منطقی به نظر نمی رسد و تنها می تواند مصرف 

انتخاباتی داشته باشد.
اگر تاکنون انتقاد از عملکرد مجلس و دولت محدود به رسانه های جریان رقیب و 
برخی شخصیت های حزبی و جناحی بود اما به این دسته، مسئولان فراجناحی 
و فراقوه ای و نیز تریبون ها و سایت های رسمی هم به این دسته اضافه شده اند و 
اظهارات تریبون ها و تریبون داران رسمی علیه نهادهای رسمی، موضوع عجیبی 
است که در هفته های گذشته رخ نشان داده است. تریبون داران انتخاباتیِ امروز 
گرچه تعریف مشخصی از انقلاب، انقلابی گری و مسئول انقلابی ارائه نمی دهند اما 
مصرانه خواستار اقدامات انقلابی هستند. منابر عزاداری ها در دهه اول محرم، پیش 
خطبه های نماز جمعه  برخی پایگاه های اطلاع رسانی رسمی کشور و رسانه های 
جریان اصولگرا این روزها در راس انتقادات و هجمه ها علیه دولت و مجلس هستند، 

دو نهادی که طی دو سال آینده، انتخابات سرنوشت سازی در پیش دارند.
با این هجمه از تضعیف ها که در فاصله 6 ماه مانده تا انتخابات مجلس یازدهم شدت 
گرفته است می توان به ناظران، تحلیلگران، مردم و افکار عمومی حق داد که ناکارآمد 
جلوه دادن منتخبان ملت در مجلس و دولت را از سوی رقبای سیاسی و جناحی در 
حد میتینگ های تبلیغاتی تصور کنند. اینکه چنین ناکارامدسازی هایی چرا در کلام 
برخی مسوولان و مقامات و تریبون های رسمی کشور علیه نهادهای رسمی گفته و 

منتشر می شود همچنان علامت سوال بوده و در تضاد با منافع ملی است.
البته عجیب این  شکایت از دوقطبی های خودساخته هم دیگر نکته جالب و 
روزهاست. در سخنان انتخاباتی برخی شخصیت های سیاسی انتقاد مداوم از دو 
قطبی کردن جامعه جایگاه خاصی دارد در حالی که این افراد خود انواع دوگانه ها را در 
کشور ایجاد کرده و بر آن اصرار می وزرند. همزمان با دو دسته کردن انقلابی و لیبرال 
یا نو و کهنه این گروه از رئیس جمهوری و دولت؛ از مجلس و نمایندگان و شماری از 
چهره های سیاسی حزب رقیب می خواهند که دوقطبی های کاذب نسازند و حافظ 

وحدت در کشور باشند.
تضعیف دولت و توهین به نمایندگان ملت در شرایطی که این دو در خط نخست 
مبارزه با تروریسم اقتصادی و ایران هراسی های آمریکا و کشورهای منطقه قرار دارند 
در تضاد کامل با منافع ملی است حتی اگر با اهداف انقلابی و نیت تاثیرگذاری بر 

مردم باشد.
تبلیغات انتخاباتی و مانیفست های مخصوص این دوران نباید در تضاد با منفعت 
عمومی کشور و در راستای تضعیف نهادهای رسمی صورت گیرد. این نوع هجمه ها 
علیه منتخبان مردم از سوی همان مردم شناسایی می شوند و تجربه سیاسی نشان 

می دهد چندان هم مورد استقبال قرار نمی گیرد.
به نظر می رسد رویای فتح بهارستان در سال جاری و فتح پاستور در 1400 برای 
ناکامان انتخابات گذشته چنان هدف بزرگی است که هر وسیله ای را برای دست 
یافتن به آن توجیه می کنند. در برخورد با دموکراسی بخشی از آن را که برگزاری 
انتخابات است می پذیرند اما بخش دیگر را که حضور جریان رقیب است خوش نمی 
دارند، برای رسیدن به وحدت کلمه راه درازی در پیش دارند اما تفرقه میان خود را 
فرافکنی می کنند، گروهی که کانون طرح های انتخاباتی خود را تخریب جریان رقیب 
قرار داده اند اما دم از وحدت می زنند و در نهایت منتظرند با چنین استراتژی هایی 
مورد تایید مردم قرار گیرند و پیروز میدان شوند. در چنین شرایطی باید منتظر ماند دید 

روش آن ها از سوی مردم مورد قبول واقع می شود یا نه؟

آیت الله موحدی کرمانی: 

گول شعارها را در انتخابات نخورید
 امام جمعه موقت تهران گفت: فصل انتخابات نزدیک است مواظب باشید، چرا 
که همه به میدان می آیند و ادعا می کنند و شعار می دهند که چنان و چنین و فلان 

می کنیم؛ بنابر این گول شعارها را در انتخابات نخورید. 
آیت الله »محمدعلی موحدی کرمانی« در خطبه نماز جمعه تهران که در دانشگاه 
تهران برگزار شدبا اشاره به نزدیکی فصل انتخابات تاکید کرد: در فصل انتخابات 
مواظب باشید، چرا که  همه به میدان می آیند، همه ادعا می کنند و شعار می دهند 
که چنان و چنین و فلان می کنیم، گول شعارها را در انتخابات نخورید و خود طرف 
را بشناسید و اگر مطمئن شدید که آدم راستگو ، پاک دست و امینی است به آن رای 
دهید، این دانه دانه رای ها جواب دارد بنابراین باید مواظب کیدهای مخفی منافقین 

باشید.
برخورد قاطع با دزدان بیت المال ستودنی است 

امام جمعه موقت تهران در خطبه اول نماز جمعه نیز گفت: رئیس قوه قضائیه با 
گرفتن مچ دزدان بیت المال، قاطعانه با آنان برخورد می کند که امیدواریم خداوند برای 

ادامه این موضوع یاریش کند.
آیت الله موحدی کرمانی با بیان این که یاد خداوند دل ها را نورانی و سیقلی می  
کند و آنان که از یاد خدا غافل می شوند مورد حمله شیطان قرار می گیرند، افزود: ما 
باید عملکرد خود را مرور کنیم تا یادمان بیاید چرا به پدر و مادر بی احترامی کرده ایم 
چرا ناله مظلومی را شنیدیم و پاسخ ندادیم و فریادرسی نکردیم، چرا انقلابی که انقدر 

شهید داد و می دهد را به بازی گرفتیم وچرا با خون شهدا بازی می کنیم.
وی اظهارداشت: مسئولان ما از خود بپرسند با بیت المال چه کرده اند؟ آیا به همان 
اندازه که حقوق برداشتند به همان اندازه برای مردم کار انجام داده اند؟موحدی 
کرمانی اضافه کرد: آیا مسئولان ما می دانند ناله مظلومین و درد مردم ما چیست، هر 

مسئولی از خود سوال کند اگر دید اشتباه کرده است، از این راه بازگردد.
وی می گوید: هر که اشتباه کرد انقدر ناله یارب یارب سردهد شاید خداوند به دادش 

برسد.
امام جمعه موقت تهران در ادامه هفته دفاع مقدس و اهمیت توجه به مساله دفاع 
اشاره کرد و گفت: اگر دفاع نکنید دیگر نه مسجد و نه رافت و نه عبادت ندارید. هیچ 

چیز برایتان نمی گذارند. اگر مردم دفاع نکنند به تعبیر قرآن زمین فاسد می شود. 
موحدی کرمانی با بیان این که کسانی که از دین، عصمت و امانت دفاع می کنند 
خدا حفظشان کند یادآور شد: دفاع میدان های مختلفی دارد که گاهی جنگ در 

میدان رزم و دفاع رزمی است و گاهی جنگ نیست و مشکل فرهنگی است.
وی اضافه کرد: فکر نمی کنید فرهنگ غربی می خواهد اسلام و دین را از ما بگیرد؟ 
احساس نمی کنید؟ وضع عفاف و حجاب نگاه کنید چگونه است؟ اگر کسی بخواهد 
امر به معروف و نهی از منکر کند چگونه با او برخورد می کنند؟ از فرهنگ دین و عاشورا 

دفاع کنید، شهید مطهری یک مدافع قوی فرهنگی بود.

موافقان و مخالفان طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضائیه چه می گویند

شیشه ای شدن دیوارها یا قضایی بودن ماهیت زندان ها

از  نوعی  برخی  است:  معتقد  اصولگرا  سیاسی  فعال  یک 
دوقطبی سازی کاذب را دنبال می کنند که می تواند به ایجاد 
نوعی آپارتاید و نژادپرستی سیاسی منجر شود که امری بسیار 

خطرناک است.
حسین کنعانی مقدم در پاسخ به سوالی درباره تلاش برخی 
در  جعلی  و  کاذب  دوقطبی  ایجاد  برای  سیاسی  جریانات 
ماه های باقیمانده تا انتخابات مجلس، به خبرآنلاین گفت: 
دوقطبی در قاعده های سیاسی دارای چند معنا است؛ زمانی 
یک دو قطبی ایدئولوژیک شکل می گیرد، در این شرایط یک 
طرف خود را برحق می داند و طرف مقابل را باطل. این شکل 
از دوقطبی بسیار برای جامعه مضر است و شکاف های عمیق 

سیاسی و اجتماعی را درپی خواهد داشت.
در سیاست چند قطبی، راه تنفس برای همه سلایق 

سیاسی باز می شود
وی افزود: این نوع نگاه نسبت به مسائل جامعه ایراد دارد 

و ما باید به دنبال تکثرگرایی در فهم و اندیشه های سیاسی و 
اجتماعی باشیم. در رابطه با دوقطبی جناحی و سیاسی نیز 
باید گفت که این روند در برخی کشورها مثبت و در برخی دیگر 
منفی است. برای نمونه در ایران اگر بخواهیم بگوییم که فقط 
اصلاح طلب و اصولگرا حق ظهور و بروز را دارند غلط است. باید 
دو قطبی سیاسی را کنار بگذاریم و یک سیاست  چند بعدی را 

کلید بزنیم. تا راه تنفس سیاسی برای همه سلایق باز شود.
نباید مردم را مجبور کرد بین سیاه و سفید دست به 

انتخاب بزنند
عضو جبهه ایستادگی گفت: دوقطبی دیگری نیز مطرح 
کشور  یک  در  می توانند  جناح  دو  فقط  که  معنا  بدان  است 
حاکمیت داشته باشند که البته به آن ایراد وارد است. اینکه 
انحصار قدرت را در اختیار دو جناح قرار بدهیم تا به نوبت بر 
مسند قرار بگیرند و مردم تنها مجبور باشند بین سیاه و سفید 
انتخاب کنند و دیگر طیف ها جایگاهی در سپهر سیاسی کشور 

نداشته باشند، رویکرد و تفکر سیاسی اشتباهی است.
کنعانی مقدم با بیان اینکه نوع دیگر دوقطبی بدان معنا است 
که ما در رابطه با مسائل حکومتی اینگونه فکر کنیم که یک سری 
حاکم و عده ای دیگر نیز محکوم هستند، خاطرنشان کرد: این 
نیز بینش غلطی است. اینکه فکر کنیم یک طرف به قدرت 
برسد حاکم است و دیگران محکوم امری ناپسند است. درحالی 
که دموکراسی بیشتر توجه خود را معطوف به اقلیت می کند. در 
مواردی نیز برخی می کوشند تا در رابطه با مسائل فرهنگی و 
اجتماعی طوری رفتار کنیم که هرکس که با ما همراهی می کند 

بر حق است و هرکس نیست بد است.
برخی از دوقطبی ها به آپارتاید سیاسی منتهی 

می شوند
این فعال سیاسی اصولگرا درباره اظهارات اخیر یکی از چهره 
های اصولگرا که از واژه های اسلام گرا و غیراسلام گرا نام برده 
بود، و تاثیر آن در دوقطبی سازی در فضای سیاسی کشور، 
گفت:در ایران اگر بخواهیم این نوع تفکر را در حقوق شهروندی 
که  افرادی  آن  بگوییم  یعنی  است،  غلط  کنیم  پیاده سازی 
مسلمان هستند دارای حق شهروندی هستند و دیگران چنین 
حق ندارند. با این حال در بحث حقوق شهروندی اصل انسان 
بودن مهم است. این نوع تفکر و دوقطبی سازی ممکن است 
منجر به ایجاد نوعی آپارتاید و نژادپرستی سیاسی شود که امری 

بسیار خطرناک است. ترامپ نیز همین را می گوید.
فردگرایی بلای جان انتخابات است

کنعانی مقدم در پاسخ به این سوال که »چرا افراطیون هیچ گاه 
تمایلی به ارائه یک برنامه مشخص و مدون انتخاباتی ندارد و تنها 
به طرح شعارهای تفرقه افکن و رادیکال متوسل می شوند؟«، 
اظهار داشت: مشکل ما آن است که در کشور ما فردمحوری 

اصل قرار گرفته است نه نظام حزبی. شخص محوری آپارتاید را 
به همراه خود دارد و همیشه اشخاص هستند که با کاریزمایی 
که می توانند برای خود دست و پا کنند تصمیم گیری می کنند 
و هر روز نیز تصمیم جدیدی را اتخاذ می کنند، لذا ساختار 
سیاسی که بتواند براساس برنامه ریزی حرکت کند در آن ها 
با استبداد  بنابراین شخص محوری همراه  ایجاد نمی شود. 
است. کار جمعی می تواند برنامه محوری داشته باشد. بنابراین 
به دلیل اینکه در انتخابات ما همیشه افراد محور قرار می گیرند 

نه برنامه ها با مشکلات متعددی روبه رو بوده ایم.
 افراطیونی که کاسه داغ تر از آش شده اند

این چهره سیاسی اصولگرا با اشاره به بیانات مقام رهبری 
درباره ضرورت حفظ وحدت و پرهیز از تفرقه خصوصا در مقابل 
دشمن خارجی، گفت: ما در فرهنگ اسلامی خود که فرهنگ 
عاشورا است افرادی را سراغ داریم که بواسطه همین تندروی ها 
اکرم)ص( ضربه  پیامبر  به  و هم  به ولایت  تفرقه افکنی هم  و 
زده اند. این افراد به دنبال آن هستند تا از رهبری جلوتر حرکت 
کنند و به عبارتی مقامات را طوری مورد خطاب قرار بدهند که 
باید از این افراد تبعیت کنند، این افراد همیشه مشکل آفرین 
بوده اند. ابولوبابه زمانی که طایفه یهودی بنی قریضه را در مدینه 
محاصره می کند به آن ها می گوید که پیامبر می خواهد گردن 
همه شما را قطع کند.همین امر موجب می شود که تسلیم 
نشوند و تا آخرین نفر بجنگند . از همین رو پیامبر نیز ابولوبابه 
را مورد نهیب قرار می دهند و سرزنش می کنند. او نیز خود را به 
ستون توبه می بندد. این افراطی گری ها برخی اوقات دوستی 
خاله خرسه است و به نظام آسیب می زند. باید تعادل در رفتار 
سیاسی مورد توجه قرار بگیرد و از رهبری سبقت نگیریم. نباید 

کاسه داغ تر از آش شد.

حسین کنعانی مقدم مطرح کرد

دوقطبی های کاذب در مسیر آپارتاید سیاسی
فردگرایی بلای جان انتخابات است

سفیر سابق ایران در افغانستان می گوید: مولفه کلیدی گمشده در مذاکرات آمریکا – 
طالبان، دولت و ملت افغانستان بود و این عاملی است که با ناقص ماندن گفت و گو ها، 

طالبان را به کشورهای همسایه سرازیر می کند. 
ابوالفضل ظهره وند در مورد سفر هیاتی از گروه طالبان به ایران اظهار داشت:بنده طالبان 
را به عنوان یک گروه می شناسم نه نماینده یا سخنگوی مردم افغانستان، این جریانی است 
که از نظر مذهبی و قومی مشخص است و تفکری را نمایندگی می کند.  طالبان با ورود به 
تهران  و حرکت  به سمت کشورهای پیرامونی مطالبی را مطرح می کند شنیدن نظرات آنان 
و انعکاس و انتقال مواضع این گروه برای کشورمان امر طبیعی است. در گذشته مذاکراتی 
با تهران داشته و در آینده نیز ممکن است این مذاکرات انجام شود. ایران ملاحظات و توصیه 
های درمورد مسایل منطقه ای و افغانستان دارد که مواضع خود را اعلام می کند. این گروه، 
طالبان است که یا  به خوبی توصیه های تهران را در تصمیم گیری و معادلات خود لحاظ می 

کنند و یا با ادامه مسیر سیاست های خود، اهدافش را دنبال می کند.
سفیر سابق ایران در افغانستان اظهار داشت: دولت کنونی افغانستان  منتخب مردم 
این کشور است. درمذاکرات انجام شده آمریکا و طالبان مولفه کلیدی مساله دولت و ملت 
افغانستان بود که چندان مورد توجه قرار نگرفت و عامل مهم ناقص ماندن این گفت و گو 
ها شد. در گفت و گوهای صلح آمریکا و طالبان موضوع مذاکرات از خود مذاکرات مهم تر 
بود. مذاکره ابزار است. آنچه مهم تر است و دارای اهمیت، دستور کار مذاکره است. برای 
سرنوشت  آینده ملت افغانستان آمریکا و طالبان  صلاحیت تصمیم گیری نداشته و ندارند.

 مذاکرات صلح در افغانستان باید در چارچوب مذاکرات بین الافغانی  و حتما  با حضور 

دولت افغانستان برگزار شود. فرآیند طی شده در این گفت و گو ها از ابتدا ناقص بوده است و 
نتیجه این فرآیند واکنش »دونالد ترامپ« بعد از چند دور مذاکره انجام شده است. اقدامات 
انجام شده طالبان در خشونت های اخیر چهره آنان را همچون گذشته بیش از پیش خدشه 
دار می کند. بمب گذاری، تلفات غیر نظامیان راهکار طالبان برای بدست آوردن قدرت از 
طریق  زور است و این شیوه حکومت داری نیست. طالبان کلیتی از جامعه افغانستان و 
حتی قوم  پشتون ندارد. این جریان باید خود را در چارچوب مذاکراتی که با دولت و سایر 
گروه های افغانی انجام می دهد متعهد بداند و برای استقرار صلح و امنیت پایدار، چاره 

اندیشی کند.
ظهره وند در ادامه بیان داشت: در کنفرانس »بن« فرایند تصمیم بین الافغانی بود و 
اکنون این جریان بین الافغانی در کابل جریان دارد و ساختاری است که مورد تایید مردم  
افغانستان بوده است. ششم مهر ماه انتخابات ریاست جمهوری افغانستان برگزار  می شود. 
صندوق رای می تواند سمت و سوی آینده تحولات  این کشور و نقشی جریان ها وگروه ها 

در تحولات سیاسی آینده افغانستان را تعیین کند.
نقش آمریکا در بی ثباتی افغانستان

این کارشناس مسایل بین الملل با توجه به نقش آمریکا در تحولات کنونی افغانستان بیان 
داشت:آمریکا در توافق با دولت افغانستان پذیرفته است که به عنوان یکی از نیروهای حافظ 
در کنفرانس »بن« در روند دولت سازی و تامین امنیت پایدار در این کشور نقش عمده را 
ایفا کند. اکنون این سوال مطرح می شود  که در طول این چند سال آمریکا چه نقشی در 
روند تحولات صلح ایفا کرده است. چرا در این مسیر بیرون از اراده دولت ومذاکرات پنهان 

انجام داد؟
وی خاطر نشان کرد: خرداد ماه دولت »اشرف غنی« به پایان دوران ریاست جمهوری 
خود رسید. ششم مهر ماه  انتخابات ریاست جمهوری افغانستان برگزار می شود. توافق 
نیم بند و ناتمام با گروه طالبان برای برگزاری انتخابات چه راهکاری رابرای تضمین صلح در 
این کشور دنبال به همراه دارد؟ این بازی بی ثباتی در افغانستان از سوی امریکاهای ها با 

فریب کاری شکل گرفت طالبان  نیز که به این مذاکرات دل بسته بود امیدش بر باد رفت.
 ششم مهر ماه انتخابات ریاست جمهوری افغانستان با حضور 18 نامزد برگزار می شود. 
نامزدهای انتخاباتی چندان تحرک و تبلیغات نداشته اند. بودجه، امنیت انتخابات و مسیر 
آینده در این کشور مشخص نیست. آمریکایی ها باید در این زمینه پاسخگو باشند. امریکا 
در مذاکرتی با طالبان  نوعی مشروعیت به این گروه داد. در ابتدا به بهانه حضور طالبان به 
افغانستان حمله کرد و  با کشتن هزار نفر انسان بی گناه ساختار افغانستان را نابود کرد و 
سپس با این گروه که  از نظر آمریکا تهدید بزرگی برای منطقه بود وارد مذاکره شد. امریکا 
صلاحیت مذاکره را ندارد چون  در مورد افغانستان بد عهد است و این کشور را به تباهی 
کشانده است.  ظهره وند در ادامه بیان داشت: هیات طالبان در سفر به ایران برای تسریع 
روند صلح در افغانستان باید به توصیه های ایران توجه  جدی نماید و مسلما کشور ما 
خواهان صلح و ثبات در این کشور مسلمان همسایه است. کلیت افغانستان  و به ادعای 
آنان تامین امنیت این کشور در کنترل امریکا می باشد و با حضور اشغالگران آمریکایی دولت 
اشرف غنی تضعیف شده است و معلوم نیست گروه طالبان   راچه کسانی  در این کشور 

نمایندگی می کند.

سفیر سابق ایران در افغانستان  مطرح کرد

سیاست سر در گم طالبان؛ ایران یا آمریکا



استاندارقم گفت: باید پروژه های استان اولویت بندی 
برداری  بهره  به  اندکی  اعتبار  با  که  پروژه هایی  و  شود 

می رسند مورد بررسی قرار گیرند.
بهرام سرمست قبل از ظهر پنج شنبه در جلسه شورای 
برنامه ریزی و توسعه استان قم که در محل سالن امام 
جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، با اشاره به بهره گیری 
از ظرفیت های نمایندگان مجلس، افزود: برای پیگیری 
پروژه ها از ظرفیت نمایندگان مجلس  و وزیران استفاده 
می کنیم تا برحسب اولویت بندی پروژه های مهم تر بررسی 
و مورد بهره برداری قرار گیرد و منابع مالی این پروژه ها با 
پیگیری نمایندگان مجلس از اعتبارات استانی و یا ملی 

اختصاص یابد.
وی بیان کرد: مدیریت استان برای بحث های مشاوره 
و مشورتی نمایندگان خود در مسیر برنامه ریزی و توسعه 
استان استقبال می کند ولی این مشورت ها در مداخله 
در زمینه اجرای سیاست های کلان پذیرفتنی نیست و 
پاسخگویی به مردم و نمایندگان مردم در مجلس شورای 

اسلامی وظیفه همه مدیران اجرایی و استانی است.
به گفته استاندار قم، باید همه دغدغه ها و مشکلات در 
کارگروه های مربوطه مشخص تا خروجی جلسه مطلوب 

باشد تا در زمینه تامین اعتبار این پروژه ها چه استانی و 
چه ملی از بودجه بحث و پروژه و طرحی بدون منابع مالی 

نیمه تمام نماند.
وضعیت اجرای طرح های راه سازی قم

 مطلوب نیست
نیز در  نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی   
این جلسه  با نامطلوب دانستن نحوه اجرای طرح های 
راه سازی استان گفت: تاخیر در اجرای این طرح ها از 
معضلات اصلی قم در رفع نقاط حادثه خیز و تکمیل و 

تعریض مسیرهای دسترسی است. 
طرح های  از  برخی  افزود:  فراهانی  امیرآبادی  احمد 
مربوط به راه سازی استان باگذشت 9 سال همچنان راکد 

بوده و به مرحله بهره برداری نرسیده است.
وی تصریح کرد: پل قلعه سنگی، تاج خاتون و تقاطع 
ونارچ ازجمله طرح های راه استان بوده که به رغم اینکه 
همچنان  اما  ندارد  نقدی  اعتبارات  به  چندانی  نیاز 

بلاتکلیف است.
اختیار  در  طرح ها  این  درصورتی که  کرد:  اضافه  وی 
بخش خصوصی یا نهادهای دولتی دیگری بود در بازه 

زمانی کوتاه تری به سرانجام می رسید.

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی در بخش 
برای کاهش  از سخنان خود خاطرنشان کرد:  دیگری 
تصمیمات  فرسوده  بافت های  مشکلات  از  بخشی 
این  از  برق  دکل های  جمع آوری  با  رابطه  در  مقدماتی 

بافت ها انجام گرفته است.
قم،  فرسوده  بافت های  احیای  برای  کرد:  بیان  وی 
کمیته مردمی با حضور فعالان اجتماعی تشکیل شده که 
متشکل از جمعی از مهندسان، متخصصان و همچنین 
طلاب است. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
احیای  مردمی  کمیته  ظرفیت  و  توان  از  باید  گفت: 
بافت های فرسوده برای بهسازی و بازآفرینی بافت های 

ناکارآمد شهری استفاده شود.
خانگی  مشاغل  عملکرد  به  اشاره  با  امیرآبادی 
مشاغل  نوع   400 گفت:  نیز  مشورتی  کارگروه های 
خانگی متنوع در حوزه های مختلف در این کارگروه ها 

شناسایی شده است.
بررسی اعتبارات ملی متمرکز استان قم

مدیرکل اداره راه و شهرسازی قم نیز در این جلسه گفت: 
13 میلیارد تومان از محل اعتبارات ملی متمرکز برای 5 
بیشترین  دارای  استان  خیز  حادثه  نقاط  حذف  طرح 
اعتبارات است؛ هم چنین برای تکمیل راه های روستایی 
فاقد 20 خانوار که فاقد آسفالت هستند 1 میلیارد و 300 

میلیون ریال هزینه شده است.
حسن صبوری افزود: برای سکونت گاه های غیر رسمی 
هم 190 میلیون تومان اعتبار و کمربند قم هزار میلیارد 
ریال اعتبار در نظر گرفته شده است که برای این پروژه 
با یک سرمایه گذار مشورت شده و در مرحله اخذ مجوز 

سرمایه گذاری است.
وی افزود: برای طرح های بازآفرینی شهری هم 3 هزار 
و 700 میلیارد ریال اختصاص یافت که 20 درصد آن به 

شرکت بازآفرینی اختصاص یافته است.
برای  کرد:  اظهار  قم  شهرسازی  و  راه  اداره  مدیرکل 
مطالعه ضلع شرقی حرم مطهر هم 50 میلیون تومان 
تنها برای امر بهسازی اختصاص یافته است در حالی که 
برای حاشیه کلان شهرهای مذهبی اعتباری بالغ بر 100 

میلیون ریال اختصاص بافته است. 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم اعلام کرد

تسهیل صدور پروانه ساختمانی با پذیرش 
امضای الکترونیکی مهندسان

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: به رسمیت شناخته شدن 
امضای الکترونیکی مهندسان در شهرداری قم، روند صدور پروانه ساختمانی 
را تسهیل می کند و زمان صدور پروانه را کاهش می دهد. غلامرضا جانقربان 
با اشاره به همکاری شهرداری قم با سازمان نظام مهندسی، اظهار کرد: این 
سازمان جزو اجزای مهم در صدور پروانه ساختمان است و سازمان در انتخاب 
مهندسین ناظر، مهندسین طراح، طراحی نقشه های ساختمانی و بررسی 
آن ها و نظارت بر ساخت وسازها بخشی از فرآیند صدور پروانه های ساخت 
داد: در شهرداری  ادامه  قم  و معماری شهرداری  معاون شهرسازی  است. 
قم جلسات متعددی را با سازمان نظام مهندسی استان قم برگزار کردیم و 
هم افزایی و هم پوشانی خوبی با یکدیگر داریم، شهرداری با سازمان نظام 
مهندسی دارای تفاهم نامه ای هست تا این سازمان بخشی از فرآیند صدور 
پروانه را با شهرداری همسان سازی کند و تاکنون 80 درصد این همسان سازی 
صورت گرفته است. جانقربان افزود: صدور دستور نقشه به صورت الکترونیکی 
است و سازمان نظام مهندسی نرم افزاری در این خصوص تهیه کرد، برای 
صدور یک پروانه ساختمانی باید 7 مهندس در بخش هایی همچون طراحی، 
مکانیک، الکترویکال، ناظر و محاسب به صورت حضوری می آمدند و پروانه را 
امضا می کرد تا پروانه صادر شود، این کار برای مهندسان سخت بود و جمع 
کردن امضا برای مردم طول می کشید، براساس تفاهم نامه با سازمان نظام 
مهندسی، مهرهای مهندسان جمع شد و رمزی به آن ها داده شد تا امضا را به 
صورت الکترونیکی در باکس خود انجام بدهند. وی با اشاره به نتایج مثبت به 
رسمیت شناخته شدن امضای الکترونیکی مهندسان در شهرداری قم، اظهار 
کرد: این کار روند صدور پروانه ساختمانی را تسهیل می کند و زمان صدور پروانه 
را کاهش می دهد. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
زمانی که یک پروانه ساختمانی صادر می شود، ناظران باید هفت مرحله به 
شهرداری گزارش کنند، تا پیش از سال 1397 باید این گزارش ها به صورت 
به  نیازی  دیگر  اکنون  اما  داده می شد،  مناطق  به شهرداری های  فیزیکی 
حضور فیزیکی مهندسان ناظر در شهرداری نیست و این گزارش ها به صورت 
الکترونیکی به شهرداری های مناطق ارسال و ثبت می شود و این کار به صورت 

قانونمند است.
 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

روگذر تقاطع ولیعصر)عج( اواخر مهرماه 
بازگشایی می شود

تقاطع  روگذر  مسیر  بازگشایی  از  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
ولیعصر)عج( از اواخر مهرماه امسال خبر داد. علیرضا قاری قرآن بابیان اینکه 
این پروژه در حال حاضر از پیشرفت مناسبی برخوردار است، اظهار داشت: 
بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته مسیر روگذر این تقاطع از اواخر مهرماه و یا 
نهایت ابتدای آبان ماه امسال به بهره برداری می رسد و تردد در آن امکان پذیر 
می شود. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم در خصوص پروژه های دیگر شهر 
نیز بیان داشت: پروژه تقاطع خیابان امام خمینی )ره( و شهید کیوانفر مراحل 
اداری خود را طی می کند و در ماه های پیش رو فاز عملیاتی پروژه شروع 
خواهد شد. قاری قران به نظرات کارشناسان در نوع اجرای پروژه اشاره کرد 
و ابراز داشت: این پروژه از نظر فنی به هیچ عنوان امکان پذیر نیست که مسیر 
زیرگذر از خیابان شهید کیوانفر عبور بکند و حتی کمیته فنی شورای ترافیک 
نیز اجرای طرح را تأیید کرده است. وی افزود: کارهای مناقصه و انتخاب 
پیمانکار این پروژه در حال انجام است و بعد از گذشت این پروسه به زودی 
کلنگ آغاز این پروژه به زمین زده خواهد شد. معاون فنی و عمرانی شهرداری 
قم نوسانات قیمت در سال گذشته را یکی از عوامل کندی و یا عدم شروع 
برخی از پروژه ها عنوان کرد و گفت: بحمدالله در سال جاری در این زمینه 

مشکلی وجود ندارد و با برنامه ریزی کارها را پیش می بریم.
 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

11۰دستگاه اتوبوس جدید وارد چرخه 
اتوبوسرانی قم می شود

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: با ورود 110 دستگاه 
اتوبوس جدید و بازسازی اتوبوس های کارکرده و همچنین تغییر در خطوط 
اتوبوسرانی تحولی قابل توجه در سیستم اتوبوسرانی قم صورت خواهد گرفت. 
عباس ذاکریان با اشاره به تلاش های شهرداری قم برای ساماندهی وضعیت 
اتوبوسرانی و تشویق مردم برای استفاده از این وسیله نقلیه، اظهار کرد: 110 
دستگاه از اتوبوس های خریداری شده در حال آماده سازی برای ورود به چرخه 
اتوبوسرانی قم است و مراحل جذب راننده، اخذ قرارداد با شرکت و دیگر 
مراحل اداری در حال انجام است. معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم 
ادامه داد: مصمم هستیم در مهرماه این 110 اتوبوس را راه اندازی کنیم و 
در کنار این بازسازی بالغ  بر 114 اتوبوس در دستور کار قرار دارد که بخشی 
از آن آغازشده و بخشی دیگر طی چند مرحله انجام خواهد شد که پس از 
بازگشت این اتوبوس ها به چرخه، اتوبوس های فرسوده که قابلیت اخذ معاینه 
فنی ندارند را کنار خواهیم گذاشت. ذاکریان با اشاره به اینکه هم زمان با 
نوسازی اتوبوس ها در حال تغییر خطوط اتوبوسرانی شهر هستیم، ابراز کرد: 
این تغییرات تقریباً نهایی شده و در حال اخذ مجوزهای لازم هستیم و به زودی 
در نشستی خبری اطلاعات دقیق و نقشه خطوط تصویب شده در اختیار 
رسانه ها و مردم قرار خواهد گرفت. وی خاطرنشان کرد: با ورود اتوبوس های 
جدید و بازسازی اتوبوس های کارکرده و همچنین تغییر در خطوط اتوبوسرانی 
تحولی قابل توجه در سطح شهر صورت خواهد گرفت که امیدواریم بتوانیم 
اعتماد همشهریان برای استفاده از اتوبوس برای سفرهای درون شهری را 

جذب کرده و خدمتی درخور شهر کریمه اهل بیت )س( ارائه دهیم.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم اعلام کرد

آماده سازی فضای سبز سطح شهر برای 
استقبال از ماه مهر

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: مطابق روال 
سال های قبل با نزدیک شدن به مهرماه و پایان تعطیلات و افزایش تراکم 
مسافرین و زائرین شهر کریمه اهل بیت)س( در روزهای پایانی تعطیلات 
برنامه های ویژه ای پیش بینی می شود و امسال هم همین اقدامات صورت 
گرفته است. پیام جوادیان با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته برای 
بهسازی و ساماندهی فضای سبز سطح شهر برای استقبال از پاییز، اظهار 
کرد: مطابق روال سال های قبل با نزدیک شدن به مهرماه و پایان تعطیلات و 
افزایش تراکم مسافرین و زائرین شهر کریمه اهل بیت)س( در روزهای پایانی 
تعطیلات برنامه های ویژه ای پیش بینی می شود و امسال هم همین اقدامات 
صورت گرفته است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با 
اشاره به ابلاغ موارد کاری پایان تعطیلات به واحدهای فضای سبز مناطق 
هشتگانه، تصریح کرد: در دو زمینه این برنامه ها شامل آماده سازی فضای 
سبز برای استقبال از مسافرین پایان تعطیلات و آماده سازی فضای سبز 
مدارس و مراکز آموزشی برای استقبال از مهر و شروع سال تحصیلی جدید 
اجرا می شود. جوادیان با اشاره به آماده سازی فضای سبز برای استقبال از 
مهر، گفت: علاوه بر آماده سازی فضای سبز سطح شهر و معابر، با برنامه ریزی 
صورت گرفته برای توسعه و بهسازی فضای سبز مدارس و مراکز آموزشی و 
حوزوی با اولویت مدارس دولتی این آمادگی وجود دارد که بتوانیم در راستای 

توسعه فضای سبز مراکز آموزشی خدمات خوبی را ارائه دهیم.

رئیس شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد

توقف تکمیل آرامستان دارالسلام بدون 
دلایل قانونی!

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: تکمیل آرامستان دارالسلام این شهر با 
صرف 50 میلیارد ریال هزینه، بیش از چهار سال است که بدون دلایل قانونی 
و حقوقی متوقف شده است. عبدالله جلالی در جلسه کارگروه زیربنایی، 
توسعه روستایی، عشایری، شهری و آمایش سرزمین و محیط زیست، افزود: 
این هزینه میلیاردی متعلق به مردم قم بوده، اما مشخص نیست که چرا این 
طرح که تمامی فرآیندهای کارشناسی آن طی شده اکنون متوقف شده است. 
رئیس شورای اسلامی شهر قم تکمیل و بهره برداری از این آرامستان را 
مطالبه شهروندان دانست و گفت: شهرداری قم برای نگهداری از کارهای 
انجام شده در این آرامستان ازجمله فضای سبز آن در حال هزینه است و ما 
انتظار داریم که اجرای این طرح در کارگروه امور زیربنایی استان پیگیری شود.

استاندار قم:

پروژه های عمرانی قم باید اولویت بندی شوند

پروانه سلحشوری »آقازاده ماساژور« را تکذیب کرد
 پروانه سلحشوری از اعضای فراکسیون امید مجلس شایعه ی اینکه برادرزاده اش تیم ماساژور به 
همراه کارهای جنسی دارد را تکذیب کرد. این شایعه با هشتگ آقازاده ماساژور توسط اصولگرایان در 
شبکه های اجتماعی بازتاب پیدا کرده است.به گزارش انصاف نیوز، خانم سلحشوری با به اشتراک 
گذاشتن توییت دو عضو اصولگرای مجلس که شایعه درباره ی برادرزاده ی او را دامن زده بودند، در 
توییتر نوشت: فی قلوبهم مرض فزادهم الله مرضا و لهم عذاب الیم بما کانوا یکذبون )بقره-10( دو 
برادرزاده 4 و 20 ساله دارم که اکنون در کنار خانواده خود در اهواز هستند. برادرم که فرزندش 20ساله 
است، در نوجوانی به جبهه رفت و جانباز است. #از_خدا_بترسید و آخرت خود را فدای دنیای دیگران 
نکنید«.در شایعه ی روزهای اخیر با عنوان »بازداشت یک #آقازاده_ماساژور« ادعا شده بود: یک باند 
گسترده ماساژ رو در تهران بازداشت کردند که کارشون علاوه بر ماساژ، کارای جنسی هم بوده، خانم ها 
و آقایونی که علاوه بر ماساژ باید به مشتری حال اساسی هم می دادند! سرکرده این باند، برادرزاده پروانه 

سلحشوری، نماینده اصلاح طلب مجلس بوده!«

مصباحی مقدم :زمان تسویه حساب های درون نظام نیست
مصباحی مقدم عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: حتما در آستانه انتخابات مقام معظم رهبری، پیام 
خواهند داد و مردم را به مشارکت حداکثری در انتخابات دعوت خواهند کرد و رسانه ملی هم باید در این 
راستا حرکت کند. مبادا در این مورد اشتباهی رخ بدهد که تصور کنیم اگر یک جناحی را تضعیف کنیم، 
جناح دیگری پیروز می شود که این در دعوای انتخاباتی اشتباه بزرگی است و »نه« به هر دو جناح را به 
دنبال خواهد داشت و معتقدم که در این مورد خیلی باید هشیار باشیم. شرایط تسویه حساب های درون 
نظام نیست و الان ما خطر را بیخ گوش خودمان احساس می کنیم و با جنگ نرم و جنگ اقتصادی که 
دشمن علیه ما انجام می دهد، باید به سمت گذشت و ملاحظه یکدیگر برویم و اگر می خواهیم توانایی 
خودمان را نشان بدهیم، به جهات مثبت خودمان اشاره کنیم و نه جهات منفی رقیب؛ تخریب رقیب 

خدمت به خود نیست. 

110 حزب رسمی در کشور فعال است 
رسمی  حزب  تاکنون 110  احزاب،  جدید  قانون  به  توجه  با  گفت:  کشور  وزیر  سیاسی  معاون   
شناسنامه دار در کشور مجوز فعالیت دریافت کرده اند.جمال عرف تقویت احزاب را از رویکردهای دولت 
تدبیر و امید در عرصه سیاسی دانست و گفت: در همین راستا تلاش خود را بر ساماندهی و قانونمند 
کردن فعالیت احزاب قرار داده ایم.وی تصریح کرد: پیش از این 250 حزب در کشور مجوز فعالیت گرفته 
بودند اما از این تعداد بنا بر قانون جدید »نحوه فعالیت  احزاب و گروه های سیاسی« چون یا فعالیتی 
نداشته  و یا مجمع عمومی تشکیل نداده بودند، 110 حزب جنبه رسمی و قانونی به خود گرفته و سایر 
احزاب هنوز نتوانسته خود را با این قانون تطبیق دهند.عرف ادامه داد: قانون به احزاب یک سال 
فرصت داده است که خود را با این شرایط جدید مطابقت دهند اما در راستای تقویت فعالیت های حزبی 

ما این مدت زمان را به دو برابر افزایش داده ایم.
 

نامه عربستان به شورای امنیت درباره آرامکو 
 عربستان سعودی در نامه ای به شورای امنیت، مدعی شده است که در حمله )ارتش یمن( به 
تأسیسات نفتی آرامکو، از سلاح های ایرانی استفاده شد است.به گزارش فارس، عربستان سعودی 
روز پنجشنبه اعلام کرد که در نامه ای به شورای امنیت درباره حمله تلافی جویانه یمن به این کشور 
توضیحات داده است. به گزارش شبکه العربیه، عربستان سعودی در این نامه از واکنش تلافی جویانه 
یمن به حملات و جنگ سعودی علیه یمن، به نام »حمله تروریستی سازمان یافته« یاد کرده و از سازمان 
ملل و کارشناسان بین المللی درخواست کرده که در تحقیقات درباره حمله، مشارکت کنند.طبق این 
گزارش، عربستان در نامه همچنین پای ایران را نیز وسط کشیده و ضمن تکرار اتهام به ایران مدعی 
شده است که »همه نشانه ها دلالت بر این دارد که سلاح های استفاده شده در حمله به آرامکو ایرانی 
است«.العربیه به نقل از این نامه افزود که عربستان »طبق قوانین بین المللی، اقداماتی برای پاسخ به 

حمله آرامکو اتخاذ خواهد کرد«

گردش مالی تجارت الکترونیک کشورچقدراست ؟
سخنگوی اتحادیه کشوری کسب و کارهای مجازی از فعالیت 50 هزار فروشگاه اینترنتی دارای 
نماد اعتماد الکترونیک در کشور خبر داد.رضا الفت نسب در نشست تخصصی بررسی چالش ها و 
فرصت های نوین کسب و کار در زیست بوم کارآفرینی استان کرمانشاه که با حضور مدیران شرکت های 
استارآپی برگزار شد با اشاره به وجود 62 میلیون کاربر اینترنت در کشور، گفت: از این تعداد 47 
میلیون کاربر در شبکه های اجتماعی فعال هستند.وی افزود: در حال حاضر متوسط تراکنش تجارت 
الکترونیک در کشور 187 هزار تومان است و این درحالی است که این عدد در همین چندسال گذشته 
حدود 60 هزار تومان بود و این رشد سریع نشان از حرکت مردم و کسب و کارها به سمت فضای مجازی 
دارد.الفت نسب، گردش مالی تجارت الکترونیک کشور را 208 هزار میلیارد تومان اعلام و تصریح کرد: 
در حال حاضر تنها در بحث تاکسی های آنلاین ما روزانه دو میلیون سفر داریم که گردش مالی قابل 

توجهی دارد.

 جزئیات جدید از حذف یارانه ثروتمندان
علی ربیعی، سخنگوی دولت درباره مبنای شناسایی و حذف گروه های پردرآمد گفت: خانوار های 
ایرانی بر اساس تمامی اطلاعات ثبتی مانند مسافرت های خارجی، خودرو هایی که فرد دارد، نوع 
شغل، کارفرما بودن و تعداد پرسنل، معاملات انجام شده، دارایی های مختلف و کلیه اطلاعاتی که روی 
کد ملی فرد ثبت شده دهک بندی شده اند. سرپرستان خانوار هایی که یارانه شان حذف شده می توانند 

از طریق دفتر پیشخوان دولت درخواست رسیدگی مجدد کنند.

کنایه سنگین ظریف به پامپئو 
ظریف با انتشار ویدئویی از اعترافات پامپئو که گفته بود در زمان ریاست بر سیا، دروغ می گفتند و تقلب 
می کردند، نوشت: پامپئو، عادات قدیمی به سختی ترک می شود. »دروغ و تقلب« و خود را خار و ذلیل 
مشتری های خارجی کردن که بی اعتنایی کامل به خون و ثروت را پنهان می کنند، در روز های اخیر به 
اوج خود رسیده است. مسیر رستگاری: فرصت را غنیمت شمرید برای اینکه به فاجعه یمن پایان دهید، 

نه اینکه آن را گسترش دهید.

اعلام زمان پرداخت سود سال ۹۷ سهام عدالت 
مشاور سازمان خصوصی سازی از پرداخت سود سهام عدالت در آذر ماه خبر داد و گفت: در هفته اول 
آبان ماه می توان گفت که سود تخصیصی تمام مشمولان چقدر خواهد بود و هر مشمول چه میزان سود 

دریافت می کند و توزیع سود هم اواخر آذر ماه شروع می شود.

فغانی داور لیگ استرالیا شد 
 داور بین المللی ایران که به استرالیا مهاجرت کرده در سال 2019 -2020 در لیگ این کشور قضاوت 
خواهد کردبه گزارش فارس و به نقل از myfootball، فدراسیون فوتبال استرالیا به طور رسمی اعلام 
کرد علیرضا فغانی یکی از بهترین داوران در جهان به صورت تمام وقت در لیگ کشور استرالیا در فصل 
2019-2020 قرارداد امضا کرد.فغانی جدیدا از ایران به دلایل خانوادگی مهاجرت کرد و در نتیجه با 

پیشنهاد فدراسیون فوتبال استرالیا به صورت رسمی قرار است قرارداد همکاری امضا کند.

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم :

ملت در مسیر دفاع از نظام تا آخر در صحنه ایستاده اند 

امام جمعه قم با بیان اینکه دشمن احساس می کند که با فشار حداکثری می تواند ملت را به خیابان 
کشیده و در مقابل نظام قرار دهد، گفت: ملت ایران اعلام می کنند که دشمنان کور خوانده اند و ملت 

در مسیر دفاع از نظام تا آخر در صحنه خواهد ایستاد. 
آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری در خطبه های این هفته نماز جمعه شهر قم که در مصلای قدس 
برگزار شد، به فرارسیدن هفته دفاع مقدس اشاره کرد و یادآور شد: همه ملت ها از ایستادگی این ملت 
الگو گرفتند و به رزمندگان، بسیجیان، سپاهیان و ارتشیان درود می فرستیم. شجاعت و اعتماد به نفس 

ملت در تاریخ ثبت شد و مشخص شد که هرجا این ملت قدم بگذارد، پیروزی را در آغوش می گیرد.
امام جمعه قم با اشاره به اینکه فرهنگ بسیجی در جامعه از دوران دفاع مقدس به یادگار باقی مانده 
است، افزود: فرهنگ بسیج یعنی سیاسی هستند نه سیاست زده، دنبال جذب حداکثری هستند نه 

تساهل و تسامح و مردم باید در پاسداشت این فرهنگ نهایت تلاش خود را داشته باشند.
وی در خصوص مذاکره با آمریکا خاطرنشان کرد: راهبرد دشمنان فشار حداکثری به ملت ایران است 
و در رسانه ها بدون پرده پوشی می گویند که به ملت و مسؤولان ایران می خواهند فشار حداکثری وارد 
کنند تا مسؤولان را پای میز مذاکره کشانده و خواسته های خود را تحمیل کنند و به دنیا بگویند که این 

سیاست جواب داده است.
 حسینی بوشهری تاکید کرد: هشدارهای رهبر معظم انقلاب در خصوص اینکه ما با دولت بدعهد 
آمریکا مذاکره نمی کنیم، به خاطر این است که آنها نگویند که فشار حداکثری جواب داده و مسؤولان 
پای میز مذاکره آمده اند. وی افزود: دشمن احساس می کند که با فشار حداکثری می تواند ملت را به 
خیابان کشیده و در مقابل نظام قرار دهد، ملت ایران اعلام می کنند که دشمنان کور خوانده اند و ملت 

در مسیر دفاع از نظام تا آخر در صحنه خواهد ایستاد.
امام جمعه قم با اشاره به اینکه باید از منابع داخلی استفاده کنیم تا این فشارها بی اثر باشد، گفت: اگر 

مسؤولان ما به ظرفیت های داخلی نگاه کنند پیروزی قطعی از آن ملت ایران خواهد بود.
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ایمنی، ارمغان جاده برای خودروهایی 

است که فاصله طولی را رعایت می کنند. 

پیام آموزشی

جانشین فرمانده سپاه استان قم برنامه های هفته دفاع مقدس در این استان را 
تشریح کرد.

سرهنگ پاسدار احمد بیطرفان روز پنجشنبه در گفت وگو با خبرنگاران بیان کرد: 
امروز نیروهای مسلح کشور به فناوری های پیشرفته ای درزمینهٔ پهپادهای نظامی 
دست یافته اند که نمایش این دستاوردها در نمایشگاه یادیاران قم موجب غرور ملی 

در میان مردم خواهد شد.
وی در ادامه با اشاره به اجرای 230 برنامه به مناسبت گرامیداشت هفته دفاع 
مقدس در قم گفت: هشت سال دفاع مقدس، عرصه شکوهمند جانفشانی ها و 
ایثارگری های ملت ایران بود که باید یاد و خاطره آن دوران همواره در ذهن مردم زنده 

بماند.
وی افزود: برنامه های هفته دفاع مقدس در قم با رژه نیروهای مسلح استان در صبح 

روز سی و یکم شهریورماه آغاز می شود.
بیطرفان گفت:  این مراسم از ساعت هشت و سی دقیقه در بلوار پیامبر اعظم)ص( 
اجرا خواهد شد و عموم مردم می توانند برای مشاهده آن در مکان برگزاری مراسم 

حضور یابند.
وی بیان کرد:  سخنران ویژه مراسم رژه نیروهای مسلح استان آیت الله علیرضا 
اعرافی، رئیس حوزه های علمیه کشور خواهد بود و پس ازآن صلابت نیروهای مسلح 
در قالب گردان های نمونه و یگان های حمل کننده تجهیزات نظامی به نمایش 

گذاشته می شود.
وی ادامه داد: همچنین در همان روز سی و یکم شهریورماه پس از اقامه نماز مغرب 
و عشا،  نمایشگاه یادیاران به منظور گرامیداشت هفته دفاع مقدس در ابعاد مختلف 
نظامی، فرهنگی و اقتصاد مقاومتی با سخنرانی آیت الله حسین نوری همدانی از 

مراجع عظام تقلید،  آغاز به کارمی کند.
جانشین فرمانده سپاه قم گفت:  این نمایشگاه همچون سال های گذشته در 
حدفاصل شهرک قدس و مسجد مقدس جمکران،  پشت کوه خضر نبی)ع( دایر 
می شود و علاقه مندان می توانند برای بازدید در دو نوبت صبح از ساعت هشت و سی 

دقیقه تا 12 و عصر از ساعت 17 تا 23 به نمایشگاه مراجعه کنند.
وی بیان کرد: اجرای تئاتر سرباز وطن و همچنین برگزاری رزمایش با استفاده از 
تجهیزات نظامی و انفجارات از بخش های جذاب و پرمخاطب این نمایشگاه در هفته 

دفاع مقدس سال جاری است.
وی ادامه داد:  در این نمایشگاه خاطره گویی ایثارگری های دوران دفاع مقدس 
توسط پیشکسوتان جهاد و شهادت انجام می شود،  همچنین با همکاری موسسه 

سیره شهدا، راویان آن دوران به شبهه های مطرح شده در خصوص جنگ تحمیلی 
پاسخ خواهند داد.

بی طرفان گفت:  در روز اول مهرماه، برنامه ویژه ای در سطح مدارس،  دانشگاه ها 
و مکان های حضور سربازان استان برای آشنایی هرچه بیشتر نسل نوجوان و جوان 

باارزش های دفاع مقدس برگزار می شود.
وی با اشاره به الگوی مقاومت اقتصادی ملت ایران در برابر تحریم ها با الهام از دوران 
دفاع مقدس،  بیان کرد:  در روز دوم مهرماه برنامه های متنوعی برای شناساندن 
اهمیت موضوع رونق تولید و اقتصاد مقاومتی توسط اقشار مختلف بسیج استان 

اجرا خواهد شد.
وی بابیان این که در روز سوم مهرماه به موضوع بصیرت و دشمن شناسی پرداخته 
خواهد شد،  ادامه داد:  امروز ملت ایران به برکت همین بصیرت در بالاترین سطح 
اقتدار قرار دارد و دشمنان نظام اسلامی در منطقه و خارج از آن،  جرات هیچ گونه 

تعرضی به خاک ایران را ندارند.
گرانقدر  شهدای  مزار  مهرماه  چهارم  روز  در  گفت:   قم  سپاه  فرمانده  جانشین 
دوران دفاع مقدس با حضور اقشار مختلف مردم و مسئولان استان عطرافشانی و از 

خانواده های معظم شهدا،  جانبازان و ایثارگران تجلیل خواهد شد.
وی افزود: در روز پنجم مهرماه که مصادف است با روز جمعه،  نیروهای مسلح 
به صورت باشکوه در مصلای نماز جمعه قدس قم حضور خواهند یافت و صلابت 
خود را به نمایش می گذارند،  همچنین در این روز در سطح مساجد استان به موضوع 
برنامه های متنوع  ایران در قالب  لزوم تقویت ملی و همبستگی اجتماعی ملت 

فرهنگی تأکید خواهد شد.
وی ادامه داد:  در روز ششم و هفتم مهرماه نیز از غرورآفرینان و جهادگران دوران 

دفاع مقدس و فرماندهان و پیشکسوتان سرافراز آن دوران تجلیل خواهد شد.
و  مساجد  از  هرکدام  مقدس،   دفاع  هفته  طول  در  این که   به  اشاره  با  بیطرفان 
پایگاه های بسیج در مناطق مختلف قم برنامه های متنوعی را اجرا خواهند کرد، 
گفت:  برپایی میز خدمت توسط اقشار مختلف بسیج، برگزاری مسابقات مختلف 
فرهنگی،  هنری و ورزشی و همچنین افتتاح طرح های عمرانی از دیگر برنامه های 

تدوین شده به منظور گرامیداشت هفته دفاع مقدس در قم است.
موقعیت  و  قم  شهر  اهمیت  به  اشاره  با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
جغرافیایی خاص آن،  بیان کرد: به منظور پاسداری و حراست منسجم از این شهر،  
پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه)س( با بهره گیری از مجهزترین سامانه های 

دفاعی از این شهر حفاظت می کند.

جانشین فرمانده سپاه استان قم  تشریح کرد

برنامه های هفته دفاع مقدس دراستان قم

از صدور  انتقاد  با  استان قم  نانوایان  اتحادیه  رئیس 
مجوزهای  دادن  گفت:  نانوایی،   تأسیس  مجوزهای 
بی رویه برای احداث نانوایی سبب شده که از شهرهای 

دیگر به قم آمده و مجوز نانوایی بگیرند.
علی اکبر زارعی با اشاره به جابه جایی آرد در برخی 
نانوایی ها و مصوبه اخیر شورای آرد و نان استان قم مبنی 
بر حمل آرد گندم از کارخانه تا نانوایی توسط اتحادیه 
نانوایان اظهار داشت: اگر اتحادیه دسترسی به سامانه 
فروش آرد کشور داشته باشد می توانیم بگوییم که چه 
کسی، چقدر آرد، از کجا گرفته است و انحصاری بودن 
برخی  بروز  سبب  غله  شرکت  اختیار  در  سامانه  این 

اتفاقات شده است.
نیمه دولتی  آرد  نقل  و  حمل   کرد:  خاطرنشان  وی 
تا پیش  از این مصوبه با نانوایی ها بود که شرکت غله 
جابه جایی آرد را به دوش نانوا می انداخت. البته شرکت 

غله گندم را از چند استان می آورد و می گویند نسبت 
به خرید از برخی استان ها مانند کردستان و مرکزی، 

اختیاری هم ندارند.
نظارت آن چنانی در خرید گندم از کشاورز 

وجود ندارد
رئیس اتحادیه نانوایان قم با بیان اینکه این گندم ها 
اصلًا کیفیت ندارد، اضافه کرد: گندم های واردشده به 
استان و گاها گندم های استانی کیفیت لازم را ندارند 
که باید به صورت تصادفی گندم ها را به آزمایشگاه ببریم 
و اخیراً که قدری کیفیت آرد پایین آمده،  می بینیم که 
گلوتنِ آن پایین است و دلیل این اتفاق، گندم جدید 
است. وی یادآور شد: نظارت آن چنانی در بحث خرید از 
کشاورز وجود ندارد، هر گندمی با هر کیفیتی وارد سیلو 
می شود و این در شرایطی بوده که باید سیلو مدیریت 
کند که گندم با کیفیت هم وارد کند. باید دید که از 

گلستان چه مقدار گندم می آورند و آیا ترکیب گندم های 
مرغوب و با کیفیت پایین تر، به گونه ای است که کیفیت 

آرد به شرایط بهتری برسد یا خیر.
زارع با گلایه از تصمیمات دوگانه،  خاطرنشان کرد: 
یک کارخانه آرد را مجوز ندادند و گفتند که استان اشباع 
است، نانوایی هم بازار اشباع دارد، چرا در مورد نانوایی 
این اتفاق نمی افتد؟ در بحث نانوایی ها به این دلیل که 
تک محصولی هستند، رقابت جواب نمی دهد و فقط 

موجب کم شدن انگیزه می شود.
وی با انتقاد از صدور مجوزهای تأسیس نانوایی،  افزود: 
دادن مجوزهای بی رویه برای احداث نانوایی سبب شده 
که از شهرهای دیگر به قم آمده و مجوز نانوایی بگیرند، 
قم ادعای این را داشته که پایتخت نان سنگک ایران 
است و در همایش ها ثابت کردیم که این موضوع درست 

است ولی نباید به این اعتبار لطمه زد.

رئیس اتحادیه نانوایان استان قم :

صدور مجوزهای بی رویه نانوایی در قم مشکل ایجاد کرده است 

سازمان امور مالیاتی: حدود 8۰ درصد از پزشکان در فراخوان ثبت نام 
کارتخوان، به قانون تمکین نکرده اند. 


